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در بازدید نمایندگان استان کرمان 
در هشتمین نمایشگاه کیمیکس عنوان شد:

گهرزمین، نگینی بی نظیر در کشور است

ندای وطن: هشتمین نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، 
فرآوری مواد معدنی، ماشــین آلات و تجهیزات وابسته عصر روز 
گذشته با حضور شــرکت معدنی و صنعتی گهرزمین، در کرمان 
آغاز به کار کرد. هشــتمین نمایشگاه کیمیکس با حضور نماینده 
مردم کرمــان و راور، نماینده مردم بافت، رابر و ارزوئیه و نماینده 
مردم شهربابک در مجلس شورای اسلامی و تنی چند از مسوولین 
استانی در کرمان افتتاح شد. نمایندگان مردم در مجلس شورای 
اســلامی در بازدید از غرفه شــرکت گهرزمیــن، ضمن اطلاع از 
آخرین اقدامات این شــرکت، از فعالیت هــا و عملکرد مجموعه 
گهرزمین تقدیر و تشکر نمودند. نمایندگان بازدیدکننده با اشاره 
به این مطلب که بی شک شرکت های معدنی و صنعتی سیرجان 
هرکدام خدمتی شایســته و بی نظیــری را به مردم دیار کریمان 
ارائه می دهند، اذعان داشتند: شرکت گهرزمین نگینی بی نظیر 
و بی بدیل در کل منطقه و کشــور اســت. اهمیت دادن شرکت 
گهر زمین به صنایع دســتی از دیگر مواردی بود که مورد توجه 
نماینــدگان بازدیدکننده قرار گرفت. قســمتی از غرفه شــرکت 
گهرزمین به صنایع دستی به خصوص گلیم شیرکی پیچ سیرجان 
اختصاص داده شــده که این مهم به عنوان سفیر صلح و دوستی 
توســط مسوولان کشوری به کشــورهای مختلف اهدا می شود. 
نمایندگان حاضر در نمایشــگاه در این زمینه خاطرنشان کردند: 
با توجه به فرارســیدن روز صنایع دستی، آنچه که این نمایشگاه 
را نسبت به بقیه نمایشگاه های صنعت و معدن متمایز می کند، 
اقدام هنرمندانه مدیرعامل موفق و توسعه نگر گهرزمین است که 
در کنار برپایی این غرفه، همکاری بسیار خوبی با میراث فرهنگی و 
گردشگری و همچنین نگاهی ویژه به صنایع دستی داشته است.«

خبرویژه
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران تاکید کرد؛

همگرایی و انسجام لازمه 
تحقق برنامه تولید یک میلیون 

تن کاتد مس

افزایش سهم ایران در تجارت 
جهانی با راه اندازی اتاق 

گوهرسنگ فرودگاه 
امام خمینی)ره(

کلمبیا فروش زغال سنگ 
به رژیم صهیونیستی را

 متوقف می کند

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن اتاق ایران 
در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

دولت برای تحقق اهداف تولید 
موانع پیش روی صادرات را بردارد

 مطالبات و مشکلات کارگران 
معادن زغالسنگ  روی میز 

مسئولان قضایی راور

رقابت مشتریان سیمان 
در آستانه تابستان

تضمین برق و خوراک شرکت های 
گروه؛ نتیجه توسعه هوشمند

 در »ومعادن«

بررسی دلایل کاهش
 16 درصدی تولید زغال سنگ 

کشور در سال گذشته

4

4  

8  

7

نبود صادرات و کمبود برق
 بزرگ ترین مشکل صنعت فولاد است 

2 

2 

6 

صنعت فولاد سبز نیازمند استفاده از تکنولوژیها صنعت فولاد سبز نیازمند استفاده از تکنولوژیها 
و نوآوری های جدید استو نوآوری های جدید است

معروفخانی در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

ندای وطن: براساس گزارش مرکز آمار ایران، در 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش معدن نسبت به ماه قبل 
)تورم ماهانه( ۱.۶ درصد اســت که در مقایسه با 
همین اطلاع در ماه قبل )۲.۱ درصد(، ۰.۵ واحد 

درصد کاهش داشته است.
طبق اعلام مرکز آمار ایران، در اردیبهشــت ماه 
۱۴۰۳، شاخص قیمت تولیدکننده بخش معدن 
۱۹۸۵.۲ است که نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( 
۱.۶ درصد، نســبت به ماه مشابه سال قبل )تورم 
نقطه به نقطــه(  ۱۹.۷ درصــد و در دوازده ماه 
منتهی به ماه جاری نســبت به دوره مشابه سال 
قبل )تورم ســالانه(، ۳۹.۲ درصد افزایش داشته 

است.

کاهش تورم ماهانه  
براســا این گزارش، در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳، 
درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
معدن نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( ۱.۶ درصد 
است که در مقایســه با همین اطلاع در ماه قبل 
)۲.۱ درصــد(، ۰.۵ واحد درصد کاهش داشــته 
است. به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط 
تولیدکنندگان محصــولات معدنی به ازای تولید 
محصولاتشان در داخل کشور، در اردیبهشت ماه 

۱۴۰۳ نسبت به ماه قبل، ۱.۶ درصد افزایش دارد. 
در این ماه بیش ــترین تــورم ماهانه با ۴.۷ درصد 
مربوط به گروه »ســایر معادن« و کم ترین تورم 
ماهانه با ۱.۱ درصد مربوط بــه گروه »کانه  های 

فلزی« است.

افزایش تورم نقطه به نقطه  
در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شاخص 
قیمــت تولیدکننده بخش معدن نســبت به ماه 
مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۱۹.۷ درصد 
است که در مقایســه با همین اطلاع در ماه قبل 
)۱۷.۸ درصد(، ۱.۹ واحد درصد افزایش داشــته 

است.
 بــه عبارتــی، میانگین قیمت دریافتی توســط 
تولیدکنندگان محصــولات معدنی به ازای تولید 
محصولاتشان در داخل کشور، دراردیبهشت ماه 
۱۴۰۳ نســبت به دوره مشابه ســال قبل، ۱۹.۷ 
درصد افزایــش دارد. در این ماه بیش ترین تورم 
نقطه به نقطــه با ۳۱.۹ درصد مربــوط به گروه 
»ســایرمعادن« و کم  ترین تورم نقطه به نقطه با 

۱۶.۷ درصد مربوط به گروه »زغال سنگ« است.

کاهش تورم سالانه  
در اردیبهشت ماه ۱۴۰۳، درصد تغییرات شاخص 

قیمت تولیدکننده بخش معــدن در دوازده ماه 
منتهی به اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ نسبت به مدت 
مشــابه در ســال قبل، ۳۹.۲ درصد است که در 
مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل )۴۱.۴ درصد(، 

۲.۲ واحد درصد کاهش داشته است. 
بــه عبارتی، میانگیــن قیمت دریافتی توســط 
تولیدکنندگان محصــولات معدنی به ازای تولید 
محصولاتشــان در داخل کشــور، در دوازده ماه 
منتهی به اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ نسبت به دوره 
مشابه سال قبل، ۳۹.۲ درصد افزایش دارد. در این 
ماه بیش ــترین تورم سالانه با ۴۴.۲ درصد مربوط 
به گروه »ســایر معادن« و کم ترین تورم سالانه با 

۲۷.۱ درصد مربوط به گروه »زغال  سنگ« است.

 ندای وطن: ســاخت کارخانه مس شهرســتان 
فردوس که از ســال ۱۴۰۱ آغاز شــده است ۶۰ 

درصد پیشرفت دارد.
فرماندار فردوس با بیان اینکه با بهره برداری از این 
طرح ۸۰ نفر به صورت مستقیم شاغل می شوند 
گفــت: برای طرح فرآوری مــس چاه پلوند ۲۵۰ 

میلیارد تومان سرمایه گذاری شده است.
روشــن افزود: این واحد ظرفیت تولید ســالیانه 
هــزار و ۵۰۰ تن کاتد مــس و ۱۰ هزار تن مس 

سولفیدی را دارد.

وی گفــت: ۴۳ هکتار زمین در منطقه معدنی در 
کجه برای کارخانه فرآوری مس به سیم مس در 

نظر گرفته شد.
فردوس یک میلیــون تن ذخیره مس دارد و این 
سبب شــده تا واحد فرآوری این ماده معدنی در 
این شهرستان آغاز شود. هم اکنون ۲۶ معدن مس 
در خراسان جنوبی با ذخیره بیش از ۲۷ میلیون و 

۲۱۶ هزار تن و اشتغال ۵۷۱ نفر وجود دارد.
 اســتخراج ســالانه معادن مس خراسان جنوبی 

بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن است.

ندای وطن:  شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 
در دو دهه اخیر روند رو به رشدی را درعملکرد 
خود به ثبت رســانده که نشان می دهد تکامل 
در این مجموعه با نگاهی کارشناســی و دقیق 

انجام شده است.
 شــرکت معدنــی و صنعتی گل گهــر امروز از 
مطرح تریــن مجموعه های معدنی اســت که 
موفق شــده تا زنجیره ارزش فولاد را در اختیار 
داشته و به سمت توسعه حداکثری برود. کانسار 
ســنگ آهن گل گهر در شش آنومالی مجزا در 
مجموع با ذخیــره ای در حدود 1200 میلیون 
تن در محدوده ای به طول تقریبی 10 کیلومتر 
و عرض تقریبی 4 کیلومتر قرار گرفته اســت . 
بهره برداری از توده معدنی شماره یک بر عهده 
شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر اســت که 

بخش زیادی از آن استخراج گردیده است.
این مجموعه با در اختیار داشتن 6  معدن امروز 
در جایگاه نخســت تامین مــواد اولیه زنجیره 
ارزش فولاد قرار گرفته اســت و سهمی بیش از 

30  درصد در این زنجیره دارد.
این معدن در گام اول کار خود را با هدف تامین 
کنســانتره و گندله برای زنجیــره ارزش فولاد 

آغاز کــرد. بهره برداری از خطــوط 1و2 تولید 
کنسانتره از تاریخ 1373/1/1 با ظرفیت اسمی 
2/5 میلیون تن آغاز گردید و پس از اخذ مجوز 
شــورای اقتصاد و توسعه و بهینه سازی خطوط 
تولید ، ظرفیت به 3/5 میلیون تن افزایش یافت 
و بهره برداری از خط 3 فراوری ســنگ آهن از 
مهرماه 1383 آغاز شــد، لازم به ذکر هست در 
حال حاضر ظرفیت اسمی هر یک از این خطوط 

2 میلیون تن در سال می باشد.
در همان زمان و میزان ظرفیت های پیش بینی 
شــده حاکی از آن بود که این مجموعه با توجه 
به پتانســیلی که در اختیار دارد می تواند از اثر 
گذارترین مجموعه هــا در زنجیره ارزش فولاد 

باشد. 
در ادامه این مســیر و به ویژه با موفقیت هایی 
که صنعت فولاد در دهه 90  با آن مواجه شــد، 
نیــاز به مواد اولیه افزایش پیــدا کرد به همین 
دلیل احداث خطوط 5 و 6 و 7  کنسانتره سازی 
نیز در دســتور کار این مجموعــه قرار گرفت. 
به موازات افزایش خطوط کنســانتره ســازی، 
واحدهای گندله ســازی نیز تعریف و در دستور 
کار قــرار گرفت.  دهــه 90  مجتمع معدنی و 

صنعتی گل گهر با تعریف پروژه های توسعه در 
مسیر فولادسازی قرار گرفت. در این مسیر نیز 
این مجموعه در تلاش است تا به زودی به قطب 

فولادی کشور تبدیل شود.
نگاهی به ظرفیت سازی های صورت گرفته در 
شــرکت گل گهر نشــان می دهد تامین پایدار 
مــواد اولیه از اولویت هــای اصلی این مجموعه 
بوده اســت که پس از دســتیابی به آن برنامه 
های فولادســازی را با توان بیشتری پیش ببرد. 
البته در بحث تولید فولاد امروز این مجموعه در 
شــرکت های زیرمجموعه خود  این ماموریت را 
آغاز کرده اســت اما برنامه های پژوهشی نشان 
می دهد گل گهر قرار اســت حضوری پر قدرت 

در این حوزه داشته باشد. 
با این وجــود می توان گفت ایــن مجموعه به 
زودی به بزرگترین فولاد ساز کشور تبدیل می 
شــود که در بحث تامین پایدار مواد اولیه موفق 
بوده و از سویی دیگر برندی معتبر در بازارهای 
بین المللی است.  تدوین استراتژی 1410  نیز 
نشان می دهد این مجموعه در سیر تکامل خود 
قرار است به بالاترین جایگاهی دست پیدا کند 

که زیرساخت های آن فراهم شده است. 

 ندای وطن: تشــکیل مجمع عمومی سالیانه از 
مهمترین مواردی اســت که در پایان هر ســال 
برای بررســی صورت های مالی و ارزیابی شرکت 
توسط حسابرســان و ارائه گزارش به سهامداران 
برگزار می گردد. نتیجه یک ســال برنامه ریزی و 
اقدام توسط تیم مدیریتی به سهامدار راهی برای 

مشارکت و هماهنگی بیشتر است. 
در همین راســتا مجمع عمومی عادی ســالیانه 
شــرکت صنایع معدنی فولاد ســنگان برای سال 
مالی منتهی به 29 اسفند ماه ۱۴۰۲ در ۲۳خرداد 
با حضور ســهامداران شــرکت، هیئــت مدیره، 

معاونین و مدیران فولاد سنگان برگزار شد.
 مدیرعامل فولاد ســنگان ضمــن خیر مقدم به 
حاضریــن، از حمایتهــای ســهامداران و تلاش 
کارکنان فولاد ســنگان قدردانی نمود و گفت: در 
سال گذشــته نیز با حمایت سهامداران محترم و 
کلیه ارکان شــرکت دســتاوردهای ارزنده ای به 
دست آمد که شایســته قدردانی است. امرایی با 
اشــاره به شعار ســال ۱۴۰۲ اظهار داشت: تمام 
تلاش ما در سال گذشــته عمل به منویات مقام 
معظم رهبری بود و دســتاوردهای ما در ســال 

گذشته نشان از این مهم دارد.
مدیرعامل فولاد ســنگان با اشــاره به شــهادت 
رئیس جمهور شهید رئیسی و هیئت همراه افزود: 
فولاد سنگان با تأســی از شهدای خدمت راه آن 
بزرگــواران را در خدمت جهــادی به مردم ادامه 
می دهد. علی امرایی با اشــاره به تولید بیش از ۴ 
میلیون تن کنســانتره در سال گذشته ادامه داد: 
در سال ۱۴۰۲ با چالشهایی نظیر قطع برق و گاز 
مواجه شــدیم، از نظر روزهایی که منجر به عدم 
تولید شد بیش از ۲۰ درصد ظرفیت شرکت بود.

یکی دیگر از مشــکلات در ســال گذشته مسائل 
ناشی از حمل و نقل ریلی بود و امرایی با توجه به 
ظرفیت ناکافی زیرســاخت حمل ریلی در منطقه 
ســنگان افزود: این مشکلات باعث عدم حمل به 
موقع محصول و نهایتا دپوی آن در انباشتگاه های 
شرکت گردید و تولید شرکت را تحت شعاع قرار 

داد. وی گفت: شــرکت برای حل بخشــی از این 
مشــکل اقدام به برنامه ریزی و گسترش ظرفیت 
حمل و نقل جــاده ای محصول بــا خرید ۵۰۰ 
دســتگاه تریلی نموده است که در نوع خود اقدام 
بســیار مهم و بزرگی به شــمار می رود و ضمن 
رفع بخشی از چالش اشتغالزایی ، گسترش حوزه 
فعالیت شــرکت را به همراه دارد، اما حل چالش 
منطقه مســئله ای کلان است که نیاز به حمایت 

و سرمایه گذاری در سطوح بالاتر کشوری دارد.
هزینه های حمل محصول از ســنگان نیز از دیگر 
مشــکلاتی بود که به آن اشاره شد و  مدیرعامل 
فولاد ســنگان با اشاره به رشد ۳۴ درصدی تولید 
کنســانتره نســبت به ســال قبل از حاشیه ۲۹ 
درصدی ســود خالص شــرکت مطابق صورتهای 
مالی شــرکت خبر داد و اظهار داشت: در سالهای 
گذشته تا امروز ، فولاد سنگان همواره روند رو به 
رشدی در ســودآوری داشته است که با مدیریت 
صحیح منابــع و افزایش بهــره وری کل عوامل 

سازمانی محقق شده است. 
به گفته مدیرعامل فولاد ســنگان، روند فعالیتها 
و ســودآوری شرکت در طی ۴ سال اخیر تا پایان 
۱۴۰۲ نشان می دهد که فولاد سنگان به عنوان 
یک شرکت با ارزش آفرینی مطمئن در برابر تکانه 
هــای مختلف محیطی و اقتصادی به خوبی اقدام 

می کند و حاشیه سود مطمئنی دارد.
امرایی گفت: این شــرکت به منظور نقش آفرینی 
بیشــتر در صنعت و خلــق ارزشــهای پایدار و 
همچنین بالفعل رساندن پتانسیلهای موجود و در 
راستای توسعه خود، طرحهای توسعه ای مهمی 
را شــروع کرده اســت که از جمله آنها کارخانه 
۲.۵ میلیــون تنی کنســانتره هماتیتی به عنوان 
بزرگتریــن و مدرن ترین کارخانه کشــور در نوع 
خود، افزایش ظرفیــت ۲.۵ میلیون تنی کارخانه 
گندله ســازی، نیروگاه برق بادی ۲۰۰ مگاواتی، 
پروژه انباشــت مکانیــزه باطله، احــداث تصفیه 
خانه و خطوط انتقال پســاب و فاضلاب تایباد به 
کارخانه و … می باشــد . وی با اشاره به تجهیز 

ناوگان استخراج و حمل و نقل معدنی گفت: یکی 
از بزرگترین اقدامات شــرکت، خرید ماشین الات 
و تجهیزات معدنی اســت که فولاد سنگان را به 
یک شــرکت خاص تبدیل کرده اســت و حوزه 
فعالیت و مشــارکت این شــرکت را افزایش داده 
اســت و بدین ترتیب این ناوگان که شامل شاول 
و دامپتراک های بزرگ اســت میتواند در بخش 
معدن منطقه بســیار موثر باشــند و به تسهیل و 
تســریع اقدامات کمــک نمایــد. وی از آمادگی 
فولاد ســنگان برای ورود بــه بازارهای صادراتی 
خبر داد و اظهار داشــت، با مطالعات جامعی که 
انجــام گرفته اســت و توانمندیهای شــرکت، از 
جمله کیفیت بالای محصــولات و قابلیت رقابت 
در بازارهای بیــن المللی، می توان حضور موثر و 
ســودآوری در بازار صادرات داشته باشیم. امرایی 
با اشــاره به نقش آفرینی مهم فولاد ســنگان در 
حوزه مسئولیتهای اجتماعی ادامه داد: در سالهای 
گذشته خدمات ارزنده با سرمایه گذاری مناسب 
و حمایت ســهامداران در منطقه خواف ارائه شد 
اما ســال ۱۴۰۲ تمرکز فولاد ســنگان بر توسعه 
زیرســاخت آموزش بوده است و توانست اقدامات 
مهمی از جمله ســاخت ۴۵ کلاس درس و عقد 
قرارداد ساخت ۲۲ کلاس درس جدید را به عنوان 
یکی از نیازهای اساسی منطقه خواف و سنگان به 

انجام برساند.
اکبری محمــدی رئیس امور شــرکتها و مجامع 
فولاد مبارکه نیز ضمن قدردانی از اقدامات فولاد 
ســنگان گفت: مجموعه اقدامات فولاد ســنگان 
رضایتبخش اســت و این شرکت نقش مهمی در 
گروه فــولاد مبارکه دارد و انتظــار می رود روند 
رو به رشــد این شــرکت در عرصه های مختلف 
بــا برنامه ریزی دقیــق و هماهنگی و تلاش همه 
برای ســالهای آینده نیز حفظ شــود و ارتقا یابد. 
در ادامه جلســه حسابرســان مســتقل به ارائه 
گزارش صورتهای مالی منتهی به ۲۹ اسفند سال 
۱۴۰۲ پرداختند و حاضرین در جلسه به صورت 

تخصصی و فنی آنها را بررسی نمودند.

طبق اعلام مرکز آمار

تورم تولیدکننده معدن کاهش یافت
پیشرفت ۶۰ درصدی کارخانه مس شهرستان فردوس

هدف گذاری برای سیر صعودی در تکامل گل گهر

برگزاری مجمع عمومی منتهی به سال مالی ۱۴۰۲ فولاد سنگان
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افزایش هزینه برق را بزرگ ترین و مهم ترین مشکل صنعت 
فولاد دانســت و تصریــح کرد: این عوامل اجــازه تنفس به 

صنعت فولاد را نمی دهد.
 نوید نواده اباذر عصر شنبه ۲۶ خردادماه در نشست خبری، 
گفت: ما هیچ وقت دیپلماســی اقتصادی نداشــته ایم و هر 
فردی که بگوید تحریم در زمینه صادرات و اقتصاد کشــور 
تاثیری ندارد، هیچ علم و دانشــی در مورد مسائل اقتصادی 

ندارد.
وی صدور و اعمال بخشنامه های دولتی را عامل ویران کننده 
اقتصاد بخش خصوصی عنوان کرد و گفت: فعالان اقتصادی 
و بخش خصوصی هزاران دلار صرف برگزاری نمایشگاه برای 
جذب ســرمایه گذار و بازار فروش در کشــورهای منطقه و 
اروپایی می کنند ولی مسئولان ذی ربط با دو جمله بخشنامه 
تمام رشته های فعالان بخش خصوصی را پنبه می کنند که 

قانون پیمان سپاری ارزی نمونه ای برای این امر است.
وی گفت: طرح، ایده، فکر و عمــل صنعتگران عرصه فولاد 
همه برای آذربایجان بوده اســت ولــی بدلیل عدم حمایت 
های دولتی و مانع افکنی در مقابل سرمایه گذاری، پیشرفت 
و توســعه بخش خصوصی، لاجرم به سرمایه گذاری دولت 
هستیم ولی متاسفانه حتی در منطقه آذربایجان کوچکترین 

حمایت دولتی نداریم.

نواده از پســرفت، عقب ماندگــی و تعطیلی واحدهای خرد 
تولیدی ابراز نگرانی کرد و افزود: ما در ســند چشــم انداز 
۱۴۰۴ باید ۵۴ میلیون تن فولاد در ســال تولید می کردیم 
کــه امروزه شــاهد تولید ۳۰ الی ۳۵ میلیــون تن فولاد در 
کشور هســتیم ولی حداکثر مصرف و تقاضای کشور حدود 
۱۹ میلیون تن اســت ودر این راستا شاهد پرشدن و تکمیل 
ظرفیــت انبارهای واحــد های صنعتی و تولیــدی از فولاد 

هستیم.
وی به تبیین مشــکلات موجود برای دولــت و مردم تاکید 
کرد و افزود: با رفع مشــکلات شاهد افزایش تولید، توسعه، 

پیشرفت و اقتصاد بهتر در صنعت فولاد خواهیم بود.
وی اقدامات و فعالیت انجمن فولاد آذربایجان را تشریح کرد 
و افزود: یک هــزار و ۱۱۹ نامه به واحد های مختلف دولتی 
و حکومتی برای جلوگیری از بروز مشکلات ارسال کرده ایم، 

رایزنی برای جلوگیری از تعطیلی واحد های صنعتی بدلیل 
جریمه با ســازمان بازرسی کل کشــور و تعزیرات حکومتی 
کشور انجام شــده و در این راســتا هم واحد های تولیدی 

بسیاری از تعطیلی کامل و بیکاری کارگران رهایی یافتند.
رئیس انجمن فولاد آذربایجان ادامه داد: برگزاری نمایشگاه 
های بین المللی و داخلی از جمله تنها نمایندگی نمایشــگاه 
متال اکســپو ترکیه که بزرگ ترین نمایشگاه فولادی منطقه 

است در اختیار انجمن فولاد آذربایجان قرار دارد.
وی گفت: انجمن فولاد آذربایجان با تمام سختی و مشکلات، 
یکی از قوی ترین نمایشگاه های منطقه را برگزار خواهد کرد.
وی هــدف از برگزاری نمایشــگاه بین المللی» تبریز متافو« 
را حضور شــرکت های بزرگ سراسر کشــور دانست و ادامه 
داد: با توجه به ضایعه شــهادت رئیس جمهور، اســتاندار و 
نماینــده ولی فقیــه در آذربایجان شــرقی و ایــام انتخابات 
در مراســم افتتاحیه با مشــکل عدم حضور مسئولان ارشد 
مواجه خواهیم بود ولی با همکاری و همیاری اصحاب رسانه 

امیدواریم اطلاع رسانی خوبی از این نمایشگاه شود.
نواده از خودکفایی انجمن فولاد آذربایجان خبر داد و افزود: 
ما در تلاش هســتیم تا تشکیلاتی در شأن و جایگاه صنعت 
فولاد آذربایجان داشته باشیم.به گزارش ایسنا بیست ویکمین 
نمایشگاه تبریز متافو ۱۲ الی۱۵ تیرماه با حضور علاقه مندان 

در محل نمایشگاه بین المللی تبریز برگزار خواهد شد.

نبود صادرات و کمبود برق بزرگ ترین مشکل صنعت فولاد است

اعطای نشان عالی ارتباطات 
رسانه ای به فولاد مبارکه در 
بیست  وسومین دوره جوایز 
صنعت روابط عمومی ایران

ندای وطن: بیست و سومین دوره جوایز 
صنعــت روابط عمومی ایــران و دومین 
اجلاس ملی مدیــران روابط عمومی در 

تهران برگزار شد.
 نشــان عالی ارتباطات رسانه ای در این 
اجلاس به روابــط عمومی فولاد مبارکه 

اعطا شد.
 این اجــلاس با عنوان رهبــری روابط 
عمومی در عصر تحــولات با محورهای 
روابــط عمومــی و هــوش مصنوعــی، 
خلاقیت،  و  داستان ســرایی  پایــداری، 
چالش هــا و فرصت هــای آینــده آن به 
عمومی  روابط  متخصصان  انجمن  همت 
در ســازمان مطالعات و بهره وری نیروی 
انســانی با حضور مدیران، متخصصین و 
فعالین حوزه روابط عمومی کشور برگزار 

شد.

مشکل حمل اضافه بار 
در جاده های زنجان مربوط 

به فعالیت معادن است

ندای وطن: معاون حمل و نقل اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان 
زنجان گفت: مشــکل عمده حمل اضافه 
تناژ در جاده ها مربوط به معادن است که 

عمدتاً بدون سند بارنامه حمل می شود.
غلامرضا کرمی در جلســه مشترک این 
اداره کل و فرماندهی پلیس راه اســتان، 
گفت: اگر موضوع اضافــه تناژ حمل بار 
معادن کنترل شود، عمده مشکل تخریب 

جاده ها و ابنیه راه حل خواهد شد.
وی، ضمــن اشــاره بــه ایــن موضوع، 
خواســتار همکاری پلیــس راه در این 
امر شــد و افزود: این مشــکل عمدتاً در 

شهرستان های دارای معدن وجود دارد.
کرمی گفت: حل این مشــکل، نیازمند 
همــکاری پلیس راه بــرای اعمال قانون 
متخلفان اســت تا جلو تخریب جاده ها و 

تضییع حقوق دولتی گرفته شود.
در ادامه جلسه، رئیس اداره حمل مسافر 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اســتان زنجان نیز با اشــاره به فعالیت 
خودروهای مســافرکش پلاک سفید در 
جاده های استان، گفت: امیدواریم جلوی 
این فعالیت غیرقانونی گرفته شود چون 
این امر باعث از بین رفتن فعالیت حمل 

و نقل عمومی می شود.
حمید سلمانیان، مشکل دیگر این حوزه 
را صــدور صورت وضعیت هــای صوری 
عنوان کرد که نیازمند پیگیری برای حل 

مشکل از طریق پلیس راه است.
قائــم مقام فرماندهی پلیس راه اســتان 
زنجان در ادامه این جلســه با اشــاره به 
ابــلاغ افزایش مبلغ جرایــم رانندگی و 
اجرای آن از ابتدای تیرماه، اظهار داشت: 
با توجه به افزایش جرایم از جمله سبقت 
تابلوهای علائم  غیرمجاز، ضرورت نصب 
ســرعت و ســبقت غیرمجاز به ویژه در 
محورهــای زنجــان- بیجــار و زنجان- 
ارمغان خانــه وجود دارد و این اقدام باید 
صورت بگیرد تا مردم نسبت به حداکثر 

سرعت در این محورها مطلع شوند.
مهدی میناخانی از ثبت روزانه یک هزار 
و ۵۰۰ تا ۲ هزار تخلف سرعت غیرمجاز 
در جاده های استان از طریق دوربین های 
جاده ای خبر داد و افــزود: امیدواریم از 
طریق بودجه های اســتانی برای افزایش 
دوربین های هوشمند جاده ای اقدام شود 
تــا در بحث کنتــرل تصادفات، گام های 

مؤثری برداشته شود.
وی بر ضرورت کنترل نــاوگان حمل و 
نقل عمومی بار و مســافر به ویژه مسافر 
با توجه به آغاز تعطیلات تابستانی تاکید 

کرد.

ندای وطن: مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان گفت: برای 
توسعه صنعت فولاد سبز در کشور استفاده از تکنولوژی های 
پیشرفته، نوآوری های جدید و دانش روز بسیار ضروری است.

عطاالله معروفانی در حاشــیه ســومین کنفرانس بین المللی 
فولادســازی و ریخته گری مداوم در گفتگوی اختصاصی با 
خبرنــگار ندای وطن، افزود: با توجــه به رویکردهای جدید 
صنعت فولاد در دنیا در ایــن کنفرانس درصددیم که برای 
حفظ محیط زیســت و تولید فولاد سبز در کشور گام های 

اساســی برداشته شود.  مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان 
تاکید کرد: استفاده از تجارب شرکت های صنعتی و برقراری 
ارتباطات بین مدیران صنعت فولاد و اســتفاده از توانمندی 
شــرکت های دانــش بنیــان و دانشــگاه ها از مهم ترین رو 

رویکردهای این کنفرانس است.
معروفانی تصریح کرد: در این کنفرانس آخرین تکنولوژی های 
صنعت فولاد در جهان توســط متخصصان داخلی و خارجی 
به شرکت های فولادی ارایه می شود تا شرکت های فولادی 

بتوانند از ایــن تکنولوژی ها در تولیــد محصولات فولادی 
اســتفاده کنند. وی یادآور شد: خوشــبختانه حضور در این 
کنفرانس با استقبال خوب مدیران صنعت فولاد مواجه شده 
و بــا ارائه ۱۱۰ مقاله علمی و تخصصی از داخل کشــور، ۴ 
مقاله علمی از خارج از کشور و برگزاری ۱۹ کارگاه آموزشی 

از مهم ترین برنامه های این کنفرانس است.
معروفخانی با بیان اینکه برگزاری مستمر  این کنفرانس در 
تبادل نظر مدیران صنعت فولاد و استفاده از ایده های جدید 

در این صنعت در کشــور نقش مهمــی ایفا می کند، افزود: 
انتظار داریم با اســتفاده از تجربیات و استفاده از دانش روز  
شاهد رشد و تحولات و تغییرات روز افزون در صنعت فولاد 

سازی کشور باشیم.
 ســومین کنفرانس بین المللی فولادســازی و ریخته گری 
مداوم با حضور کارشناســان، متخصصان و مدیران صنعت 
فولاد کشور روزهای سوم و چهارم بهمن ماه سال جاری در 

بندرعباس برگزار می شود.

ندای وطن: مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان از برگزاری 
چهارمین کنفرانس بین المللی فولادســازی و ریخته گری در 
زمستان سال آینده در بندرعباس خبر داد.عطاالله معروفخانی 
در گفتگوی اختصاصی با خبرنــگار ندای وطن، افزود: پیش 
از این ســه کنفرانــس بین المللی فولادســازی و ریختگری 
در بندرعبــاس  و اســتان هرمــزگان برگزار شــده و طبق 
برنامه ریزی های انجام شــده چهارمین کنفرانس نیز در این 
شهر با حضور مدیران صنعت فولاد، متخصصان و  کارشناسان 

برگزار می شود. مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان تاکید کرد: 
قطعاً با برگزاری ســه کنفرانس قبلی همــکاران ما تجربیات 
خوبی را کســب کرده اند تا چهارمیــن کنفرانس بین المللی 
فولاد و ریخته گری نیز با کیفیت بالایی در این شــهر برگزار 
شود. وی با بیان اینکه در سه دوره گذشته با تبادل اطلاعات 
مورد نیاز موفقیت های بسیار خوبی در زمینه تامین تجهیزات 
و روش ها در صنعت فولادسازی و ریخته گری کشور به دست 
آمده است، افزود: با توجه به اینکه دبیرخانه این کنفرانس نیز 

از سال گذشــته کار خود را آغاز کرده است،لذا تمام شرایط 
لازم برای بهتر برگزار شــدن چهارمین کنفرانس بین المللی 
فولادســازی و ریخته گری در زمستان ســال ۱۴۰۴ فراهم 
شــده است.  معروفخانی اظهار داشــت: در سه دوره گذشته 
برگزاری این کنفرانس برای توسعه صنعت فولاد کشور  بسیار 
تاثیرگذار بود و این سبب شد که فعالان عرصه صنعت فولاد 
کشور تجارب ارزشــمندی را در تعامل و همکاری با یکدیگر 
کسب کنند. مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان یادآور شد: با 

برنامه ریزیهای انجام شده بدون شک چهارمین کنفرانس نیز 
خیلی با کیفیت تر از ســه کنفرانس قبلی برگزار خواهد شد و 
با توجه به آغاز به کار دبیرخانه این کنفرانس انتظار داریم این 
کنفرانس نیز با کیفیت بالاتری برگزار شود.شــایان ذکر است 
که ســومین کنفرانس بین المللی فولاد سازی و ریخته گری 
سال گذشــته با حضور اعضای انجمن فولاد کشور، مدیران، 
اساتید دانشگاهی، کارشناســان و متخصصان این صنعت در 

فولاد هرمزگان برگزار شد.

ندای وطن: مدیرعامل مجتمع معدنی ســرب و روی انگوران 
گفت: در حال حاضر بیش از ۸۰ کارخانه فرآوری ســرب روی، 

خریدار مواد معدنی این معدن هستند.
 عــارف باقــری به مناســبت هفته محیط زیســت در جمع 
خبرنگاران استان زنجان با بیان اینکه مجتمع معدنی انگوران 
یکی از معادن کشــور با ســابقه تاریخی در زمینه بهره برداری 
است گفت: شکل نوین استخراج از این معدن به اواخر دهه ۴۰ 

خورشیدی باز می گردد.
وی اضافــه کرد:معدن انگوران در نوع خود از بزرگترین معادن 
خاورمیانه و از پرعیارترین کانســارهای روی و سرب جهان به 

شمار می آید.
این مســئول ظرفیت تولید این معدن را سالانه ۷۰۰ هزار تن 
اکسید سرب و روی مخلوط و سولفوره سرب اعلام کرد و گفت: 
این میزان تولید برای کارخانه های تولید شــمش سرب و روی 

به کار گرفته می شود.
وی اظهار داشــت استخراج از معدن ســرب و روی انگوران به 
۲صورت روباز و و زیرزمینی انجام می گیرد و معدن سنگ آهن 

صاحب سقز زیر مجموعه این مجتمع معدن می باشد.
مدیرعامل مجتمع معدنی انگوران زنجان به اقدامات شــاخص 
زیست محیطی مجتمع نیز اشــاره کرد و گفت: احیای هفت 
هکتار از عرصه هــای منابع طبیعی، ســاخت ۶ بند آبگیر در 

مســیر ۲ رودخانه منتهی به معدن با هدف کنترل رســوبات 
و آبخیــزداری، حمایــت از گونــه بومی قــوچ ارمنی، تجهیز 
تصفیه خانه فاضلاب مجتمع به سیستم پایش آنلاین و اجرای 
سیستم مدیریت سبز و مدیریت پسماند را از جمله برنامه های 

مهم  این بخش اعلام کرد.
وی یادآور شــد: مجتمع معدنی انگــوران اولین معدن دارنده 

پروانه گردشگری معدنی ژئوتوریسم در ایران است.

معروفخانی در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

صنعت فولاد سبز نیازمند استفاده از تکنولوژیها و نوآوری های جدید است

معروفخانی در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن خبر داد:

چهارمین کنفرانس بین المللی فولادسازی و ریخته گری در فولاد هرمزگان برگزار می شود

بیش از ۸۰ کارخانه سرب و روی خریدار مواد معدنی مجتمع معدنی انگوران

ندای وطن: مالیات ارزش   افزوده به خودی   خود مشکلی برای 
تولیدکننــدگان ایجاد نمی   کند و با اجرای صحیح آن می توان 
بــا ایجاد ارزش   افزوده در هر مرحلــه از تولید، مالیات آن را از 

مصرف کننده دریافت کرد.
  در حقیقت اگر این نوع مالیات به   درســتی اجرا شود، سبب 
می شود هم مصرف کننده به اندازه خود مالیات پرداخت کند و 
هم تولیدکننده درگیر مالیات   های بیهوده دیگر نشود. بنابراین 
به طور معمــول اگر برای دریافت مالیــات ارزش   افزوده تمام 
حلقه   های تولید حضور داشته باشــند و پرداخت این مالیات 
به صورت زنجیره   وار پیش برود، بدون شک با بهترین کارآیی 
همراه خواهد بود. البته در برخی صنایع معدنی به   ویژه فلزات، 
شــاهد حلقه   های مفقوده در پرداخت مالیــات ارزش   افزوده 

هستیم.

مالیات ارزش   افزوده، مبنای شفافیت کسب وکارها  
رضا اعتدال کارشــناس ســرب و روی در گفت وگویی با این 
دیدگاه که گرفتــن مالیات ارزش   افزوده بــرای دولت   ها یک 
ضرورت به   شــمار می رود و همچنین ســبب شــفافیت برای 
تولیدکنندگان می شود، گفت: مالیات ارزش   افزوده با نگاه کسب 
درآمد برای دولت انجام می گیرد. در کل دنیا، بنای سیســتم 
مالیاتی، شفافیت گزارش   ها و کسب و کارهاست و بهترین نوع 
مالیات نیز همان مالیات ارزش   افزوده است. البته قرار این بود 
که در کشــور مالیات ارزش   افزوده به صورت منطقی و شفاف 
گرفته شــود و در این راستا نیز مالیات بر عملکرد حذف شود 

که چنین اتفاقی نیفتاد.
اعتدال در ادامه خاطرنشــان کرد: البته قرار بود که محاسبه 
مالیات ارزش   افزوده بر اســاس چرخه خریــد و فروش انجام 
گیرد تا از این طریق فرار مالیاتی کنترل شــود که در نهایت 
این موضوع می تواند به نفع تولید باشــد و در چنین شرایطی 
است که تولیدکننده و صادرکننده می توانند به صورت رسمی 
فعالیت داشــته باشــند. در حقیقت هر اندازه راه فرار مالیاتی 

بسته شود، این امر به نفع تولید خواهد بود.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: اگر سیســتم مالیات   گیری به 

درســتی تعریف شود و شــفاف عمل کند به نفع تولیدکننده 
و در نهایت به نفع اقتصاد کشــور خواهد بود. هرچند مالیاتی 
که دولت دریافت می کند، باید صرف زیرســاخت   ها شــود تا 
تولیدکنندگان خود در پی تامین زیرساخت برای خود نباشند.

زکریا نایبی کارشناس حوزه فولاد درباره مالیات ارزش   افزوده 
در گفت وگو بــا »دنیای اقتصاد« عنوان کرد: در همه   جای دنیا 
مالیات ارزش   افزوده مرســوم اســت و این مالیات را دولت از 
مصرف کننده نهایی بابــت ارزش   افزوده   ای که روی تولید یک 
کالا ایجاد شده است، دریافت می کند. در صنایع معدنی مانند 
فولاد نیز یک زنجیره تولید وجود دارد، از استخراج سنگ آهن 
تا تولید کنســانتره، گندله، آهن اسفنجی، شمش و محصول 
نهایی مالیــات ارزش   افزوده در هر مرحله گرفته می شــود و 
تولیدکننده نهایی این میزان مالیات را روی کالای نهایی خود 
در نظر می گیرد و آن را به دولت پرداخت می کند و مابه التفاوت 

آن چیزی را که پرداخت کرده است از دولت می گیرد.
نایبــی در ادامه توضیــح داد: مالیات ارزش   افــزوده هر واحد 
تولیدی هر ماه حســاب می شــود و به صورت سه ماه یک بار 
تسویه می شود. به نظر می رسد که این روند، روند معقولی است 
و البته اگر زمان تسویه حساب   ها کوتاه   تر شود و سریع   تر انجام 

گیرد، برای تولیدکننده بهتر خواهد بود.
وی در ادامه یادآور شــد: مالیات ارزش   افزوده تا پیش از این به 
میزان ۹ درصد بود، اما در سال جدید این میزان را به ۱۰ درصد 

رسانده   اند که این موضوع به مصرف کننده فشار وارد می کند.
این کارشــناس حوزه فولاد در پاسخ به این پرسش که آیا در 
حوزه صنایع معدنی حلقه مفقوده   ای وجود دارد که این مالیات 
را پرداخت نکرده باشند، گفت: در زمینه صنایع معدنی فلزی 
کــه معمولا از ضایعات اســتفاده می کنند، این بخش که یک 
بازار غیررســمی را شکل داده اســت، می تواند حلقه مفقوده 
مالیات ارزش   افزوده باشــد؛ البته طی سال های اخیر قرار شد 
با نظارت بر این بازار قراضه، این حلقه را نیز وارد مالیات   دهی 

ارزش   افزوده کنند.

بازار غیررسمی مشکل   ساز مالیات ارزش   افزوده  

بدون شــک تولیدکنندگان در صنایع معدنی هیچ مشکلی با 
دریافت مالیات ارزش   افــزوده ندارند، اما آنچه این نوع مالیات 
را برای تولیدکنندگان این صنایع مشکل   ســاز می کند، وجود 
حلقه   های مفقوده در این نوع مالیات   گیری اســت. به عبارت 
دیگــر، زمانی که در زنجیره تولید به ویژه تولید فلزات آهنی و 
غیرآهنی یک حلقه از پرداخت این مالیات شانه خالی می کنند، 

پرداخت آن را بر دوش حلقه بعدی می   افکنند.

روال تولید فلــزات از مرحله ابتدایی تا رســیدن به   
محصــول نهایی، چند حلقه تولید دارد که اگر یکی از این 
حلقه   ها فرار مالیاتی داشته باشند، مالیات خود را به حلقه 
پیش از خود منتقل می کنند. حال بیشــترین فرار مالیاتی 

در این زنجیره تولید را کدام حلقه انجام می دهد؟
درباره حلقه مفقوده مالیات ارزش         افزوده در صنایع معدنی که 
از ضایعات اســتفاده می کنند، محمد آشناگر کارشناس بازار 
ضایعات، چندی پیــش در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« عنوان 
کرد: برای احتســاب مالیات ارزش         افــزوده یک حلقه مفقوده 
وجود دارد که آن هم بازار ضایعات اســت. معمولا در بازار این 
فروشنده         ها هستند که فاکتور صادر می کنند و بر همین اساس 
است که مالیات ارزش         افزوده محاسبه می شود. به عبارت دیگر، 
یک شرکت بر اساس جمع فاکتورهای خود طی سال، مالیات 
خــود را پرداخت می کند و با توجه به این موضوع که ضایعات 
یک بازار غیررســمی اســت و فاکتوری در این بازار رد و بدل 

نمی شود، از پرداخت مالیات ارزش   افزوده مفقود می شود.
آشــناگر درباره این بازار توضیحاتی ارائه کرد و گفت: در میان 
حلقه         های تولید فلزات، بازار قراضه یک بازار معکوس به شمار 
مــی رود، به این معنا که قراضه         ها بــه صورت خرد جمع         آوری 
می   شــوند و فروشــنده آن، بابت این محصول فاکتوری ارائه 
نمی   دهد. پــس از جمع         آوری قراضه         های خرد، نوبت به انبارها 
می رســد و زمانی که یک انباری ضایعات خود را به شــرکت 
ذوب می   فروشد، فاکتور برای این کار صادر نمی         کند، زیرا این 
انبــاردار از خریداران خرد خود، ارزش         افزوده         ای دریافت نکرده 
که بخواهد روی فاکتور آن را در نظر بگیرد. بر این منوال است 

که ارزش         افزوده به نوعی در اینجا منقطع می شود.
وی در ادامه افزود: گره مشــکل اینجاست که باتوجه به اینکه 
ضایعات به صورت خرد از دســت مردم جمع         آوری شــده   اند، 
امکان صادر کردن فاکتور برای آنها به   صورت دقیق وجود ندارد.

این کارشــناس بازار ضایعات در پاســخ به این پرسش که در 
صورت رسمی شدن بازار ضایعات می توان بر این مشکل فائق 
آمد، گفت: گاهی برنامه         هایی در راســتای رسمی کردن بازار 
ضایعات مطرح می شود،          ولی برای رسمی         تر شدن این بازار، باید 
نهادها یا سازمان هایی وارد عمل شوند که راهکاری ارائه دهند 

تا این بازار را به سمت صدور فاکتور سوق بدهند.
آشناگر همچنین در پاسخ به این پرسش که حضور ضایعات در 
بازار بورس کالا می تواند به مشکلات این بازار غیررسمی خاتمه 
دهد، گفت: ورود ضایعات به بورس کالا، مستلزم شرایطی است 
که یکی از آنها یکدست بودن بار ضایعات است که این امر نیز 
به این سادگی         ها محقق شدنی نیست. با توجه به این موضوع که 
ضایعات درجه   بندی   های متفاوت دارند، به سادگی قابل عرضه 
در بورس کالا نیستند، چراکه خریدار به دنبال خرید کالایی با 
مشخصات دقیق است؛ این در حالی          است که در بازار قراضه   ها 
چنیــن امکانی وجود ندارد، از همین   رو نمی توان آن را در بازار 

بورس کالا ارائه کرد.

حلقه مفقوده بازار قراضه فلزات
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ندای وطن: شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری جهت 
تعامل مثبت و هم افزایی با مراکز علمی و پژوهشی تحقیقاتی 
شــهرکرد وبه منظور برطرف نمودن بخشی از نیازهای مشاوره 

ای خود تفاهم نامه همکاری با دانشگاه شهرکرد امضا کرد.
 آیین امضــای تفاهم نامه آغاز همکاری های علمی،تحقیقاتی 
، پژوهشــی و فرهنگی بین شــرکت ورق خودرو چهارمحال و 
بختیاری و دانشگاه شهرکرد روز شنبه بیست و ششم خردادماه 
به امضای یاسرپیرعلی رئیس دانشگاه شهرکرد و حمید شجاعی 
مدیر عامل شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری رسید. 
درابتدای جلســه مدیر عامل شــرکت ورق خودرو چهارمحال 
بختیاری ، به تکنولوژی و فناوری مورد اســتفاده در شــرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری اشاره نمود و گفت : شرکت 
ورق خــودرو چهارمحال و بختیاری یکی از شــرکت های زیر 
مجموعه شــرکت فولاد مبارکه و تنها تولید کننده محصولات 
گالوانیزه ویژه اســتفاده در صنعت خودروسازی در کشور است 
که با برخورداری از نیروی انسانی توانمند و کارآمد و جدیدترین 
استانداردهای بین المللی و تکنولوژی روز دنیا محصولات کیفی 
گالوانیزه مورد نیاز صنایع خودروسازی کشور را تأمین می نماید

حمید شــجاعی افزود:شــرکت ورق خودرو جهت تداوم نقش 
کلیدی و محوری خود در راســتای خودکفایی صنعت خودرو 
ســازی کشــور از واردات محصولات گالوانیزه و نیز به منظور 
ارتقای زیرساخت های علمی و تحقیقاتی خود نیازمند گسترش 
همکاری با مراکز علمی و تحقیقاتی به ویژه دانشــگاه شهرکرد 
می باشــد. وی تأکید کرد اقدام در جهت تسریع در عملیاتی 
نمودن بندهای تفاهم نامه و نیز دیگر زمینه های همکاری برای 

بهره  مندی شرکت ورق خودرو امری ضروری و لازم است.
شــجاعی خاطر نشــان کرد شــرکت ورق خودرو چهارمحال 
و بختیــاری همواره بر این باور اســت که تحقق صحیح آرمان  
خودکفایی و قطع وابســتگی صنایع کشور نیازمند عزم جدی 
بخش صنعت بادانشــگاه در راســتای گسترش همکاری های 
علمی تحقیقاتی اســت و این امر کلیدی در گرو اســتراتژی 

صحیح و همکاری همه جانبه، همراهی و همدلی بخش صنعت 
و دانشــگاه می باشد و می بایســت به این نکته توجهی ویژه 
داشت که با تحقق راهبرد تلاش مشترک صنعت و دانشگاه و با 
تکیه بر پتانسیل های موجود می توانیم جایگاهی هرچه رفیع 
تر و شایسته تر در صحنه های بین المللی برای کشور عزیزمان 
رقم بزنیم. وی از اختصاص دفتر ارتباط با صنعت در دانشــگاه 
شــهرکرد به شرکت ورق خودرو استقبال کرد و پیشنهاد نمود 
جهت تسریع در اجرای بندهای تفاهم نامه، جلسات مشترک به 

صورت ماهانه برگزار گردد.
ســپس پیرعلی رئیس دانشگاه شهرکرد ضمن ابراز خرسندی 
از حضور در شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، تلاش 
ها و مجموعه عملیات های تحقیقاتی این شــرکت را ستودنی 
دانست. وی جایگاه شــرکت ورق چهارمحال و بختیاری را در 
زنجیره ارزش صنعت فولاد کشور ، حائز اهمیت برشمرد و اظهار 

داشــت: برای حفظ و ارتقای این جایگاه ، همکاری نزدیک با 
دانشگاه در زمینه های علمی،پژوهشی و تحقیقاتی امری لازم 

و ضروری است.
پیرعلی تأکید کرد:رسالت اجتماعی دانشگاه ایجاب می نماید که 
اساتید دانشگاه نه تنها در بخش صنعت بلکه در بخش های علوم 
انسانی، کشاورزی، حفاظت وصیانت از محیط زیست به عنوان 
یــک موضوع محوری ودیگر موضوعات علوم انســانی خدمات 
مشاوره ای تخصصی را به بخش صنعت ارائه نماید و معتقدیم 
ایجاد ارتباط مشاوره ای در این سطح فضای تعاملی سودمندی 
را بــرای بخش صنعت ایجاد می نمایــد. وی اظهار امیدواری 
نمود با تقویت هر چه بیشــتر ارتبــاط صنعت به ویژه صنعت 
فولاد استان چهارمحال و بختیاری بادانشگاه شهرکرد بتوانیم 
نسبت به ارتقای سطح علمی صنعت فولاد در استان تأثیرگذار 
باشیم. سپس هیات علمی همراه رئیس دانشگاه شهرکرد با تیم 

مدیریتی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری به بحث و 
تبادل نظر در خصوص زمینه های مختلف همکاری پرداختند 
و ســپس تفاهم نامه به امضا مدیر عامل شرکت ورق خودرو و 

رییس دانشگاه شهرکرد رسید.
 از مهم ترین مفاد این تفاهم نامه ۴ســاله می توان به برگزاری 
همایش ها، میزگردها، کنفرانس ها، نشست ها، سمینار ها، دوره ها 
و کارگاه های آموزشی، اســتفاده از ظرفیت ها و توان آموزشی 
به منظور ارتقاء ســطح کیفی فعالیت های آموزشی، تحقیقاتی، 
تأمیــن مربی واجد شــرایط جهــت تدریــس در کارگاه های 
آموزشی، اطلاع رسانی فراخوان طرح ها و اولویت های تحقیقاتی، 
سمینارها و نشست ها و همکاری های علمی و آموزشی و تعریف 
و اجرای پایان نامه های دانشــجویان تحصیلات تکمیلی، انجام 
طرح های مشترک آموزشی، مبادله تجربیات در زمینه ی تغییر 
روش های آموزشــی با توجه به فناوری هــای نوین اطلاعات و 
ارتباطات، تبادل اطلاعات و تجربیات در زمینه های برنامه ریزی 
آموزشی، تخصیص و تبادل نیروی متخصص و کارشناس جهت 
برگزاری دوره های آموزشی، نشســت ها و همایش ها، پذیرش 
دانشــجویان کارآموز و کارورز، حمایت از طرح های تحقیقاتی 
با سرمایه گذاری مشــترک، حمایت از طرح های تحقیقاتی با 
سرمایه گذاری مشــترک حمایت از پایان نامه های دانشجویی، 
ایجاد فضای مناسب جهت استفاده از دانشجویان نخبه، معرفی 
محصولات، خدمات و تولیدات دانش بنیان و برگزاری نمایشگاه 
هــا، برگزاری نمایشــگاه های فرهنگی، برگــزاری المپیادها و 
مســابقات فرهنگی، برگزاری دوره های کوتاه مدت فرهنگی و 
کاربردی،تجاری سازی یافته های پژوهشی در راستای نیازهای 
استراتژیک کشور، استفاده از آزمایشگاه ها، تجهیزات و استفاده 
از امکانــات یکدیگر، معرفی محصولات، خدمات و تولید دانش 
بنیان و برگزاری نمایشگاه ها، حمایت از پایان نامه های منتج 
به فناوری، ارائه برنامه جهت توسعه فناوری مورد نیاز و فراهم 
ساختن زمینه اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاه توسط شرکت 

و…اشاره نمود.

ندای وطن: دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق 
گفت: عراق برای حمایــت از تولید داخل واردات کالاهایی 
که اطمینان دارد در تولید آنها به مرز خودکفایی رســیده 
را ممنوع می کند و همچنین با وضع تعرفه های وارداتی در 
برابر واردات شــماری دیگر از اقلام مانع ایجاد می کند. این 
دو موضوع تجارت ایران و عراق را به طور قابل توجهی تحت 

تاثیر قرار می دهد.
، جهانبخش ســنجابی شــیرازی، دبیرکل اتاق مشــترک 
بازرگانــی ایران و عراق در گفت وگو با خبرنگار ایلنا از آنچه 
می توانــد تجارت ایــران و عراق را به طــور منفی از خود 
متاثــر کند گفت و توضیح داد: عراق هم مانند هر حکومت 
مســتقل دیگری محیط اقتصادی خــود را پایش می کند و 
سعی دارد بیشــترین ارزش افزوده در اقتصاد کلان و خرد 
را در ســیطره تحت اختیارحکومــت مرکزی و در مرزهای 
جغرافیایی رقم بزند. یکی از مهم ترین شــاخص های توسعه 
اقتصادی تولیــد ناخالص داخلی اســت و اقتصادی که در 
مسیر توسعه یافتگی در حرکت است تلاش می کند هر سال 
نســبت به ســال پیش تولید خود را افزایش دهد و هر قدر 
این تولید به مرز خودکفایی برسد از واردات فاصله می گیرد. 
وی افزود: با این حال عراق همزمان سیاســت پیوستگی به 
ســازمان تجارت جهانی را در پیــش دارد و بنابراین اتخاذ 
چنین سیاســتی بخشی از سیاســت های حمایت از تولید 
داخل با افزایش تعرفه های وارداتی را از خود متاثر می کند 
و سیاســت افزایش تعرفــه واردات در آینــده موضوعیت 
نخواهد داشــت. اما در حال حاضر این کشور برای حمایت 
از تولیــد داخل دو کار را انجام می دهد، یکی اینکه واردات 
کالاهایی که اطمینان دارد در تولید آنها به مرز خودکفایی 
رســیده را ممنوع می کند کــه این موضــوع در کالاهای 
فســادپذیر و اقلام کشاورزی بیشــتر خود را نشان داده و 
هر ســاله صادرکنندگان ایرانی را بــا ممنوعیت های فصلی 
روبه رو می کند؛ عراقی ها علاوه بر محصولات کشــاورزی در 
نوشیدنی ها، شیرینی ها، بیســکوییت ها و کیک و کلوچه و 
شــوینده ها هم در مرز خودکفایی هستند و به نظر می رسد 
که محصولات بسته بندی شــده و فرآوری شده خوراکی و 
آشامیدنی هم مشمول سیاست های مقابله با واردات شوند، 
علاوه بر اینها پیش تر ایران بازار سیمان را در عراق از دست 

داده است. 

ســنجابی ادامه داد: این کشور همچنین با وضع تعرفه های 
وارداتــی در برابر واردات شــماری دیگر از اقلام مانع ایجاد 
می کند که آخریــن نمونه آن وضع عــوارض ۲۰درصدی 
بــر واردات میلگرد اســت، چنین سیاســت هایی افزون بر 
سیاست های ارزی و تجاری که از اواخر سال گذشته تجارت 
با عراق را از خود متاثر کرده حکایت از این دارد که ایران در 
کوتاه مدت با کاهش چشمگیر صادرات محصولات فولادی 
از جملــه میلگرد به عراق روبه رو خواهد شــد و این امر در 
درازمدت نیز صادرات دیگــر اقلام را به عراق از خود متاثر 
خواهد کرد. دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق 
خاطرنشــان کرد: در حال حاضــر HScode  ۲۹۲ کالا از 
ایران به عراق صادر می شــود و گــروه پنجم کالاهایی که 
حجم قابل توجهی از صادرات را به خود اختصاص می دهند 
محصولات فلزی هســتند، در میان این محصولات میلگرد 
حجم قابل توجهی دارد و مانع سازی بر واردات این محصول 

در کل حجم صادرات ایران به عراق تاثیر می گذارد. 
وی اظهار کرد: البته ارزش صادرات ایران به عراق در ســال 
گذشــته از ۱۰ میلیارد دلار نیز فراتر رفت با این حال دبیر 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایــران از کاهش ۷۶ درصدی 
صادرات محصولات فولادی تولیدشده در واحدهای فولادی 
کوچک در ســال گذشــته خبر داده است و چنین کاهشی 
می تواند بر تراز تجارت ایران و عراق بیش تر از هفت درصد 
تاثیرگذار باشد. ســنجابی تصریح کرد: اگر ایران نتواند این 
بازار را با جایگزینی کالاهای دیگــر یا ایجاد مزیت رقابتی 
بیشــتر حفظ کند کاهش ۱۰درصدی صادرات به عراق در 

انتظارش خواهد بود. 
اهمیتی که عراق برای ایــران دارد، ایران برای   

عراق ندارد
دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق درباره جایگاه 
ایران در بازار تجاری عراق گفت: عراق دومین مقصد اصلی 
صادرات کالاهای ایرانی به شــمار می آید اما برای عراقی ها 
ایــران چنین جایگاهی را ندارد و ایران چهارمین شــریک 
تجاری عراق به شــمار می آید، امارات و چین پیش از ایران 
قرار دارند و هند و عربســتان پــس از ایران قرار دارند و در 
همین حال سهمی که ایران در اقتصاد عراق دارد با سهمی 
که امارات و چین در تجــارت با عراق دارند در اقتصاد این 

کشور قابل مقایسه نیست. 

وی افزود: عــراق HScode ۱۲۰۰ واردات انجام می دهد 
 HScode ۳۰۰ و صادرات ایران در بهترین شــرایط بــه
می رسد، بنابراین ایران در واردات ۷۰درصد کالاها به عراق 
یا ورود نکرده اســت یا مزیت رقابتی ندارد و یا اصلا امکان 
ورود نــدارد؛ معنای این حرف این اســت کــه اهمیتی که 
عــراق برای ایران دارد ایران برای عــراق ندارد با این حال 
عراق و هیچ کشــور ســومی نمی تواند به راحتی ایران را از 
بازار محصولات صادراتی به این کشــور حذف کند و ایران 
امتیازات رقابتی خود را در این بازار دارد. البته حذف ایرانی 
نشدنی نیست اما با توجه به بازار رقابتی که در عراق برقرار 
اســت و با توجه به امتیازات خــدادادی و رقابتی که ایران 
از آنها برخودار اســت می تواند حضور خود را در بازار عراق 

حفظ کند. 
کیفیت مبادلات مالی بهتر از پیش بینی هاست   

سنجابی در تشریح آخرین وضعیت مبادلات بانکی ایران و 
عراق در معامــلات تاجران بخش خصوصی گفت: معاملات 
بانکی ایرانی ها با عراق ممنوع نشــده است؛ عراق از ابتدای 
ســال ۲۰۲۳ دو گروه سیاست  اجرا کرد، این کشور در گام 
اول یک نرخ رســمی برای دلار گذاشــت و قیمت هر دلار 
را ۱۳۲۰ دینار اعلام کرد و چون بیشــتر درآمدهای ارزی 
عراق درآمدهای دلاری است با اعلام این حرف دولت عراق 
اظهــار کرد هر کس به دلار نیاز دارد دولت نیازش را تامین 
می کند. دولت عراق در این بین استثنایی قائل شد و گفت 
کــه دلار به مقصد پنج کشــور حواله نخواهد شــد؛ ایران، 
سوریه، کره شمالی، روسیه و سودان این پنج کشور هستند. 
وی افزود: در نتیجه ایرانی ها هم به دلیل سیاست گذاری های 
ارزی عراق و هم به دلیــل تحریم های امریکا امکان نقل و 
انتقال دلاری را از دست دادند، چنانچه پیش از این موضوع 
و از زمان ریاست جمهوری ترامپ هم این امکان را نداشتند 
و ایــن کار را از طریق صرافی ها انجــام می دادند. عراقی ها 
همچنین از ژانویــه ۲۰۲۴ هر گونه معامله را با غیر از پول 
ملــی در بازار داخلــی ممنوع کردند و با ایــن کار خرید و 
فروش ارز در غیر از شبکه بانکی را غیرقانونی کردند، هدف 
عراق این بود که نقل و انتقــال پولی را از طریق صرافی ها 
محدود کنند و در شبکه مبادلات مالی داخلی امکان معامله 
با پول غیر از دینار را از بین ببرد.دبیرکل اتاق مشترک ایران 
و عــراق اظهار کرد: این قوانین اگر چه بر روی کاغذ تدوین 

شــده اما بعد از این سیاســت تقاضا برای دلار در بازار آزاد 
کاهش پیدا کرد و قیمت دلار در بازار عراق کاهشی شد و از 
بیش از ۱۵۷۰ دینار به زیر ۱۴۶۰ دینار افت کرد، بنابراین 

این سیاست نتوانست آنچنان که باید تاثیرگذار باشد 
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر راهکارهایی وجود دارد 
که سیاســتگذاری های بانک مرکزی عراق تاثیر چندانی بر 
تجارت عراق و ایران و بر حجم مراودات دو کشــور نداشته 
باشد، بر همین اساس توافقاتی هم در دستورکار بانک های 
مرکزی دو کشور قرار دارد تا در مبادلات مالی از ارز جدیدی 
مانند ریال یا یوروی آف شــور استفاده کنند. بنابراین آنچه 
امروز ایرانی هــا در مبادلات مالی با عراق ها تجربه می کنند 

بهتر از پیش بینی هاست. 
ناترازی تجاری هزینه تجارت را بالا برده است   

ســنجابی در تشــریح آخرین وضعیت حمل و نقل کالا در 
مســیر دو کشور گفت: در مرزهای شــمالی با عراق و مرز 
مشــترک با اقلیم کردســتان به ویژه مرز تمرچین رشــد 
چشــمگیری را در حمل و نقل شاهد هستیم و در مرزهای 
پرویزخان و باشــماق به دلیل سیاست های منطقه ای عراق 
کاهش اندکی مشــاهده می شــود، با این حال در مجموع 
صــادرات کالا در بخش های مرکزی و شــمالی عراق رو به 

رشد است. 

آخرین جزییات از تجارت ایران و عراق

تفاهم نامه آغاز همکاری های گسترده علمی، پژوهشی و تحقیقاتی 
دانشگاه شهرکرد و شرکت ورق خودروچهارمحال و بختیاری امضا شد

خیز »جهان فولاد سیرجان« 
برای افزایش تولید

احیاء  طرح احداث مگامدول  ندای وطن: 
مستقیم با ظرفیت تولید ۱ میلیون و ۷۶۰ 
هزار تن آهن اســفنجی از طرح های مهم 
شرکت جهان فولاد سیرجان است که حالا 
با پیشــرفت فیزیکی ۸۰ درصدی تا پایان 
تابســتان سال جاری به مرحله تست سرد 
می رسد. شرکت جهان فولاد سیرجان در 
نیمه اول ســال گذشته و در ادامه در سال 
1402 کارنامه موفقی را ثبت کرد که می 
تواند زمینه ساز موفقیت های بیشتر برای 
سال جاری یعنی سال 1403  باشد. حال 
کارخانــه مگامدول این مجموعه می تواند 
کلید موفقیت در سوددهی و فروش برای 

سال 1403  باشد.
 طرح احــداث مگامدول احیاء مســتقیم 
بــا ظرفیت تولید 1 میلیــون و 760 هزار 
تن آهن اســفنجی که تا پایان تابســتان 
به مرحله تست ســرد می رسد باعث می 
شود تا ظرفیت تولید آهن اسفنجی جهان 
فولاد ســیرجان حــدود 4 برابر و از 960 
هزار تن فعلی بــه 3 میلیون و 770 هزار 
تن برسد.نکته مهم آن است که برآورد ها 
نشان می دهد با به تولید رسیدن کارخانه 
احیاء مستقیم شماره 2 و مگامدول احیاء 
مستقیم این شــرکت، سود خالص آن در 
ســال جاری 3  برابر ســال قبل شــده و 
بــه بیش از 9000 میلیارد تومان برســد. 
دستیابی به این میزان از تولید و سوددهی 
باعث می شود تا برنامه های توسعه ای در 
جهان فولاد ســیرجان سرعت بیشتری به 
خود بگیرد. این مجموعه طرح توســعه 5  
ساله خود را پیش می برد که در این زمینه 
رســیدن به تامین پایدار مواد اولیه بسیار 

حائز اهمیت است. 
بــا تحقق ایــن برنامه 5  ســاله ظرفیت 
تولید این شــرکت در بخش فولادســازی 
و همچنیــن در پایین  دســت و در تولید 
محصولات فــولادی افزایش قابل توجهی 
خواهد یافــت. با بهره برداری از این پروژه 
در سال جاری، قدرت تولید مواد اولیه در 
این مجموعه چند برابر می شــود و جهان 
فولاد ســیرجان به یکــی از ارکان اصلی 
اســتان کرمان برای تبدیل شدن به قطب 
فولادی کشــور دست می یابد. رسیدن به 
این ظرفیت در تولید آهن اسفنجی حاکی 
از تامین کنسانتره و گندله به صورت پایدار 
است که باعث شد جهان فولاد سیرجان به 
سراغ افزایش ظرفیت های تولید خود در 
حلقه های بعدی پیــش رفته و همچنین  
تولید محصولاتی با ارزش افزوده بیشــتر 
یعنی طرح 500  هزار تنی فولاد آلیاژی را 

هم در دستور کار خود قرار دهد.
 آن طور که طرح های توســعه ای جهان 
فــولاد ســیرجان نشــان می دهــد این 
مجموعه در ســال جاری و براساس پیش 
بینی مدیران خود می تواند افزایش سود 3  
برابــری را محقق و خود را برای پیش برد 
طرح های دیگر آمــاده کند. جهان فولاد 
سیرجان امروز سرعت توسعه را نسبت به 
چند ســال گذشــته خود چند برابر کرده 
تــا بتواند با بهره بــرداری از ظرفیت های 
موجود چه در بازار داخلی و چه بازارهای 
صادراتی حضور پررنگ و قوی ای داشــته 
باشــد. نگاهی به نقشــه راه این مجموعه 
نشــان می دهد، جهان فولاد ســیرجان 
توســعه را پله پله و با دستیابی به تامین 
پایــدار پیش می برد کــه تضمینی برای 

سوددهی و فروش حداکثری خواهد بود.

آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص ساختمانی کومار

 به شناســه ملی 10100980865 و به شماره ثبت 52944 به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور 
فوق العاده مورخ 1402/08/01 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ترازنامه و حساب سود و زیان سال مالی منتهی به 1401 
مورد تصویب واقع شد. آقای اردشیر طهرانی زاده به شماره ملی 0056889860 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره 
تا تاریخ 1404/08/01 آقای سیدمجتبی مداح به شــماره ملی 0383871891 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره 
تا تاریخ 1404/08/01 آقای داریوش محمدی به شــماره ملی 2679737407 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره 
تا تاریخ 1404/08/01 انتخاب گردیدند موسسه حسابرسی و خدمات مدیریت آرمون گستران پیشگام به شناسه 
ملی 10103210831 به ســمت بازرس اصلی تا پایان ســال مالی و آقای محمد مهدی نژادلداری به شماره ملی 

4591285936 به سمت بازرس علی البدل تا پایان سال مالی انتخاب گردیدند

 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1725264(

آگهی انحلال شعبه شرکت خارجی چیودا کرپریشن

 به شناســه ملــی 10100067544 و به شــماره ثبــت 483 به اســتناد صورتجلســه مقــام صلاحیت دار 
شــرکت خارجی)مــادر( مــورخ 1403/01/27 تصمیمــات ذیل اتخاذ شــد به موجــب تاییدیه به شــماره 
32232820157420153564 مورخ 1402/11/18 ســفارت جمهوری اسلامی ایران در توکیو شعبه در تاریخ 
فوق منحل و خانم معصومه نظری به کد ملی 0053465709 به عنوان مدیر تصفیه جهت انحلال شعبه برای مدت دو 
)2( سال انتخاب گردید. محل تصفیه محل تصفیه شعبه در نشانی ایران، تهران، خیابان ولنجک، خیابان 21، پلاک 

32، واحد 2، کدپستی 1995874551خواهد بود.

 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1725263(

تاسیس شرکت سهامی خاص بازرگانان راه ابریشم شمیران 

درتاریخ 1403/02/19 به شماره ثبت 631028 به شناسه ملی 14013329231 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :ارائه کلیه فعالیتهای تجاری 
و خدمات بازرگانی در زمینه صادرات و واردات ، خرید و فروش و خدمات پس از فروش کلیه کالاهای مجاز بازرگانی پس از اخذ مجوزات لازم از سازمان ها و ادرات مربوطه ، گشایش اعتبارات برای شرکت نزد بانکها، ترخیص کالا از 
گمرکات داخلی، اخذ و اعطایی نمایندگی شرکتهای معتبر داخلی و خارجی ، خرید و فروش اینترنتی انواع کالاهای مجاز بازرگانی و انعقاد قرارداد با کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی، ایجاد شعب و نمایندگی در داخل و خارج کشور، 

افتتاح حساب نزد کلیه بانکها، اخذ وام و اعتبارات بانکی یه صورت ارزی و ریالی از کلیه بانکها و موسسات مالی و اعتباری سراسر کشور . خرید و فروش، پخش، صادرات و واردات و خدمات پس از فروش تلفن همراه، تبلت، لپ تاپ، رایانه، 
نوت بوک، لوازم جانبی، انواع نرم افزار غیر فرهنگی و غیر هنری، سخت افزار رایانه و تلفن همراه، ترخیص کالا، پشتیبانی وارداتی تولید و صدور انواع کالا، تعمیر و نگهداری تجهیزات و وسایل اداری )مربوط به امور رایانه(، ارائه خدمات 
فنی و مشاوره، کسب و کار بر بستر وب، مشارکت با سایر شرکتها و مؤسسات درصورت نیاز اجرای کلیه امور مربوط به تجهیزات و اتوماسیون الکتریکی مخابراتی و حفاظتی ساختمان، آب و فاضلاب، برق، گاز. مشاوره، آموزش بازاریابی 
و کار آفرینی- مشاوره صنعتی خرید و فروش، صادرات و واردات ماشین آلات و کلیه کالاهای مجاز بازرگانی و تأمین کلیه قطعات و تجهیزات ایمنی و تزئینی و مواد اولیه و فرآوری شده مورد نیاز. هوشمند سازی از قبیل امکان رهگیری و 
ایمن سازی صنایع سنگین و سبک در صورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط. سرمایه  گذاری در سایر موارد از جمله دارایی های فیزیکی، پروژه های تولیدی و پروژه های ساختمانی. سرمایه  گذاری در سهام سایر شرکتها 

با هدف کسب انتفاع و با قصد کنترل عملیات شرکت، خرید کارخانه فعالیت در زمینه انتقال دانش فنی و تکنولوژی اعم از داخلی و خارجی، برگزاری و شرکت در کارگاه و نمایشگاه ها و کنفرانس  های علمی و آموزشی و ارائه خدمات 
مشاوره علمی و مدیریتی. انجام امور مطالعاتی در زمینه مدیریت و نوآوری. اخذ وام و تسهیلات اعتباری از مؤسسات مالی اعتباری و بانکهای خصوصی و دولتی. اخذ و اعطای نمایندگی از شرکت های داخلی و خارجی مرتبط با موضوع 
فعالیت شرکت. همچنین شرکت در کلیه مناقصات و مزایدات دولتی و خصوصی و نیز تجارت الکترونیک غیر هرمی، غیر شبکه ای. مدیریت و فراهم نمودن دانش فنی و تکنولوژی از داخل و یا خارج از کشور برای تحقق موضوع فعالیت 
شرکت و انجام هر نوع عملیات و معاملات که بطور مستقیم و غیرمستقیم برای حصول مقاصد شرکت ضروری باشد درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط . درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط 
مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان تهران، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، ایرانشهر، کوچه نمازی، خیابان شهید سید عباس موسوی، پلاک 46، طبقه 3، واحد 14 کدپستی 1581635137 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1,000,000 ریال نقدی منقسم به 1000000 سهم 1 ریالی تعداد 1000000 سهم آن با نام عادی مبلغ 350000 ریال توسط موسسین طی گواهی بانکی شماره 105440385 مورخ 
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تفاهم شرکت ملی مس
 و بانک توسعه صادرات 

به منظورپیشبردطرح های 
توسعه ای

ندای وطن: مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران از انعقــاد تفاهم نامه همکاری 
مشترک با بانک توسعه صادرات به منظور 
تامین ماشــین آلات و تجهیزات معدنی و 

پیشبرد طرح های توسعه ای خبر داد.
دکتر حســین مدرس خیابانی در نشست 
مشــترک با مدیرعامــل و اعضای هیات 
مدیــره بانک توســعه صــادرات، اولویت 
انتقال ارز به منظور تامین تجهیزات مورد 
نیاز طرح های توســعه را مورد تاکید قرار 
دارد و افزود: تمایــل داریم برای واردات 
قطعــات مورد نیــاز از ظرفیت های بانک 

توسعه صادرات استفاده کنیم.
وی انتقــال ارز بــرای تامیــن تجهیزات 
معدنی مورد نیاز شرکت ملی مس، ایجاد 
خط اعتباری ارزی، تامیــن منابع ریالی، 
صدور ضمانت هــای ارزی، تامین مالی از 
طریق بازار سرمایه و تحقق زنجیره تامین 
مالی برای شــرکت های تابعه ملی مس را 
تفاهم نامه همکاری  محورهــای  از جمله 
برشــمرد. مدیرعامل شــرکت  دو جانبه 
ملــی صنایع مــس ایران تصریــح کرد: 
برای پیشــبرد طرح های توسعه شرکت 
ملــی مــس از تمام ظرفیت های شــبکه 
بانکی اســتفاده می کنیم و در این راستا 
با بانک های مختلــف تفاهم نامه همکاری 
امضا شــده اســت. دکتر افشــین خانی 
مدیرعامل بانک توسعه صادرات نیز ضمن 
استقبال از همکاری با شرکت ملی صنایع 
مس ایران، تسهیل تجارت به ویژه توسعه 
صادرات را رسالت این بانک عنوان کرد و 
گفت: برای بکار گیری همه ظرفیت ها به 
منظور تامین ســرمایه در گردش با هدف 
واردات و همچنین همکاری در راســتای 
تامین ارز مورد نیاز شــرکت ملی صنایع 

مس ایران آماده همکاری هستیم.

بازدید سهامداران عمده 
شرکت معدنی و صنعتی 

گهرزمین از این شرکت
ندای وطن: روز گذشــته ابوذر ســروش 
مدیرعامل شرکت ســرمایه گذاری امید، 
آیت الله ابراهیمی مدیرعامل بانک ســپه 
و هیــات همراه از قســمت های مختلف 
شــرکت گهرزمین بازدید و با مدیر عامل 
این شــرکت دیدار کردند.، در این بازدید 
ســهامداران شــرکت معدنــی و صنعتی 
گهرزمیــن از جایــگاه معدن و قســمت 
های مختلف این شــرکت بازدید نمودند 
توضیحاتی  گهرزمین  مدیران شــرکت  و 
در مورد دســتاوردها و فعالیت های این 
شــرکت ارائه نمودند. شــایان ذکر است، 
شرکت سرمایه گذاری امید و بانک سپه از 
سهامداران عمده شرکت معدنی و صنعتی 

گهرزمین به شمار می روند.

مدیر عامل بانک سپه کشور در جمع
 مدیران منطقه گل گهر:

 شما فرماندهان اقتصادی 
کشور هستید

ندای وطن: دکتــر ابراهیمی مدیر عامل 
بانک ســپه در جمع مدیــران منطقه گل 
گهرگفت: یکی از ویژگی های بارز شرکت 
گل گهرتــلاش مخلصانه همه مدیران این 
شــرکت برای تســریع حرکت رو به جلو 
اســت. وی با تشــکر از توجه و نگاه ویژه 
به ارزش های دینــی در منطقه گل گهر 
تصریح کرد: شــما رزمندگان و فرماندهان 
اقتصادی کشور هستید پس باید با برنامه 
محوری و بــا نگاه مالی بــه پیش بروید.

دکتــر پرتوافکنان عضو هیأت مدیره بانک 
ســپه نیز مدیریت نقدینگی را بسیار مهم 
عنوان و تصریح کــرد: پروژه ها را اولویت 
بنــدی کنید و پــروژه هایی کــه درصد 
پیشــرفت بالاتری دارند و یــا پیش بینی 
برگشت نقدینگی بیشتری می کنید را در 
دکتر سروش  دهید.همچنین  قرار  اولویت 
مدیر عامل شرکت گروه مدیریت سرمایه 
گذاری امید نیز بــا تجلیل از تلاش های 
مدیر عامل شــرکت گل گهر در توســعه 
و تکمیــل پروژه های ایــن منطقه گفت: 
تقویت نیروی انســانی و توجه به توسعه و 
آموزش را در دســتور کار قرار دهید. وی 
ادامه داد: شــرکت هــای منطقه گل گهر 
مســیر دانش بنیان شدن را با قدرت ادامه 
دهند. دکتر سروش از حمایت های بانک 
سپه که منجر به رشد شرکت های منطقه 

گل گهر شده نیز تشکر کرد.

ندای وطــن:  حجم معاملات ســیمان در تــالار صنعتی 
بورس کالا طی هفته چهارم خردادماه در حالی افزایش داشته 
اســت که احتمال افزایش قیمت پایه این محصول طی چند 
هفته آینده وجود دارد. همچنین اوج   گیری ساختمان   سازی 
در فصل گرما از مهم ترین دلایل فروش ۹۰درصدی سیمان 

در تالار فیزیکی به حساب می   آید.
حجــم عرضه و میزان معاملات در رینگ فیزیکی بورس کالا 
در هفته چهارم بورس کالا در حالی افزایش یافته اســت که 
خبرهایی از افزایش قیمت پایه سیمان طی چند هفته آینده 
به گوش می   رسد. از طرفی در فصل تابستان ساخت وسازهای 
مســکن به اوج خود می رســد و از این رو میزان تقاضا برای 
ســیمان نیز با رشد قابل توجهی همراه می شود. بررسی تالار 
صنعتــی و معدنی بورس کالای ایران در بــازه زمانی ۱۹ تا 
۲۲خردادماه سال جاری نشــان می دهد که در هفته جاری 
حدود یک میلیون و ۵۰۴ هزار و ۶۸۳تن انواع سیمان عرضه 
شــد که با ثبت تقاضای ۱.۴برابری نســبت به عرضه مواجه 
شــد و در نهایت با احتســاب معاملات مچینگ یک میلیون 
و ۳۵۶ هزار و ۷۵۹تن از ســیمان   های عرضه شده با میانگین 
قیمت مــوزون یک هزار و ۱۷۷تومان بــه ازای هر کیلوگرم 

مورد معامله قرار گرفت.
به طور کلی ۹۰ درصد از سیمان   های عرضه شده ظرف هفته 
جاری به فروش رســید. مقایســه آمار رینگ فیزیکی هفته 
جاری با هفته گذشــته نشان می دهد که میزان عرضه انواع 
سیمان طی دو هفته متوالی ۳ درصد افزایش یافته است و از 
طرفی میزان تقاضا و معاملات نیز ظرف دو هفته پی در پی 
به ترتیب ۲۰ درصد و ۸ درصد با رشــد همراه بوده است. این 

افزایش   ها در حجم عرضه و تقاضا در حالی رخ داده است که 
قیمت پایه انواع ســیمان ۶ درصد افزایش را گزارش می کند.  
برخــلاف روال ســال های گذشــته هنوز در هفتــه چهارم 
خردادماه سال جاری افزایش قیمت پایه سیمان اعمال نشده 
اســت و این در حالی اســت که با آغاز ســال جدید هزینه 
تولید برای واحدهای فعال در این بخش افزایش داشــته که 
بــا عدم افزایش قیمت پایه عملا تعادل تولید و فروش به هم 

خورده است.
در صنعت ســیمان نیز همچون سایر صنایع از جمله فولاد، 
قیمت انرژی رشــد قابل توجهی داشــته است. به طور مثال، 

قیمت هر مترمکعب آب ســال گذشــته حدود ۲ تا ۳ هزار 
تومان برآورد می   شــد که در سال جاری هزینه هر مترمکعب 
آب به ۲۰ هزار تومان افزایش یافته است. این در حالی است 
کــه همچنان فرمــول قیمت گذاری پایه ســیمان در پایان 

سومین ماه از سال همچنان تغییری نکرده است.
 
 تشدید خاموشی   ها؛ بلای جان سیمانی   ها  

طبق برنامه هر ســال وزارت نیرو مبنی بر سهمیه   بندی برق 
برای واحدهای صنعتی که ســیمانی   ها نیز جزو این صنایع 
مادر به حســاب می   آینــد، طبق گفته واحدهــای تولیدی 

فعال در بخش ســیمان در تابســتان امسال نیز خاموشی   ها 
با ســاعت   های بیشتر قطعی نســبت به سال گذشته در این 
صنعــت اعمال خواهد شــد. از این رو واحدهــای تولیدی و 
کارخانه   ها قبل از ورود به فصل تابستان و آغاز سهمیه   بندی 
برق، میــزان تولید خود را افزایش دادند و از این رو شــاهد 
افزایش عرضه ســیمان در تالار فیزیکی بورس کالای ایران 
هســتیم. از طرفی با افزایش تولید، انبــار کارخانه   ها نیز تا 
حدودی پر می شود تا بتوانند ضرر و زیان سه ماه تابستان را 
به حداقل برسانند. از طرفی با این شرایط پیش بینی می شود 
که افزایش تولید سالانه ۱۰درصدی مانند سال های گذشته 

اتفاق بیفتد.
زمزمه   هــای افزایــش قیمت پایه طی ماه آینــده هیجان را 
بــه معاملات رینگ فیزیکــی بورس کالای ایــران در هفته  
چهارم خردادماه بازگردانده اســت و از این رو مشــتریان به 
تــالار صنعتی هجوم آورده اند. طی هفتــه چهارم خردادماه 
۹۰ درصد از سیمان   های عرضه شده مورد معامله قرار گرفت. 
از طرفی دو فصل بهار و تابســتان زمان طلایی برای سیمان 
به حســاب می   آید؛ چراکه میزان ساخت وســاز و تعمیرات 
مســکن به بالاترین حد خود می رســد و میزان تقاضا برای 
ســیمان نیز در ۶  ماه نخست سال نســبت به سایر ماه   ها با 
افزایش قابل توجهی روبه   رو می شــود. بــه عبارت بهتر طبق 
روال سال های گذشته فعالان این صنعت در ماه   های ابتدایی 
ســال با تمام ظرفیت خود سیمان تولید می کنند و به طور 
نســبی میزان عرضه در بورس کالا و بازار آزاد در ماه       پایانی 
سال گذشته و همچنین دوماه ابتدایی سال جدید نسبت به 

سایر فصل   ها بیشتر می شود.

رقابت مشتریان سیمان در آستانه تابستان

ندای وطن:  مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع مس ایران 
همگرایی، وحدت، انســجام و هم افزایــی را لازمه تحقق 
برنامه تولید یک میلیون تن کاتد مس برشــمرد و گفت: 
همه امکانات و ظرفیت ها برای پیشبرد طرح های توسعه ای 

باید بسیج شود.
 دکتر حســین مدرس خیابانی در جلســه هیأت مدیره 
شرکت مهندسی و توسعه ملی صنایع مس ایران که ظهر 
امروز در محل سالن جلسات این شرکت برگزار شد، اظهار 
کرد: تقویت بنیه ارتباطی و هم افزایی ستاد و مجتمع های 
شــرکت ملی صنایع مس ایران و شرکت متمم به عنوان 

یک راهبرد اساسی مدنظر قرار دارد.
وی افزود: شرکت متمم در جایگاه نماینده، ناظر، مشاور و 
مجری کارفرما، وظیفه پیشبرد طرح های توسعه ای شرکت 
ملی صنایع مس ایــران را برعهده دارد و انتظار می رود با 
بســیج همه امکانات و ظرفیت ها، برای پیشبرد پروژه  های 

درحال اجرا تلاش کند.
دو اصل اساسی در شرکت ملی صنایع مس ایران  

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایــران با بیان اینکه 
اتمام پروژه های توســعه ای به عنوان یک اولویت باید در 
دستورکار شــرکت متمم باشد، خاطرنشان کرد: پایداری، 

حفظ و رشد تولید و پیشبرد طرح های توسعه ای دو اصل 
اساسی در مجموعه شرکت ملی صنایع مس ایران به شمار 

می رود که همه بخش ها برای تحقق آن باید تلاش کنند.
وی با بیان اینکه در اجرای پروژه های توســعه ای باید به 
اصل اســتفاده از توان داخلی توجه ویژه ای شــود، افزود: 
برای تحقق برنامه تولید یــک میلیون تن کاتد مس باید 
همگرایی، وحدت، انســجام و هم افزایی سرلوحه کارها و 
اقدامات باشد.مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران 
تصریــح کرد: شــرکت متمم بــا ترکیب نیروی انســانی 
متخصص باید در برخی امور پیشرو باشد و به الگویی برای 
تمام بخش های شرکت ملی صنایع مس ایران تبدیل شود.

وی بر ضرورت ایجاد داشبرد مدیریتی رصد و پایش پروژه 
های توســعه ای تاکید کرد و گفت: قراردادهای شــرکت 
متمم از نظر حقوقی و الزامات قراردادی بیش از گذشــته 
مورد بررسی قرار گیرد تا ضمن لحاظ شدن پیشنهادهای 
اصلاحــی برای رفع نقاط ضعف، از شــفافیت بیشــتری 
برخوردار شود.گفتنی است؛ در این جلسه، محسن باقری 
و اســماعیل سعیدی به عنوان اعضای جدید هیأت مدیره 
شرکت مهندســی و توسعه ملی صنایع مس ایران معارفه 

شدند.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران تاکید کرد؛

همگرایی و انسجام لازمه تحقق برنامه تولید یک میلیون تن کاتد مس

ندای وطن: رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایــع معدنی ایران)ایمیدرو( از راه اندازی اتاق گوهرســنگ 
فــرودگاه امام خمینی)ره( با هدف تســهیل واردات و صادرات و 

همچنین افزایش سهم ایران در تجارت جهانی خبر داد.
محمدرضا موثقی نیا در جلســه برنامه ایجاد اتاق گوهر و فلزات 
گرانبها در فــرودگاه امام خمینی)ره( که بــا حضور نمایندگان 
دســتگاه ها و ســازمان های ذیربط برگزار شد، اعلام کرد: یکی 
از اقدامــات موثر و کلیــدی در حوزه گوهرســنگ؛ ایجاد اتاق 
های فرودگاهی اســت. وی گفت: در این زمینه نخســتین اتاق 

گوهرسنگ در فرودگاه امام خمینی)ره( ایجاد خواهد شد.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به اهمیت افزایش 
سهم ایران در تجارت جهانی گوهرســنگ ها، افزود: ایجاد اتاق 
های گوهرسنگ علاوه بر تسهیل تجارت برای فعالان اقتصادی، 
زمینه رشد ارزش افزوده در این حوزه را به همراه خواهد داشت.

موثقی نیا اظهار داشت: در راســتای کارکرد اثربخش، این اتاق 
ها دارای فرآیندهایی تعریف شــده است تا مسیر فعالیت فعالان 
اقتصادی ایرانی و خارجی از طریق این اتاق هموار باشد و تاجران 
مطابــق با فرآیندها پیش بروند. وی با تاکید بر اینکه اجرای این 
برنامه ریزی نیازمند همکاری دستگاه های متولی و ذیربط است، 
عنوان کرد: اجرای برنامه ایجاد اتاق های گوهرسنگ فرودگاهی 
با همکاری ســازمان هــای مربوطه، حمایــت از تولید داخل و 

افزایش سهم صادرات ایران را به همراه خواهد داشت.
موثقی نیا اظهار داشت: در گام نخست فعالیت این اتاق می توان 
بر امر صادرات گوهرســنگ ها متمرکز شــد تا موانع آن برطرف 

شود و در گام بعدی نیز، واردات مورد توجه قرار گیرد.
رئیس هیات عامل ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایران)ایمیدرو( گفت: با تجهیز اتاق گوهرســنگ فرودگاه 
امام خمینی)ره(، فرآیند فعالیــت آن به عموم فعالان اقتصادی 

اعــلام و در پایگاه های اطلاع رســانی ســازمان هــای ذیربط 
بارگذاری می شود. در ادامه این جلسه سعید چلندری مدیرعامل 
شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( طی ســخنانی از آمادگی این 
مجموعه برای آغاز به کار اتاق گوهرســنگ این فرودگاه خبر داد 
و گفت: اتاق گوهرسنگ در فرودگاه جانمایی شده و شرایط برای 

رصد و پایش این اتاق توسط سازمان های نظارتی مهیا است.
وی افــزود: شــهر فرودگاهی امام خمینــی)ره( بالغ بر 30 هزار 
میلیــارد تومان پروژه دارد که برخی همچون اتاق گوهرســنگ 

آماده بهره برداری است.
در این نشســت مجری طــرح صنعت گوهرســنگ، نمایندگان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، گمرک جمهوری اسلامی ایران، 
شــهر فرودگاهی امام خمینی)ره( و اتاق اصنــاف ایران حضور 
داشــتند و نظرات خود را در اجرای هرچه بهتر برنامه تشــکیل 

اتاق گوهرسنگ اعلام کردند.

افزایش سهم ایران در تجارت جهانی با راه اندازی اتاق گوهرسنگ فرودگاه امام خمینی)ره(

ندای وطن: مدیرعامل شــرکت توســعه معادن فولاد 
خوزســتان گفت: نگرش و برنامه این شــرکت در کنار 
بهره بــرداری از معــدن گوزل 
دره زنجان، کمک به توســعه 
آبادانی منطقه  و  و عمــران 

است.
سید وحید سید علی تصریح 
کــرد: ضرورتــی بــرای ابراز 
نگرانــی در رونــد بهره 
بــرداری از معــدن 
گــوزل دره وجود 
نــدارد ، چــون 
فعالیت  تمامی 
پایه  بــر  هــا 
هــای  روش 
رد  ندا ســتا ا
ج  ا ســتخر ا
رعایــت  و 
ایمنی  حداکثر 
بــه مــورد اجرا 
گذاشته می شود.

اخذ مجوز از شورای عالی معادن  
وی توضیح داد: شــورای عالی معادن زمانی نســبت به 
صدور مجوز بهره برداری از یک معدن مبادرت می ورزد 
که کلیه اطلاعات فنی و مهندســی را در اختیار بگیرد 

و هیچگونه مغایرتی در اطلاعات ، وجود نداشته باشد.
سیدعلی افزود: شرکت توســعه معادن فولاد خوزستان 
مجــوز قانونی برای بهره بــرداری از معدن گوزل دره را 
درپی آن اخذ کرد که ۹ ماه برای اکتشاف در این معدن 

فعالیت انجام شد.

فعالیت در مدار قانونی  
وی تاکید کرد: شرکت توســعه معادن فولاد خوزستان 
سیاســت و رسالت خود را در ارتباط با معدن گوزل دره 
کار فنی، مهندسی و معدنی در چارچوب کلیه قوانین و 
مقررات رســمی قرار داده و به هیچ وجه از مدار قانونی 
خارج نخواهیم شد ، این مهم یک اصل در اجرای برنامه 

شرکت در معدن گوزل دره است.

کمترین استفاده از آب  
سید علی افزود:  راه اندازی خط کنسانتره با بهره گیری 
از تکنولوژی های نوین و بــه روز با هدف بازچرخابی و 

بازگردانی اب مصرفی به خط تولید و اســتفاده از فیلتر 
پرس های جدید می توان بــا کمترین نرخ اب مصرفی 

بالاترین بازدهی در تولید را انجام داد.
وی گفت: مسئولیت های اجتماعی مطابق سایر شرکت 
های تابعه خوزســتان با اخذ بودجــه مصوبه مجمع و با 
هــدف گذاری ارتقا ســطح فرهنگی و معیشــتی مردم 
منطقه اقدام به موارد و مسائل مرتبط با مسئولیت های 

اجتماعی خواهد پرداخت.

عمل به مسوولیت های اجتماعی  
مدیرعامل شــرکت توسعه معادن فولاد خوزستان یاداور 
شد: واقعیت اینکه همزمان با آغاز بهره برداری از معدن 
گوزلدره زنجان در نخستین روزهای اسفند ۱۴۰۱ ، عمل 
به مسئولیت های اجتماعی به صورت مدون و مرحله به 
مرحله در کمترین بازه زمان اجرایی شدند و در آینده با 
افزایش فعالیت های شرکت ، گسترده تر خواهد شد.وی 
تصریح کرد: اهم اقدامات اجتماعی انجام گرفته ، نخست 
موضوع  اشتغال اســت ،و سیاست شرکت به کارگیری 
حداکثری نیروهای محلی در مشــاغل مختلف بوده و از 
مجموع ۱۱۲ نفر شــاغل در معدن یاد شده ، تعداد ۷۷ 

نفر از نیروهای بومی منطقه هستند.

به گفتــه وی ، لایروبی رودخانه و مســیل دومین گام 
شرکت بود که با مدیریت سازمان آب منطقه ای استان 
زنجان به طول حــدود ۵۰۰ متر و حجمی بالغ بر ۷۵۰ 
متر مکعب انجام شــد ، ســومین گام بتن ریزی سوله 
ورزشــی روســتای گوژلدره  با تخصیص بودجه ای بالغ 
بــر ۱۰ میلیارد ریــال  با زیر بنای به مســاحت ۱۰۰۰ 
متر مربع  با حجم ۱۵۰ متر مکعب حجم بتن و هشــت 
تن میلگرد اجرایی شــد، کمک به برگزاری برنامه های 
فرهنگی و آموزشی ســپاه منطقه سلطانیه ، انتقال آب 
به استخرهای روستای گوزلدره بطول دو کیلومتر و قطر 
۶ اینچ برای اســتفاده باغ های روستا، کمک به باشگاه 
ورزشی روســتای ویر در قالب تامین تجهیزات ورزشی 
، تکمیل انجام عملیات راه ســازی روســتای کردناب با 
هماهنگی فرمانداری و بخشــداری شهرستان سلطانیه ، 
خریداری و کاشــت ۱۵۰ اصله درخت بخشی از فعالیت 
های شرکت توسعه معادن فولاد خوزستان در چارچوب 
مسولیت اجتماعی بوده و این رویه همچنان تداوم دارد.

شرکت توســعه معادن فولاد خوزستان در هشتم دیماه 
۱۴۰۰ به صورت شرکت ســهامی خاص تاسیس شد و 
فعالیت اصلی شــرکت در زمینه کلیــه خدمات فنی و 

مهندسی صنعت و معدن است.

مدیرعامل شرکت توسعه معادن فولاد خوزستان در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

اندیشه توسعه معادن فولاد خوزستان در کنار بهره برداری از معدن گوزل دره زنجان ، آبادانی منطقه است
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عضو کمیسیون صنایع مجلس در گفتگوی 
اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

واردات محصولات 
فولادی که کمبود نداریم 

 خلاف است
صنایع  کمیســیون  عضو  وطن:   ندای 
مجلس شورای اســلامی گفت: امروز با 
توجه به شــرایط محدودیت ارزی کشور 
، واردات آن دسته از محصولات فولادی 
که در داخل کشور ظرفیت خالی تولید ، 
خلاف است و باید شرایط را برای تولید 
حداکثری این صنایع ایجاد کرد.مصطفی 
طاهری تصریح کــرد: واردات فقط برای 
آن بخــش از محصــولات فــولادی که 
در کشــور کمبود وجــود دارد، علیرغم 
محدودیت ارزی قابل پذیرش اســت و 
لازم اســت پس از واردات نظارت های 
لازم انجام شود تا اطمینان حاصل شود 
ایــن واردات بــه چرخه ســوداگری در 
بازار وارد نشــود.عضو کمیسیون صنایع 
مجلس یاداور شــد: امــروز میزان تولید 
فولاد کشــور دو برابر نیاز کشور است ، 
در بخش شمش بالغ بر ۳۵ میلیون تن و 
دربخش نورد شاید ۶۰ میلیون تن داریم.

وی گفت: اکنون در اوایل زنجیره فولاد 
ضعــف داریم ، در بخش ورق ســرد به 
میزان نیاز توسعه نیافته و کمبود وجود 
دارد و تقاضا بیش از تولید است و علاوه 
بر آن در بخش های مختلف خلای تولید 
یا کمبود وجود دارد.طاهری خاطرنشان 
ســاخت: امروز در زمینه تولید میلگرد 
و نیز حتی در ورق گــرم با فعال کردن 
همه ســرمایه گذاری های قبلی نیازی 
به واردات وجود ندارد .عضو کمیســیون 
صنایع مجلس شــورای اسلامی پیرامون 
عملکرد برخی شرکت های نورد کار که 
خریــد خود را از بــورس کالا انجام می 
دهند اما تعهــدی برای عرضه در بورس 
کالا ندارنــد، گفت: محصــولات نهایی 
بخش نــورد ، اقلام کوچکی اســت که 
عرضه آن در بــورس روان نخواهد بود، 
اما امکان نظارت بــر عملکرد آنها وجود 
دارد و توسط سازمان توسعه تجارت می 
توان به این عرصــه ورود کرد .آمارهای 
منتشر شده گویای آن است که در هفت 
ماهه منتهی به مهر ماه امسال ۷۹۷ هزار 
تن محصولات فولادی وارد کشور شد که 
نسبت به مدت مشــابه پارسال افزایش 

۶۴.۳ درصدی داشت.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد 
در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن 

مطرح کرد: 

کمبود انرژی صنعت فولاد 
نمی تواند در ۱۴۰۴ به تولید 

۵۵ میلیون تن برسد
انجمــن  رئیــس  وطــن:  نــدای 
تولیدکننــدگان فــولاد کشــور گفت: 
با توجــه به کمبــود و محدودیت های 
اســتفاده از انرژی بــرق و گاز صنعت 
فولاد نمی تواند در افق ۱۴۰۴ به تولید 
۵۵ میلیون تن در سال دست پیدا کند.

بهــرام ســبحانی افــزود: بــا تــلاش 
ریــزان  برنامــه  و  دســت اندرکاران 
ظرفیت هــای زیــادی در صنعت فولاد 
کشور بر اســاس افق ۲۰ ساله و چشم 
انداز ۱۴۰۴ ایجاد شــده تــا بتوانیم در 
ســال ۱۴۰۴ به تولیــد ۵۵ میلیون تن 
دســت پیدا کنیم و با این برنامه ریزی 
تولید صنعت فولاد کشــور باید در سال 
یاد شــده باید ســالانه به ۵۵ میلیون 
تن محصــولات فــولادی افزایش یابد.

فولاد  تولیدکننــدگان  انجمــن  رئیس 
کشــور تاکید کرد: ولی در این راســتا 
دستگاه های اجرایی تامین کننده انرژی  

نتوانستند خود را آماده کنند.
ســبحانی اظهار داشــت: این شــرایط 
سبب شــده که با توجه به ظرفیت ۴۵ 
میلیون تنی که امروزه در صنعت فولاد 
کشــور وجود دارد در تامین گاز و برق 
هم اکنون بــا محدودیت زیادی مواجه 
هستیم. وی تاکید کرد: برای استفاده از 
این ظرفیت وظیفه وزارت نیرو و وزارت 
نفت اســت تا بتوانند بــا افزایش تولید 
برق و گاز زمینه های اســتفاده صنعت 
فــولاد از این ظرفیــت را فراهم کنند. 
رئیــس انجمن تولید کننــدگان فولاد 
کشور در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
با این شرایط آیا می توانیم در ۱۴۰۴ از 
ظرفیت ۵۵ میلیون تن در سال استفاده 
کنیم،گفت: با توجه به این شــرایط ما 
نمی توانیــم از این ظرفیــت به صورت 
کامل بهره بــرداری کنیم و علت آن نیز 

کمبود انرژی در صنعت فولاد است.

نــدای وطن: رئیس دادگســتری شهرســتان راور گفت: 
مطالبات و مشــکلات کارگران شهرستان بایستی به وسیله 
دستگاه های متولی در اســرع وقت و به طور ویژه بررسی و 

رسیدگی شود. 
مســلم کاربخش ۲۶ خرداد ماه در جلسه شورای پیشگیری 
از وقوع جرم شهرســتان راور هدف از تشــکیل این نشست 
را شــنیدن مشــکلات کارگران معادن زغالسنگ همکار و 
هجدک اعلام کرد و افــزود: در حال حاضر بهترین اقدامی 
کــه به نفع همه اســت و می توان انجام داد، این اســت که 
معادن زغالسنگ در صورت امکان به بخش خصوصی واگذار 
شــود و این موضوع  باید از طریق نمایندگان مجلس مورد 
پیگیری قرار بگیرد. وی افزود: مســئولان شرکت زغالسنگ 
باید مشــکلات و مطالبات کارگران را بشــنوند و در جهت 
رفع این مشــکلات بلا فاصله اقدامات لازم را انجام دهند و 
پیگیــری به موقع، قطعاً می توانــد از اعتراضات کارگران در 

معادن جلوگیری نماید.
رئیس دادگستری راور با اشاره به اینکه کارگران معادن باید 
به این موضوع آگاه باشــند که تحصن و اعتراض و تعطیلی 
کار، نه تنها شرایط را برای آنان بهتر نمی کند، بلکه تعطیلی 
معادن بیشتر به ضرر خود کارگران تمام خواهد شد، افزود: از 

کارگران درخواست داریم در هیچ شرایطی اقدام به تعطیلی 
معادن نکنند و در کنار انجــام کار، پیگیر مطالبات به حق 
خود نیز باشند. وی در ادامه از اعضای شورای کارگری حاضر 
در جلسه خواست مشــکلات و همچنین مطالبات کارگران 

معادن زغالســنگ هجــدک و همکار را   مطــرح نمایند.  
دادســتان راور نیز در این نشســت ضمن تقدیر از زحمات 
همه کارگران معــادن، اظهار کرد: دنیای مادی غرب، امروز 
بــه کارگر به عنوان یک نیروی تولید ثروت نگاه می کند، در 

صورتی که اســلام نگاه ارزشی به نیروی کار دارد و کارگر را 
یک نیروی ارزشی می داند، چرا که کار در نظر اسلام دارای 
ارزش اســت. مجتبی اســتوارزاده با بیان اینکه معدن یکی 
از موضوعات حقوق عامه اســت و دادستانی حمایت قانونی 
خــود را از حوزه معدن اعلام می دارد، افزود: دادســتانی در 
صدد شناســایی چالش ها و موانعی اســت که در این حوزه 
وجود دارد و تمام تلاش خود را در راســتای رفع مشکلات 
بــه کار خواهد گرفت. وی افزود: بایــد به کار به عنوان یک 
فرهنگ نگاه کنیم چرا که اگر به عنوان وسیله نگاه کنیم، از 
خیلی مسائل عقب می مانیم و همچنین مسائل و مشکلات 
اقتصادی که در حال حاضر در کشــور وجــود دارد، به این 

موضوع گره خورده است. 
دبیر شــورای پیشگیری از وقوع جرم دادگستری شهرستان 
راور با بیان اینکه توسعه اشتغال یک اقدام مهم و پیشگیرانه 
از وقوع جرم اســت و نقش بسزایی در کاهش جرائم خواهد 
داشت، گفت: حمایت از کارگران در همه حال وجو دارد و ما 
خواستار این هستیم که درهیچ شرایطی  کار و تولید حتی 
برای یک ســاعت هم  تعطیل نشــود، زیرا با تعطیلی واحد 
تولیدی، کارفرما، کارگر و همه کســانی که در بطن کار قرار 

دارند؛ ضرر می کنند و در مجموع اقتصاد متضرر می شود.

ندای وطن: دکتر آیت اله ابراهیمی مدیرعامل بانک ســپه 
برای کمک به زنده نگه داشــتن فرهنگ جهاد و خدمت به 
مــردم، همزمان با اجرای پویش »چله خدمت« طی ســفر 
به اســتان کرمان از شرکت های صنعتی و معدنی گل گهر و 

گهرزمین سیرجان بازدید کرد.
 دکتــر ابراهیمــی در این ســفر به همــراه دکتر مصطفی 
پرتوافکنــان عضو هیئت مدیره، دکتر ســیدبابک ابراهیمی 
ســیدمصطفی  و  ســرمایه گذاری  و  اقتصــادی  معــاون 
سیدهاشــمی رئیس هیئت مدیره و ابوذر سروش مدیرعامل 
شــرکت گروه مدیریت سرمایه گذاری امید، ضمن بازدید از 
بخش هــای مختلف این دو واحد بزرگ صنعتی و معدنی با 

مدیران و پرسنل آنها دیدار و گفت وگو کرد.
در نشســت مشــترک مدیرعامل بانک ســپه بــا مدیران 
شرکت های صنعتی و معدنی گل گهر و گهرزمین سیرجان 
با بررســی مســائل و موضوعات مرتبط بــا این صنعت، در 
مورد اجرای پروژه های توســعه ای و بهسازی خطوط تولید 
شرکتها به منظور تکمیل زنجیره ارزش در واحدهای مزبور 
تبادل نظر شد. حضور با هدف تأمین منافع ملی شرکت های 
صنعتــی و معدنی گل گهــر و گهرزمین در منطقه گل گهر 
ســیرجان طی چند دهه اخیر زیر چتر حمایتی بانک سپه 

قرار داشــته و این بانک با هدف تأمین منافع ملی و برآورده 
کردن نیازهای بخش های مختلف اقتصادی به آهن و فولاد 

در این مجموعه ها حضور مستمر دارد.
بانک سپه با سرمایه گذاری در شرکت های صنعتی و معدنی 
گل گهر و گهرزمین ســیرجان علاوه بــر ایجاد امکان تولید 

محصولات استراتژیک نظیر فولاد و آهن مورد نیاز بخش های 
مختلف اقتصادی، با تأمین مالی طرح های توسعه ای در این 
واحدهای صنعتی و معدنی راهبردی، زمینه اشــتغال زایی 
مستقیم و غیرمستقیم برای صدها هزار نفر در سراسر کشور 

به  ویژه استان کرمان را فراهم کرده است.

منطقه معدنی گل گهر با داشــتن معادن غنی از سنگ آهن، 
یکــی از مطرح ترین قطب های فعــال معدنی و صنعتی در 
خاورمیانه محســوب می شود و قابلیت تبدیل  شدن به یک 
منطقه بزرگ و رقابتی در سطح جهان را دارد و بانک سپه با 
هدف کمک به توسعه صنعتی کشور و علی الخصوص استان 

کرمان از این واحد صنعتی بزرگ حمایت می کند.
براساس این گزارش، شــرکت صنعتی و معدنی گهرزمین 
نیز با 640 میلیون تن ذخایر زمین شناســی و مشــارکت 
فعال در توســعه پایدار زنجیره ارزش محصولات معدنی و 
صنعتی، تولید سالانه 20 میلیون تن سنگ آهن، 8 میلیون 
تن کنســتانتره، 6 میلیون تــن گندلــه، 3.5 میلیون تن 
آهن اســفنجی و 1.5 میلیون تن فــولاد را به عنوان اهداف 
خود تعیین کــرده و در حال حاضر این شــرکت علاوه بر 
تأمین بخشــی از محصولات مورد نیــاز تولیدکنندگان، با 
ســرمایه گذاری در ســایر بخش ها نقش مهمی در توسعه 
منطقه دارد. شــایان  ذکر اســت، حدود 42 درصد از سهام 
شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر و بیــش از 50 درصد از 
سهام شرکت معدنی و صنعتی گهرزمین به صورت مستقیم 
و غیرمســتقیم متعلق به شرکت های وابسته گروه مدیریت 

سرمایه گذاری امید بانک سپه است.

ندای وطن: قانون ســاماندهی بازار مســکن و زمین در 
حالی به تصویب رســید که بورس کالا موظف شد سیمان 
و فــولاد را با قیمت ارزان   تری در اختیار پروژه نهضت ملی 
مسکن قرار دهد. این در حالی است که با افزایش انتظارات 
تورمی و بهای انرژی عملا هزینه تولید صعودی شده است 
و از این رو ارزان   فروشــی سیمان و فولاد در رینگ فیزیکی 
بورس کالا بــه ضرر تولیدکننــدگان این دو نــوع مصالح 
ساختمانی تمام می شود. برای نخستین بار در مهرماه سال 
۱۴۰۲ موضوع تخصیص مصالح ارزان برای پیشرفت هرچه 
سریع   تر پروژه   های ساخت مســکن ملی توسط وزارت راه 
و شهرســازی مطرح شــد که این مصالح ساختمانی ارزان 
شامل سیمان و فولاد نیز بود. در این میان برای اجرای این 
طرح، آیین   نامه   ای در خصوص نحوه تامین فولاد و سیمان 
برای ساخت نهضت ملی مسکن بین سه سازمان بورس کالا، 

وزارت صمت و وزارت راه وشهرسازی به تصویب رسید.
 امــا در ابتدای ســال جاری خبری از اجــرای این مصوبه 
نبود تا اینکه در اردیبهشــت ماه سال جاری خبری مبنی بر 
تضمین تامین فولاد و سیمان برای ساخت وسازهای مسکن 
حمایتی با نرخ مناســب که در ۲۶ اردیبهشــت ۱۴۰۳ به 
تصویب هیات وزیران رســید، منتشر شــد که براساس آن 
بورس کالا موظف شــد این دو نوع محصول را با قیمت های 
حمایتی و ارزان   تر برای ســاخت مسکن حمایتی در اختیار 

بنیاد مسکن قرار دهد. 

قانون ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره   بها، در جلسه 
روز دوشنبه ۱۰ اردیبهشت ۱۴۰۳ مجلس تصویب شد و در 
روز ۱۲ اردیبهشــت ماه سال جاری به تایید شورای نگهبان 
رســید و در روز ۲۵اردیبهشــت برای اجرا به قوه قضاییه، 
وزارت کشور، وزارت راه و شهرسازی، وزارت امور اقتصادی 
و دارایی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بانک مرکزی 
ابلاغ شد.  این مصوبه با هدف کاهش قیمت مسکن مطرح 
شــد که برای رســیدن به آن واحدهــای تولیدی فولاد و 
ســیمان نیز مجبور به ارزان   فروشی می   شدند. این در حالی 
اســت که از ابتدای سال جاری با توجه به افزایش انتظارات 
تورمی، قیمت ســیمان و فولاد در کانال صعودی قرار دارد 
و با وجود اینکه خرید از بورس کالا توســط بنیاد مســکن 
میزان تقاضــا را در رینگ فیزیکی افزایشــی می کند؛ اما 
ارزان   فروشــی یا مفت   فروشی این دو نوع مصالح ساختمانی 
در شــرایطی کــه بخش فولاد در رکود ســنگین به ســر 
می   برد، به سود تولیدکننده   ها نخواهد بود.از طرفی افزایش 
هزینه تولید و بهای انــرژی برای واحدهای تولیدی امکان 
ارزان   فروشــی را برای آنها ســلب می کند؛ چرا که با هزینه 
تولید بالا ارزان   فروشی برای کارخانه   های فولادی و سیمان 
صرفه اقتصادی نخواهد داشت و شرایط رکودی را برای آنها 
سخت   تر می کند. ســوالی که در این میان مطرح می شود، 
این اســت که مابه   التفاوت این ارزان فروشی به جیب کدام 
سازمان یا ارگان خواهد رفت و چه کسی پاسخگوی ضرر و 

زیان واحدهای تولیدی فولاد و سیمان خواهد بود؟

 عرضه سیمان و فولاد ارزان برای ساخت مسکن  
براســاس این مصوبه، وزارت راه موظف است در زمان   های 
مشــخص نیازهای خود را به ســازمان های مربوطه اعلام 
کنــد و از این رو این وزارتخانه باید تا پایان فروردین    ماه هر 
ســال حجم، نوع و توزیع زمانی ماهانــه مصالح مورد نیاز 
طرح   های مســکن حمایتی را بــه وزارت صمت اعلام کند. 
همچنین وزارت صمت بایــد برنامه میزان انرژی موردنیاز 
تولیدکنندگان را در هر فصل به وزارتخانه   های نفت و نیرو 
ارائه دهد. در این راستا برای سازمان بورس کالا وظایفی در 
نظر گرفته شــده است که موظف اســت از زمان ابلاغ این 
مصوبــه طی یک ماه پس از آن با هماهنگی با دو وزارتخانه 
راه و صمت مــواردی همچون اصلاح شــیوه عرضه فولاد 
و ســیمان در بورس کالا با هدف حذف واســطه   ها و عرضه 
مستقیم این مصالح به سازندگان را در دستور کار خود قرار 
دهد.همچنین در این مصوبه استفاده از ابزارهای مالی برای 
خرید تعهدی و بلندمدت فولاد و سیمان از بورس کالا مطرح 
شده اســت که دوره زمانی پرداخت و تســویه مبلغ برای 
خریدار مصالح در بــورس، در صورت توافق با عرضه   کننده 
کالا تا سقف یک سال افزایش یافته است. در این خصوص، 
تســهیل روند نیز بــرای پرداخت و افزایش ســقف اعتبار 
پرداختی با سازوکار تشویقی از سوی کارگزاری   ها به بنیاد 

مسکن و سازندگان طرح   های حمایتی در نظر گرفته شده 
است. همچنین عرصه   ای اختصاصی برای خرید سازندگان 
طرح   های مســکن حمایتی و ایجاد زمینه فروش مصالح به 
صورت معاملات ســلف، اختیار معامله یا ســایر روش های 
مورد تفاهم برای سازندگان طرح   های حمایتی معرفی   شده 

از سوی وزارت راه و شهرسازی در نظر گرفته شده است.
به عقیده کارشناســان فولادی، هدف از این مصوبه کنترل 
قیمت فولاد و ســیمان است که بیشتر از این افزایش نیابد 
تا مشتری قادر به خرید باشد و از این رو قیمت مسکن نیز 

در حد فعلی کنترل شود. 

 مطالبات و مشکلات کارگران معادن زغالسنگ  روی میز مسئولان قضایی راور

دکتر ابراهیمی از شرکت های گل گهر و گهرزمین بازدید کرد

رمزگشایی از مصالح ارزان

ندای وطن:  حجــم معاملات ســیمان در تــالار صنعتی 
بورس کالا طی هفته چهارم خردادماه در حالی افزایش داشته 
اســت که احتمال افزایش قیمت پایه این محصول طی چند 
هفته آینده وجود دارد. همچنین اوج   گیری ساختمان   ســازی 
در فصل گرما از مهم ترین دلایل فروش ۹۰درصدی ســیمان 

در تالار فیزیکی به حساب می   آید.
حجم عرضه و میزان معامــلات در رینگ فیزیکی بورس کالا 
در هفتــه چهارم بورس کالا در حالی افزایش یافته اســت که 
خبرهایی از افزایش قیمت پایه سیمان طی چند هفته آینده 
به گوش می   رسد. از طرفی در فصل تابستان ساخت وسازهای 
مســکن به اوج خود می رســد و از این رو میزان تقاضا برای 
سیمان نیز با رشــد قابل توجهی همراه می شود. بررسی تالار 
صنعتــی و معدنی بــورس کالای ایران در بــازه زمانی ۱۹ تا 
۲۲خردادماه ســال جاری نشــان می دهد که در هفته جاری 
حدود یک میلیون و ۵۰۴ هزار و ۶۸۳تن انواع ســیمان عرضه 
شــد که با ثبت تقاضای ۱.۴برابری نســبت به عرضه مواجه 
شــد و در نهایت با احتســاب معاملات مچینگ یک میلیون 
و ۳۵۶ هزار و ۷۵۹تن از ســیمان   های عرضه شده با میانگین 
قیمت موزون یک هزار و ۱۷۷تومان به ازای هر کیلوگرم مورد 

معامله قرار گرفت.
به طور کلی ۹۰ درصد از ســیمان   های عرضه شده ظرف هفته 
جاری به فروش رسید. مقایسه آمار رینگ فیزیکی هفته جاری 
با هفته گذشته نشــان می دهد که میزان عرضه انواع سیمان 
طی دو هفته متوالی ۳ درصد افزایش یافته اســت و از طرفی 
میزان تقاضا و معاملات نیز ظرف دو هفته پی در پی به ترتیب 
۲۰ درصد و ۸ درصد با رشــد همراه بوده است. این افزایش   ها 

در حجم عرضه و تقاضا در حالی رخ داده است که قیمت پایه 
انواع سیمان ۶ درصد افزایش را گزارش می کند.  برخلاف روال 
سال های گذشــته هنوز در هفته چهارم خردادماه سال جاری 
افزایش قیمت پایه ســیمان اعمال نشده است و این در حالی 
است که با آغاز سال جدید هزینه تولید برای واحدهای فعال 
در این بخش افزایش داشــته که بــا عدم افزایش قیمت پایه 

عملا تعادل تولید و فروش به هم خورده است.
در صنعت ســیمان نیز همچون ســایر صنایع از جمله فولاد، 
قیمت انرژی رشــد قابل توجهی داشته اســت. به طور مثال، 

قیمت هر مترمکعب آب سال گذشته حدود ۲ تا ۳ هزار تومان 
برآورد می   شد که در ســال جاری هزینه هر مترمکعب آب به 
۲۰ هزار تومان افزایش یافته اســت. این در حالی اســت که 
همچنان فرمول قیمت گذاری پایه ســیمان در پایان سومین 

ماه از سال همچنان تغییری نکرده است.
 
 تشدید خاموشی   ها؛ بلای جان سیمانی   ها  

طبق برنامه هر ســال وزارت نیرو مبنی بر سهمیه   بندی برق 
برای واحدهای صنعتی که ســیمانی   ها نیــز جزو این صنایع 

مــادر به حســاب می   آیند، طبــق گفته واحدهــای تولیدی 
فعال در بخش ســیمان در تابستان امسال نیز خاموشی   ها با 
ساعت   های بیشتر قطعی نسبت به سال گذشته در این صنعت 
اعمال خواهد شــد. از این رو واحدهــای تولیدی و کارخانه   ها 
قبل از ورود به فصل تابستان و آغاز سهمیه   بندی برق، میزان 
تولید خود را افزایش دادند و از این رو شــاهد افزایش عرضه 
ســیمان در تالار فیزیکی بورس کالای ایران هستیم. از طرفی 
بــا افزایش تولید، انبار کارخانه   ها نیز تا حدودی پر می شــود 
تا بتوانند ضرر و زیان ســه ماه تابستان را به حداقل برسانند. 
از طرفی با این شــرایط پیش بینی می شود که افزایش تولید 

سالانه ۱۰درصدی مانند سال های گذشته اتفاق بیفتد.
زمزمه   هــای افزایش قیمت پایه طی مــاه آینده هیجان را به 
معاملات رینگ فیزیکی بــورس کالای ایران در هفته  چهارم 
خردادمــاه بازگردانده اســت و از این رو مشــتریان به تالار 
صنعتی هجوم آورده اند. طی هفته چهارم خردادماه ۹۰ درصد 
از سیمان   های عرضه شــده مورد معامله قرار گرفت. از طرفی 
دو فصل بهار و تابســتان زمان طلایی برای سیمان به حساب 
می   آیــد؛ چراکه میزان ساخت وســاز و تعمیرات مســکن به 
بالاترین حد خود می رسد و میزان تقاضا برای سیمان نیز در 
۶  ماه نخست سال نسبت به سایر ماه   ها با افزایش قابل توجهی 
روبه   رو می شــود. به عبارت بهتر طبق روال سال های گذشته 
فعالان این صنعت در ماه   های ابتدایی ســال با تمام ظرفیت 
خود ســیمان تولید می کنند و به طور نسبی میزان عرضه در 
بورس کالا و بازار آزاد در ماه       پایانی ســال گذشته و همچنین 
دوماه ابتدایی ســال جدید نســبت به ســایر فصل   ها بیشتر 

می شود.

رقابت مشتریان سیمان در آستانه تابستان
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بازدید مدیرعامل شرکت ملی 
صنایع مس ایران از فرآیند 
تولید در مجتمع مس درآلو

ندای وطن: دکتر حسین مدرس خیابانی 
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران 
در جریان ســفر به استان کرمان، با حضور 
در مجتمــع مس درآلو، از فرآیند تولید در 
بخش های مختلف این مجتمع بازدید کرد.

تقدیر از کارکنان گهرزمین
ندای وطن: درجلسه شورای مدیران و در 
سرمایه گذاری  شــرکت  مدیرعامل  بازدید 
امید و رئیس هیات مدیره این شــرکت به 
همــراه اعضای هیات مدیــره و مدیرعامل 
بانک سپه و اعضای هیات مدیره این بانک 
از قسمت های مختلف شرکت گهرزمین، از 
کارکنان و مدیران منطقه گل گهر به عنوان 

سرمایه های این مجموعه ها یاد شد.
 ابوذر ســروش، مدیرعامل شــرکت گروه 
مدیریت ســرمایه گذاری امید، ضمن توجه 
به تقویت نیروی انسانی و توجه به توسعه 
و آموزش گفت؛ شرکت های منطقه گل گهر 
مسیر دانش بنیان شــدن را با قدرت ادامه 

دهند.
همچنیــن، ســید مصطفی سیدهاشــمی 
رئیس هیات مدیره شــرکت گروه مدیریت 
ســرمایه گذاری امید در جلســه شــورای 
مدیران منطقه  ضمن تاکید بر بهره وری و 
تفکر تولید در شرکت های منطقه گل گهر؛ 
کارکنان و مدیران شــرکت های منطقه را 
سرمایه های این شــرکت دانست. ضمنا از 
پروژه های شرکت گهرزمین قبل از جلسه 
مذکور بازدید به عمل آمد و سهامداران در 
جریان آخرین موفقیت ها و دســتاوردهای 

این شرکت قرار گرفتند.

پیام تبریک رئیس هیات 
مدیره شرکت معدنی و 

صنعتی چادرملو
فوتبال  تیم  افتخارآفرینــی  وطن:  ندای 
چادرملو اردکان در مســیر دشوار رقابت و 
صعود به لیگ برتر فوتبال ایران در امتداد 
موفقیت های مجموعــه معدنی و صنعتی 
چادرملو، نویدبخش افقی نو و چشم اندازی 

جدید برای این مجموعه عظیم می باشد.
بسم الله الرحمن الرحیم 

افتخارآفرینی تیم فوتبال چادرملو اردکان 
در مســیر دشــوار رقابت و صعود به لیگ 
برتــر فوتبال ایــران در امتــداد موفقیت 
های مجموعــه معدنی و صنعتی چادرملو، 
نویدبخش افقی نو و چشــم اندازی جدید 

برای این مجموعه عظیم می باشد.
این موفقیت و صعود شایســته را به همه 
اهالی دیار استان یزد به ویژه مردم شریف 

شهرستان اردکان تبریک عرض می کنم.
بدون تردید ایــن موفقیت، موجب تقویت 
امیــد و همدلی در بین آحــاد جامعه و به 
خصــوص جوانــان خواهد شــد و زمینه 
مناســبی برای ظهور و بروز استعدادهای 

ورزشی منطقه ایجاد خواهد کرد.
شــیرین تر از صعود، شــور و نشاطی است 
که بواســطه این توفیــق در بین کارکنان 
مجموعــه صنعتی چادرملــو و نوجوانان و 
جوانان ورزش دوســت این ســامان پدید 

آمده است.
اینجانب ضمن تبریک این صعود غرورانگیز، 
به نوبه خود از تلاش تمامی بازیکنان، کادر 
فنی، مسئولان باشــگاه، مدیران مجموعه 
صنعتی و معدنی چادرملو، مدیران استان 
و شهرستان بویژه دکتر محمدرضا دشتی 
اردکانی )نماینده ســابق مــردم اردکان( 
که نقشی موثر و بســزا در ایجاد و پویایی 
باشگاه فرهنگی ورزشــی چادرملو اردکان 
داشــتند و همه کسانی که باعث خلق این 
صعود و شادی مردم شدند صمیمانه تشکر 

می کنم.
امیدوارم با برنامه ریزی مدون، این موفقیت 
ها تداوم یابد و تیم فوتبال چادرملو اردکان 
نماینده شایســته ای برای اســتان یزد در 

لیگ برتر فوتبال ایران باشد.

محمود صلاحی
رئیس هیات مدیره شرکت معدنی
 و صنعتی چادرملو

ندای وطن: به گفته برخی از فعــالان فولادی، حدود ۲.۱ 
درصد تولید ناخالــص داخلی در دنیا بر دوش صنعت فولاد 
است؛ این درحالی است که در کشور ما این رقم ۵.۵ درصد 
می باشد که نشان از نقش تعیین کننده این صنعت در اقتصاد 
کشور دارد. ظرفیت اسمی تولید فولاد کشور در سال گذشته 
به ۴۵ میلیون تن رسید، درحالی که تولید واقعی حدود ۳۱ 
میلیون تن بوده است؛ با وجود ظرفیت های خالی واحدهای 
فولادســازی، در ســال ۱۴۰۲ صادرات فولاد برای کشــور 
۷.۸ میلیارد دلار درآمد داشــته است. به اذعان کارشناسان 
و فعالان اقتصادی، صنعت فولاد شــاید تنها صنعتی باشــد 
که سند چشم انداز بیست ســاله ای که ترسیم شده بود را با 
جدیــت دنبال کرد تا بتواند افــق ۵۵ میلیون تنی فولاد در 
ســال ۱۴۰۴ را محقق کند اما صنایع زیرساختی همگام با 
این صنعت رشد نکردند و در این مسیر همواره چالش هایی 
ســرعت توســعه این صنعــت را کاهش داده اســت. طی 
سال های گذشــته، به ناچار فولادسازان خود اقدام به تامین 
زیرســاخت ها کرده اند که به بارنشســتن آن طی چندسال 
آینده می تواند بخشــی از نگرانی هــای این صنعت، از جمله 
تامین آب و برق را کاهش دهد. بر اســاس آمار گزارش شده، 
مجوز ظرفیت تولید فولاد کشور، فعال و در حال احداث، به 
بیش از ۱۱۰ میلیون تن رســیده که تولید این میزان فولاد 
به بیش از ۳۰۰ میلیون تن سنگ آهن نیاز دارد؛ درحالی که 
ما در سال گذشته تنها ۹۵ میلیون تن سنگ آهن استخراج 
کرده ایم. با توجه به این که ذخایر ســطحی در کشور ما در 
حال اتمام اســت و چالش هایی نیــز در زمینه تامین منابع 
سخت افزاری و ماشین آلات روز دنیا وجود دارد، ممکن است 

در ســال های پیش رو تامین آن سخت تر شود و در صورتی 
که اقدامات اکتشــافی منسجمی صورت نگیرد، منابع سنگ 
آهن کشــور تنها ۱۷ سال آینده پاســخگوی صنعت فولاد 

کشور خواهد بود.
در این میان موضوعی که بسیار حائز اهمیت است، توجه به 
توسعه متوازن و هوشمند صنعت فولاد است؛ به این معنا که 
به موازات احداث واحدهای تولیدی در هر بخشی از زنجیره، 
ضمانت تامین زیرســاخت ها و خوراک آن فراهم گردد. یکی 
از اقداماتــی که با جدیت در گروه ســرمایه گذاری توســعه 

معادن و فلزات پیگیری شد، برنامه ریزی برای توسعه متوازن 
زنجیره فولاد بوده است؛ به گونه ای که طی سال های گذشته 
اصلی ترین اقدامات این شرکت توسعه فعالیت های اکتشافی 
و همچنین سرمایه گذاری گســترده در توسعه نیروگاه ها و 

تامین برق واحدهای گروه بوده است.
پس از اقدامات اکتشــافی گســترده و طی دو سال گذشته، 
ذخایــر قطعی معــادن تحت تملک شــرکت صبانــور، از 
شــرکت های تابعه »ومعادن«، به بیــش از ۲۷۰ میلیون تن 
رسیده است که تامین خوراک واحدهای آهن اسفنجی این 

مجموعــه را تضمین می کند. در گــروه »ومعادن« ظرفیت 
تولید ۴ میلیون تن آهن اسفنجی در دست احداث است که 
نیازمند حدود ۶ میلیون تن کنســانتره سنگ آهن می باشد. 
در این راســتا و با توجه بــه منابع اکتشاف شــده، احداث 
ظرفیــت تولید ۵ میلیون تن کنســانتره در منطقه گلالی و 
شهرک در دســتور کار این مجموعه قرار گرفت که مجموع 
ظرفیت تولید کنسانتره هلدینگ »ومعادن« را به حدود ۶.۵ 
میلیون تن می رســاند و پیش بینی می شــود که تا سه سال 
آینده، همزمان با بهره برداری از واحدهای آهن اسفنجی که 
هم اکنون در دســت احداث هســتند، تامین خوراک از این 
واحدهای کنســانتره نیز آغاز شــود. در زمینــه تولید برق، 
اخیراً با افتتاح فاز دوم نیروگاه سیکل ترکیبی شهید باکری 
ســمنان، متعلق به شــرکت پویاانرژی، یکی از شرکت های 
زیرمجموعه هلدینــگ »ومعادن«، دو خط ۱۸۳ مگاواتی به 
شــبکه برق کشور اضافه شد. در ادامه و در فاز سوم، احداث 
دو واحد بخار ۱۸۰ مگاواتی با ســرمایه گذاری ۳۱۰ میلیون 
یورو، در دستور کار شــرکت قرار دارد و پیش بینی می شود 
تا دو ســال آینده احداث نیروگاه به اتمام برســد. با اجرای 
فاز سوم این پروژه ظرفیت نهایی نیروگاه به ۱۱۰۰ مگاوات 
خواهد رســید که به معنای آن اســت که تامین برق گروه 
»ومعادن« نیز تضمین شــده است؛ هرچند که در سال های 
گذشته نیز فعالیت نیروگاه شرکت پویاانرژی به میزان زیادی 
از قطعی برق شــرکت های گروه جلوگیری کرده و تاسیس 
ایــن نیروگاه در زمانی که مســئله تامین برق به بحران این 
صنعت تبدیل نشده بود، نشــان از تصمیمات و برنامه ریزی 

هوشمندانه این شرکت دارد.

تضمین برق و خوراک شرکت های گروه؛ نتیجه توسعه هوشمند در »ومعادن«

نــدای وطن: در طول چند دهه اخیر صنعت ســیمان 
کشــور با جذب ســرمایه از ســوی بخش خصوصی و با 
هدف تامین نیاز کشــور به اجرای فعالیت های عمرانی و 

ساخت وساز، توسعه  یافته است.
یادداشــت – حســین چهرگانی – فعال صنعت سیمان 
–  ظرفیت تولید ســیمان کشــور حدود ۹۰ میلیون تن 
برآورد می شــود. میــزان تولید در ایــن صنعت باوجود 
تمــام محدودیت های پیش روی آن در حوزه انرژی و… 
به مراتــب بالاتــر از نیاز بازار داخلی برآورد می شــود. از 
اســاس برای اینکه این صنعت ســودآور و بهره ور شود، 
لازم اســت از تمام ظرفیت خود اســتفاده کند، بنابراین 
صادرات در این صنعت از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
و به ارتقای سطح استفاده از ظرفیت نصب شده و افزایش 

بهره وری تولید، منجر خواهد شد.
سیاســت گذاران در طول دهه های گذشته بنا به دلایلی، 
ســیمان را همسان با کالاهای اساســی تلقی کرده و با 
تکیــه  بر اهمیــت تامین ســیمان به عنــوان محصولی 
غیرقابل جایگزیــن در اجــرای پروژه هــای عمرانــی و 
ساخت وســاز، مانع واقعی ســازی بهای آن شده اند. الزام 
به ارزان فروشــی ســیمان برای مدت زمــان طولانی از 
تاب آوری صنعت سیمان کاسته است. واحدهای سیمانی 
نتوانســته اند از پــس هزینه های تامیــن قطعات یدکی 
ضروری و نوسازی و بازسازی خطوط تولید خود برآیند. 
هرچند ســیمان به دلیل حجیم و وزیــن بودن، کالایی 
محلی و منطقه ای اســت، امــا در این موقعیت، صادرات 
روزنه ای است که به سودآوری واحدهای سیمانی کشور 

کمک می کند.
رأی دیــوان عدالت اداری مبنی بر رفع ممنوعیت صدور 
محصولات از جمله ســیمان توسط هر شخص حقیقی و 
حقوقی دارای کارت بازرگانی که می تواند شــخصی غیر 

از تولیدکننده باشد و ابلاغ آن در سال ۱۴۰۲، مشکلات 
تولیدکنندگان ســیمان را بیشــتر کرده اســت. قبل از 
صــدور رأی دیوان عدالت اداری مبنــی بر دادن اختیار 
صادرات ســیمان بدین شــکل، صادرات سیمان توسط 
تولیدکنندگان انجام می شد، اما اکنون این موضوع مهم 
به افراد حقیقی و حقوقــی غیرتولیدکننده، اجازه خرید 
ســیمان عرضه شده برای مصرف داخلی و صادرات آن را 

داده است.
این  در حالی اســت که صادرات تاثیر بسزایی بر تنظیم 
بــازار داخلی و همچنین ارزآوری برای کشــور دارد، اما 
به دنبــال صادرات توســط افــراد حقیقی، شــاهد بروز 

مشکلات جدی در این بخش خواهیم بود.
با قیمت گذاری دســتوری سیمان در سال های متمادی، 

این کالا را باید ارزان ترین محصول ســاختمانی دانست. 
باوجودی که این محصول در بورس کالا عرضه می شود، 
امــا کنترل نــرخ آن به طرق مختلف انجــام می گیرد و 
همچنان نرخ آن در قیاس با ســایر محصولات، به شدت 
پایین است. ســیمان در برخی مناطق کشور به ویژه در 
شــرق و شمال شرق ایران ارزان تر و با نرخ پایه خریداری 
می شود، چراکه واحدهای قابل توجهی در این مناطق به 
تولید سیمان مشغول هستند که بیش از تقاضای منطقه 
ظرفیت تولید وجود دارد، در نتیجه بخش عمده سیمان 

تولیدشده در این منطقه با نرخ پایه معامله خواهد شد.
در چنین فضایی، افراد اقدام به خرید سیمان با بهای ارزان 
و صادرات آن می کننــد. بخش عمده ای از این محصول 
به کشور افغانستان صادر می شود و روند صادرات سیمان 

توسط تولیدکنندگان واقعی را با مشکلات جدی روبه رو 
می کند.خرید سیمان عرضه شده برای مصارف داخلی با 
نرخ ارزان از بورس کالا توســط واسطه ها و فروش آن به 
بازار بین المللی؛ یعنی کســب درآمد از دلالی و سیمان 

ارزان داخلی.
در چنین موقعیتی، منافــع تولیدکننده و منافع ملی از 
میان خواهــد رفت. بدون تردید رصد صادرات توســط 
افراد به صرف داشتن کارت بازرگانی به شدت دشوار است 
و حتــی چالش قاچاق یا صادرات بدون بازگشــت ارز را 
موجب می شــود. علاوه بر این موجب اخلال در تنظیم 
و تامین ســیمان در بازارهای داخلی خواهد شد، چراکه 
ایشــان هیچ تعهدی برای بازار داخلــی ندارند و ممکن 
اســت به خاطر افراط یا ســودجویی، با صادرات در زمان 
تولید کم، مثل ماه های گرم یا سرد سال که تامین انرژی 
برای کارخانه های سیمان محدود می شود و در نتیجه آن 
تولید و عرضه ســیمان افت جدی دارد، بحران و التهاب 
در بازار سیمان داخلی ایجاد شده و فعالیت های عمرانی و 
ساخت وساز با اخلال مواجه شود. تولیدکنندگان باتوجه 
به مشکلاتی که روند فعالیت آنها را تحت تاثیر منفی قرار 
می دهد، برای تداوم سودآوری نیازمند صادرات هستند. 
صادرات امکانی برای رفع مشــکلات مالی این واحدها را 
مهیا می کند، اما در شــرایط توصیف شده، همین امکان 

نیز در اختیار واسطه ها قرار می گیرد.
صــادرات ســیمان توســط واســطه ها در قیــاس بــا 
بنابرایــن  می شــود،  تمــام  ارزان  تولیدکننــدگان، 
تولیدکنندگان تــوان رقابت در این بخــش را نخواهند 
داشــت و از گردونه تجارت خارج خواهند شــد. این در 
حالی اســت که مشــکلات و چالش های متعددی را در 
مسیر تولید متحمل شــده اند و استحقاق بیشتری برای 

سود صادرات کالای خود دارند.

موانع صادراتی سیمان و ضربه به تولید

ندای وطــن: مدیرعامــل شــرکت \" صبا امید غرب 
خاورمیانه \" گفت: امروز پروژه احداث گندله سازی یک 
میلیون تنی این شــرکت در استان کردستان ) بیجار( 
در واقع بزرگترین گندله ســازی غرب کشــور محسوب 

می شود.
مهــدی زارع در گفت وگو با ندای وطــن افزود: پروژه 
احداث گندله سازی در بیجار استان کردستان به عنوان 
یکی از پروژه های پیشران دولت محسوب می شود و در 
زمینی به وسعت ۲۸ هکتار واقع شده و سهامداری ۷۰ 
درصدی آن مربوط به شــرکت توسعه معدنی و صنعتی 
صبانور و ۳۰ درصدی شــرکت تجلی توســعه معادن و 

فلزات است.
وی اضافه کرد: پروژه از ســال ۱۴۰۰ کلید خورد و در 
بخش فونداســیون بیش از ۹۵ درصد و قســمت سازه 

فلزی ۸۷ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
مدیرعامــل صبا امیــد خاورمیانه توضیــح داد: اکنون 
در بخــش برق ۹ کیلومتر خط بــرق ۲۰ کیلو ولت دو 
مداره انجام و افتتاح شــد و در حال احداث پست برق 
اختصاصی کارخانه بــرای تبدیل ۲۰ به ۶. ۶ کیلو ولت 

هستیم.
وی پیرامــون آب مورد نیــاز این کارخانــه هم گفت: 
براساس قرارداد امضا شــده، مجوز استفاده از آب های 
زیر ســطحی را اخذ کرده ایم و بــرای تأمین آب طرح 
توسعه هم براســاس قرارداد، می توانیم از پساب حسن 

آباد یاسوکند به میزان ۱۵ لیتر بر ثانیه استفاده کنیم.
به گفته زارع، پیمانکار گاز هم مشخص شده و انشعاب 
مورد نیاز خریداری و اکنون در حال احداث پست تقلیل 

فشار قرار داریم.
ضرورت تأمین مالی بهنگام برای رسیدن به بهره برداری

مدیرعامل شرکت صبا امید غرب خاورمیانه ضمن تأکید 
بر اهمیت تأمین مالــی این پروژه گفت: چنانچه تأمین 
مالی پروژه بهنگام انجام شــود و شــرکت چینی طرف 
قرارداد هم به موقع به تعهدات عمل نماید، ظرف مدت 

یکسال دیگر کارخانه به بهره برداری می رسد.
وی خاطر نشــان ســاخت: تاکنون حدود یکهزار و ۵۰ 
میلیارد تومان) ارزی و ریالی ( در پروژه احداث مجتمع 
گندله ســازی یک میلیون تنی صبا امید غرب خاورمیانه 
هزینه شده و تا مرحله اتمام آن به حدود یکهزار و ۸۵۰ 

میلیارد تومان دیگر نیاز است.

طرح توسعه و سناریو آن  
زارع تصریح کرد: طرح توسعه این پروژه هم سناریو های 

مختلفــی دارد، واقــع امر بایــد در زنجیــره هلدینگ 
ســرمایه گذاری توســعه معادن و فلزات حرکت کنیم و 
در صورتی که اکتشافات صبا نور به نتایج مثبتی برسد 
و کارخانه کنسانتره احداث شود، نیاز به کارخانه گندله 
هم وجود خواهد داشــت، در این شرایط ظرفیت واحد 

افزایش خواهد یافت.
وی توضیــح داد: پروژه احداث واحد گندله ســازی یک 
میلیون تنی صبا امید غرب خاورمیانه به گونه ای طراحی 
شده که امکان افزایش ظرفیت آن به دو تا ۲. ۵ میلیون 

تن با زیر ساخت های موجود را دارد.

اشتغالزایی پروژه در کنار توسعه اقتصادی و صنعتی   
غرب کشور

مدیرعامــل شــرکت صبا امید غــرب خاورمیانه گفت: 

براساس برنامه ریزی، اشتغال زایی فاز اول این پروژه به 
صورت مســتقیم حدود ۲۰۰ نفر و غیر مستقیم بالغ بر 
۵۰۰ نفر برآورد شده، ضمن اینکه این پروژه در توسعه 
اقتصادی- صنعتی منطقه غرب کشــور اهمیت بسزایی 

دارد.
وی افزود: امروز با اکتشــافات انجام شــده در منطقه و 
اثبــات وجود ماده معدنی، توســعه اقتصادی و صنعتی 
در این بخــش در حال رقم خوردن اســت و با تعریف 
پروژه هایی از ســوی هلدینگ \" ومعادن \"، قرار اســت 
ســالانه ۱۰میلیون تن ســنگ آهن اســتخراج شود و 
همچنین ســالانه پنج میلیون تن کنسانتره سنگ اهن، 
پنج میلیون تــن گندله آهن، علاوه براین ۳. ۲ میلیون 
تن آهن اســفنجی و دو میلیون تن شمش فولاد و ورق 
فولادی تولید شــوند که گندله سازی یک میلیون تنی 
صبا امید غرب خاورمیانه نیز بخشی از این زنجیره بشمار 

می رود.

رویکرد حفاظت از محیط زیست با درختکاری  
زارع تصریح کرد: شــرکت صبا امیــد غرب خاورمیانه از 
نخستین گام فعالیت خود، رویکرد حفظ محیط زیست 
را در دســتور کار داشــته و این امر در مراحل مختلف 

مورد توجه جدی قرار دارد.
بگفته وی، قرار است در هفته درختکاری برنامه کاشت 
دو هــزار اصله نهــال مطابق با شــرایط اقلیمی محیط 

کارخانه به مورد اجرا گذاشته شود.
پروژه یک میلیون تنی گندله صبا امید غرب خاورمیانه 
در اراضی به مســاحت ۲۸ هکتار در شهرســتان بیجار 

استان کردستان در دست اجراست.

مدیرعامل شرکت صبا امید غرب خاورمیانه در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

بزرگترین گندله سازی غرب کشور با مشارکت زیر مجموعه سرمایه گذاری توسعه معادن وفلزات در دست اجراست
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کلمبیا فروش زغال سنگ 
به رژیم صهیونیستی را

 متوقف می کند

کلمبیا  رئیس جمهــور  وطــن:   ندای 
اعلام کرد این کشــور بــه دلیل جنایات 
رژیم صهیونیســتی در غزه، تا زمانی که 
ایــن جنگ بــه پایان نرســیده، صادرات 
زغال ســنگ بــه اراضی اشــغالی را قطع 

خواهد کرد.
کلمبیا  رئیس جمهور  پترو«  »گوســتاوو   
اعــلام کــرد کشــورش تا پایــان جنگ 
غزه صادرات زغال ســنگ خــود به رژیم 

صهیونیستی را قطع خواهد کرد.
پترو در شــبکه اجتماعی ایکس )توییتر 
سابق( نوشت: »ما صادرات زغال سنگ به 
اســرائیل را متوقف خواهیم کرد، تا زمانی 

که این نسل کشی پایان یابد.«
رئیس جمهــور کلمبیــا در مــاه میلادی 
گذشــته نیز اعلام کرده بود که این کشور 
به دلیــل جنایــات رژیم صهیونیســتی 
در غــزه، روابط خود را بــا این رژیم قطع 
خواهــد کرد. پترو به شــدت از »بنیامین 
نتانیاهو« نخســت وزیر رژیم صهیونیستی 
انتقاد کرده و درخواست داده تا کلمبیا به 
پرونده شکایت آفریقای جنوبی علیه رژیم 
صهیونیستی در دیوان کیفری بین المللی 

بپیوندد.
اواخر فوریه گذشــته نیــز کلمبیا تمامی 
خریدهــای تســلیحاتی خــود از رژیــم 
صهیونیســتی را به حالت تعلیق درآورد و 
گفت تمامی کشورهای جهان باید نتانیاهو 

را تحریم کنند.
پترو ایــن اظهارات را پــس از آن مطرح 
کرد که در هفته گذشــته وزارت تجارت 
کلمبیا خواستار توقف صادرات زغال سنگ 
به اراضی اشــغالی شده و هدف این اقدام 
را کمک به توقف کردن جنگ اعلام کرده 

بود.
کلمبیــا که پنجمیــن تولیدکننده بزرگ 
زغال سنگ در جهان و تأمین کننده اصلی 
زغال ســنگ رژیم صهیونیستی است، در 
ســال میلادی گذشته ســه میلیون تُن 
زغال ســنگ به اراضی اشغالی صادر کرد، 
اما در ســال میلادی جاری این کشور هم 
تصمیم گرفته به فهرســت کشــورهایی 
بپیونــدد کــه در پاســخ بــه جنایــات 
صهیونیســت ها در غزه، ایــن رژیم را به 

انزوای بین المللی کشانده اند.
جنایت  تازه ترین  در  رژیم صهیونیســتی 
خود، امروز )شــنبه( اردوگاه »النصیرات« 
در مرکــز نوار غزه را بمبــاران کرد که به 
شهادت دست کم ۲۱۰ نفر و مجروح شدن 

۴۰۰ نفر دیگر منجر شده است.

تفاهم شرکت ملی مس و بانک 
توسعه صادرات به منظور پیشبرد 

طرح های توسعه ای
ندای وطن: مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران از انعقــاد تفاهم نامه همکاری 
مشترک با بانک توسعه صادرات به منظور 
تامین ماشــین آلات و تجهیزات معدنی و 

پیشبرد طرح های توسعه ای خبر داد.
 دکتر حســین مدرس خیابانی در نشست 
مشــترک با مدیرعامل و اعضــای هیات 
مدیره بانک توسعه صادرات، اولویت انتقال 
ارز به منظور تامیــن تجهیزات مورد نیاز 
طرح های توســعه را مورد تاکید قرار دارد 
و افزود: تمایل داریم برای واردات قطعات 
مورد نیــاز از ظرفیت های بانک توســعه 

صادرات استفاده کنیم.
وی انتقــال ارز بــرای تامیــن تجهیزات 
معدنی مورد نیاز شرکت ملی مس، ایجاد 
خط اعتباری ارزی، تامیــن منابع ریالی، 
صدور ضمانت هــای ارزی، تامین مالی از 
طریق بازار سرمایه و تحقق زنجیره تامین 
مالی برای شــرکت های تابعه ملی مس را 
از جمله محورهای تفاهم نامه همکاری دو 

جانبه برشمرد.
مدیرعامــل شــرکت ملــی صنایع مس 
ایران تصریــح کرد: برای پیشــبرد طرح 
های توســعه شــرکت ملی مس از تمام 
ظرفیت های شبکه بانکی استفاده می کنیم 
و در این راســتا بــا بانک هــای مختلف 

تفاهم نامه همکاری امضا شده است.
دکتر افشین خانی مدیرعامل بانک توسعه 
صادرات نیز ضمن اســتقبال از همکاری با 
شــرکت ملی صنایع مس ایران، تســهیل 
تجارت به ویژه توســعه صادرات را رسالت 
ایــن بانک عنوان کــرد و گفت: برای بکار 
گیــری همه ظرفیت ها بــه منظور تامین 
ســرمایه در گــردش با هــدف واردات و 
همچنین همکاری در راســتای تامین ارز 
مورد نیاز شــرکت ملی صنایع مس ایران 

آماده همکاری هستیم.

ندای وطن:  دربیست وهفتمین مجمع بین المللی اقتصادی 
سن پترزبورگ اعلام شــد که محموله صادراتی ذغال سنگ 
روسیه قرار است از طریق کریدور شمال – جنوب و با گذر 

از ایران و از طریق بندرعباس، با کشتی راهی هند شود.
مشــاور و نماینده ویــژه رئیس جمهوری روســیه در امور 
همکاری هــای بین المللی در دیدار با کاظم جلالی ســفیر 
کشــورمان در حاشیه نخستین نشست وزیران حمل و نقل 

کشورهای عضو گروه بریکس، این خبر را اعلام کرد.
ایگور لویتین اظهار داشت:  نخستین واگن های حامل ذغال 
سنگ پس از عبور از خاک ایران و بندرعباس، به هند ارسال 

خواهد شد.
بنا بر این گــزارش، در این دیدار، آخرین وضعیت همکاری 
های دو کشور در این بخش به ویژه، پروژه ساخت راه آهن 

رشت - آستارا مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
تماس تلفنی بذرپاش با وزیر حمل و نقل روسیه  

در پایان اولین نشســت وزرای حمل و نقل کشورهای عضو 
بریکــس که جمعه ۱۷ خرداد در ســنت پترزبورگ برگزار 
شد، کاظم جلالی سفیر فوق العاده و تام الاختیار جمهوری 
اســلامی ایران در گفتگویی با استاروویت وزیر جدید حمل 
و نقل روســیه، راه های توسعه همکاری های حمل و نقلی و 

ترانزیت را مورد بررسی قرار داد.
در ادامــه این دیدار، وزیر روســی طی گفتگــوی تلفنی با 
مهرداد بذرپــاش وزیر راه و شهرســازی ایران در خصوص 
همکاری در این عرصه بویژه ساخت راه آهن رشت - آستارا 
بحث و تبادل نظر و ابراز امیدواری کرد در دیداری حضوری، 

موضوعات را مورد بررسی قرار دهند.
پیگیری اجرایی شدن تفاهم نامه ساخت راه آهن رشت   

– آستارا
ســفیر ایران در روســیه همچنیــن در دیــدار جداگانه با 
»الگ بلازاروف« رئیس راه آهن روســیه، راه های گسترش 
همکاری هــای دوجانبه به ویژه اجرایی شــدن کریدور بین 
المللی ریلی شمال-جنوب را مورد بحث و بررسی قرار داد.

بلازاروف در این دیدار ضمن تاکید بر ارتقا ســطح همکاری 
های دو کشــور، خواستار توسعه همکاری های ریلی ایران و 
روسیه با هدف افزایش حمل و نقل کالا بین دو کشور شد.

جلالی نیز با اشــاره به امضا موافقت نامه ســاخت راه آهن 
رشت-آســتارا، اجرایی شدن این پروژه را مهم و در راستای 

منافع ایران، روسیه و کشورهای منطقه ارزیابی کرد.
روسیه در کنار ایران است

لئونید اسلوتســکی رئیس کمیته روابط بین المللی دومای 
روســیه نیز در ملاقات با سفیر کشورمان در مسکو از شهید 
آیت الله رییســی رئیس جمهور و همراهــان وی، به عنوان 
شــهدای خدمت به وطن یاد کرده و آمادگی کامل روسیه 
جهــت حمایت و همراهی از ایــران در تمامی ابعاد را مورد 

تاکید قرار داد.
اسلوتســکی با اشــاره به جنایات اســرائیل اظهار داشت: 
آیندگان، از آمریکا و رژیم صهیونیستی به عنوان جنایتکاران 

جنگی در تاریخ یاد خواهند کرد.
وی همچنین بــر پیگیری اجرای پروژه های زیرســاختی 

گذرگاه بین المللی کریدور شمال - جنوب تاکید کرد.

ســفیر ایران در مســکو نیز در این دیدار با تشــکر از ابراز 
همــدردی صورت گرفته اظهار داشــت کــه در این حادثه 
مقامات از جمله رییس جمهور و مردم روســیه در کنار ما 
بودنــد که این امر باعث دلگرمــی و بیانگر روابط خوب دو 

کشور است.
جلالی همچنین مواضع دو کشور در موضوعات منطقه ای و 
بین المللی از جمله مقابله با یکجانبه گرایی امریکا را بسیار 

نزدیک ارزیابی کرد.
میزگرد بین المللی کریدور حمل و نقل شمال-جنوب  

سفیر ایران در روسیه در ســفر به سن پترزبورگ همچنین 
در میزگرد بین المللی کریدور حمل و نقل شــمال-جنوب 
حضور یافت. در این نشســت که با هدف ارائه نقطه نظرات 
بخش خصوصی برگزار شد، برخی از مقامات دولتی روسیه 
از جمله اســتاروویت وزیــر حمل و نقل و ایگــور لویتین، 
مشــاور و نماینده ویژه رئیس جمهور فدراســیون روســیه 
برای همکاری های بین المللی در زمینه حمل و نقل حضور 

داشتند.
غدیــر غیافه نائب رئیس کنفدراســیون صــادرات ایران و 
هوشــیاری رئیس هیات مدیره شرکت لجستیک آبادان به 
عنــوان نمایندگان بخش خصوصی در این نشســت حضور 
داشتند و نقطه نظرات خود را در خصوص نقش این گذرگاه 

بین المللی ارائه کردند.
نمایندگان ســازمان ها و شرکت هایی از جمله سلطان احمد 
بن ســلیم مدیرعامل گروه جهانی DP و همچنین معاون 
اول مدیــر کل راه آهن روســیه، رئیس انجمن صنایع تمام 
هند ، رئیس و مدیر عامل شــرکت راه آهن اتیوپی، رئیس 
هیــأت مدیره اتحاد ریل، رئیس هیأت مدیره شــرکت ملی 
قزاقستان JSC و معاون پروژه های NERIC )صنایع راه 

آهن ملی مصر( حضور داشتند.
تاکید بر ایجاد پرواز مستقیم از ایران به شهرهای قفقاز   

شمالی
در دیدار ســفیر ایران در روســیه با حسن تیمیژیف، مدیر 
اجرایی موسســه قفقاز آر اف دادماه در حاشیه همایش بین 

المللی ســالانه در شهر سن پترزبورگ نیز بر این نکته تاکید 
شد که به منظور توسعه گردشگری بین دو کشور نیاز است 
تا پرواز مســتقیم از تهران به شهر گروزنی، مرکز جمهوری 

چچن برقرار شود.
تیمیژیف اشــاره کرد که اولین گروه از گردشــگران ایرانی 
کــه در چارچوب موافقتنامه لغو روادید گروهی توانســتند 
به روسیه ســفر کنند، با هماهنگی این موسسه وارد قفقاز 
شــمالی شــدند و با توجه به فاصله کم جغرافیایی تهران تا 
این منطقه، درخواست نمود تا با مساعدت سفارت یک خط 

مستقیم پروازی ایجاد شود.
جلالی نیز ضمن اشــاره بر توسعه گردشگری بین دو کشور 
به عنوان عامل شناخت متقابل، بر ایجاد این مسیر پروازی 
تاکید و آمادگی ســفارت را برای هرگونه مساعدت در این 

خصوص اعلام داشت.
بنــا بر این گزارش، الکســاندر نوواک معاون نخســت وزیر 

روسیه رییس هیات مدیره این موسسه است.
به گزارش ایرنا، پیش از ایــن، پاول کالمیچک مدیر بخش 
توسعه همکاری های دوجانبه وزارت توسعه اقتصادی روسیه 
با اشــاره به اجرای موافقت نامه لغو روادید سفرهای گروهی 
با ایران از مردادماه ۱۴۰۲ گفت:  روســیه در ســطح فدرال 
به دنبال راه اندازی پرواز مســتقیم از قفقاز شمالی به ایران 

است.
]برنامه روســیه برای صادرات ذغال ســنگ به هند از مسیر 

ایران[
بررسی راهکارهای توسعه دیپلماسی استانی با جمهوری   

باشقیرستان
ســفیر ایران در فدراسیون روســیه در حاشیه همایش بین 
المللی اقتصادی سن پترزبورگ همچنین با حضور در غرفه 
جمهوری باشقیرستان در سالن مناطق فدراسیون روسیه با 
خبیروف رییس جمهوری باشقیرستان دیدار و در خصوص 
بسترهای توسعه همکاری دوجانبه این جمهوری با شهرهای 

ایران به ویژه تهران بحث و تبادل نظر کرد.
در ابتدای این نشست، خبیروف ضمن اشاره به سفر جلالی 

و هیات همراه به ایــن جمهوری، از هماهنگی های به عمل 
آمده جهت ســفر به تهران قدردانی کرد و افزود که پس از 
آن شرکت های زیادی از ایران در بازار این جمهوری حضور 

یافتند و مایل هستیم این همکاری ها توسعه یابد.
جلالی نیز ضمن تاکید بر این نکته که سفر هیات جمهوری 
باشقیرســتان به تهران به ریاست خبیروف پایه گذار روابط 
جدید تهران - اوفا بوده است، ابراز امیدواری کرد این مسیر 

با قدرت پیگیری شود.
]برنامه روســیه برای صادرات ذغال ســنگ به هند از مسیر 

ایران[
لزوم توسعه بندر ماخاچ قلعه  

ســفیر ایران همچنین با حضور در غرفه جمهوری داغستان 
در ســالن مناطق فدراســیون روســیه با » عبدالمســلم 
عبدالمســلم اف«، نخســت وزیر این جمهوری، دیدار و در 

خصوص توسعه روابط داغستان با ایران تبادل نظر کرد.
جلالی، توسعه داغستان طی سال های اخیر به ویژه در حوزه 
لجستیک و ترانزیت را ستوده و آن را بستری جهت تسهیل 
روابط تجاری دو کشور ارزیابی کرد. وی ابراز امیدواری کرد 
کــه بندر ماخاچ قلعه به عنوان تنها بندر خزری در آینده نه 
چندان دور توســعه یافته تا ظرفیــت انتقال دریایی کالا از 

شاخه مرکزی کریدور شمال - جنوب افزایش یابد.
عبدالمسلم عبدالمسلم اف نیز اعلام کرد: آقای پوتین رییس 
جمهور فدراسیون روســیه بر توسعه این کریدور در بخش 
جمهوری داغســتان تاکید دارد و دستورات لازم را در این 
خصوص صادر کرده اســت. وی علاوه بر توسعه همکاری ها 
در بخش های اقتصادی، کشــاورزی، لجستیک، گردشگری، 
ورزشی و دانشگاهی خواستار توجه جدی جمهوری اسلامی

بررسی همکاری های علمی و دانشگاهی  
بنا بر خبر دیگری، در دیدار سفیر ایران در روسیه با آناتولی 
تورکانوف، رئیس دانشــگاه دولتی روابط بین الملل وزارت 
خارجه فدراســیون روســیه در ســن پترزبورگ، طرفین بر 

استمرار همکاری های علمی و دانشگاهی تاکید نمودند.
تورکانوف اعلام کرد که در ادامه همکاری های آموزشــی، با 
دانشگاه تهران در خصوص ایجاد موسسه مشترک آموزشی 

در حوزه انرژی به توافق دست یافتند.
جلالی نیز ضمن اســتقبال از همکاری دانشــگاه امگیمو با 
دانشگاه تهران، آمادگی خود را جهت حمایت همه جانبه در 

راستای توسعه همکاری های دانشگاهی اعلام کرد.
 بیست و هفتمین مجمع بین المللی اقتصادی سن پترزبورگ 
که شــانزدهم خردادماه ۱۴۰۳ آغاز به کار کرده اســت، تا 
نوزدهم ماه جاری برپاســت و این شهر روسیه در این مدت 
میزبان مقامات و صاحب نظران مختلف از کشورهای مختلف 
جهان اســت. مجمــع عمومی این اجلاس شــامگاه جمعه 
هجدهــم خردادماه با حضور و ســخنرانی ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهوری روسیه و همراهی رؤسای جمهوری بولیوی 
و زیمبابوه برگزار شد. در حاشیه این اجلاس، نمایشگاهی از 
دستاوردهای صنعتی ، کشاورزی، حمل و نقل، بانک و بیمه 
، نوآوری های پزشــکی و محصولات دانش بنیان برپا شده و 
نشســت ها و مذاکراتی برای توسعه همکاری های اقتصادی 

بین کشورهای شرکت کننده نیز در حال برگزاری است.

برنامه روسیه برای صادرات ذغال سنگ به هند از مسیر ایران

ندای وطن: رئیس دادگســتری شهرســتان راور گفت: 
مطالبات و مشــکلات کارگران شهرســتان بایســتی به 
وسیله دســتگاه های متولی در اسرع وقت و به طور ویژه 
بررســی و رسیدگی شود. مسلم کاربخش ۲۶ خرداد ماه 
در جلسه شــورای پیشــگیری از وقوع جرم شهرستان 
راور هدف از تشــکیل این نشســت را شنیدن مشکلات 
کارگران معادن زغالســنگ همکار و هجدک اعلام کرد 
و افزود: در حال حاضــر بهترین اقدامی که به نفع همه 
است و می توان انجام داد، این است که معادن زغالسنگ 
در صورت امکان به بخش خصوصی واگذار شــود و این 
موضــوع  باید از طریق نمایندگان مجلس مورد پیگیری 
قرار بگیرد. وی افزود: مســئولان شرکت زغالسنگ باید 
مشــکلات و مطالبات کارگران را بشنوند و در جهت رفع 
این مشــکلات بلا فاصله اقدامــات لازم را انجام دهند و 
پیگیری به موقع، قطعاً می تواند از اعتراضات کارگران در 
معادن جلوگیری نماید. رئیس دادگســتری راور با اشاره 
به اینکه کارگران معادن باید به این موضوع آگاه باشــند 
کــه تحصن و اعتراض و تعطیلی کار، نه تنها شــرایط را 
برای آنان بهتر نمی کند، بلکه تعطیلی معادن بیشــتر به 
ضرر خود کارگران تمام خواهد شــد، افزود: از کارگران 

درخواســت داریم در هیچ شــرایطی اقــدام به تعطیلی 
معادن نکنند و در کنار انجام کار، پیگیر مطالبات به حق 

خود نیز باشند.
وی در ادامه از اعضای شــورای کارگری حاضر در جلسه 
خواست مشــکلات و همچنین مطالبات کارگران معادن 

زغالسنگ هجدک و همکار را   مطرح نمایند.
 دادستان راور نیز در این نشست ضمن تقدیر از زحمات 
همه کارگــران معادن، اظهار کرد: دنیــای مادی غرب، 
امــروز به کارگر به عنوان یک نیــروی تولید ثروت نگاه 
می کند، در صورتی که اســلام نگاه ارزشی به نیروی کار 

دارد و کارگر را یک نیروی ارزشــی می داند، چرا که کار 
در نظر اسلام دارای ارزش اســت. مجتبی استوارزاده با 
بیــان اینکه معدن یکی از موضوعات حقوق عامه اســت 
و دادســتانی حمایت قانونی خود را از حوزه معدن اعلام 
می دارد، افزود: دادســتانی در صدد شناسایی چالش ها و 
موانعی اســت که در این حوزه وجود دارد و تمام تلاش 

خود را در راستای رفع مشکلات به کار خواهد گرفت.
وی افزود: باید به کار بــه عنوان یک فرهنگ نگاه کنیم 
چرا که اگر به عنوان وســیله نگاه کنیم، از خیلی مسائل 
عقب می مانیم و همچنین مســائل و مشکلات اقتصادی 
که در حال حاضر در کشــور وجود دارد، به این موضوع 
گره خورده است. دبیر شــورای پیشگیری از وقوع جرم 
دادگســتری شهرستان راور با بیان اینکه توسعه اشتغال 
یک اقدام مهم و پیشــگیرانه از وقوع جرم است و نقش 
بسزایی در کاهش جرائم خواهد داشت، گفت: حمایت از 
کارگران در همه حال وجو دارد و ما خواستار این هستیم 
که درهیچ شــرایطی  کار و تولید حتی برای یک ساعت 
هم  تعطیل نشود، زیرا با تعطیلی واحد تولیدی، کارفرما، 
کارگر و همه کســانی که در بطــن کار قرار دارند؛ ضرر 

می کنند و در مجموع اقتصاد متضرر می شود.

 مطالبات و مشکلات کارگران معادن زغالسنگ  روی میز مسئولان قضایی راور

ندای وطن: نایب رئیس کمیســیون صنایع و معادن اتاق 
بازرگانی و صنایع و معادن ایران معتقد اســت: امروز فولاد 
و کلیه حلقه هایی که مزیت صادراتی دارند و مازاد مصرف 
داخلی اســت باید به بازارهای جهانی صادر شــوند و دولت 

ضمن حذف موانع صادرات تسهیلگر آن باشد.
ســجاد غرقی تصریح کرد: هیچگونه منــع و محدودیتی یا 
عوارضی نباید بر روی کالاهای دارای مزیت صادرات ، وضع 

شود.
وی خاطرنشان ســاخت: فولاد سازی صنعتی مهم ، ارزش 
آفرین و راهبردی در کشــور محسوب می شود و توسعه آن 
بازاری مطمئن ، پایدار و موثر برای صنایع بالا دست فراهم 

آورده است.
آمارهای انجمن فولاد ایران حاکی از دســتیابی به ظرفیت 
حدود ۴۵ میلیون تن فولاد اســت و انتظار می رود با وجود 
قطع برق در تابســتان و قطعی گاز در زمســتان، تا پایان 

امسال به تولید ۳۲ میلیون تن شمش فولاد دست یابیم.
غرقی یاداور شد: ســقف تقاضای داخل برای مصرف فولاد 

۱۰ تا ۱۲ میلیون تن برآورد می شود ، بنابراین مازاد تولید 
باید راهی بازارهای صادراتی شود.

وی گفــت: بازار فــولاد ایران فرقی نمی کنــد که چین یا 
کشورهای منطقه باشد ، بلکه با نگرش ارزآوری باید به این 
مهــم توجه کرد و فارغ از هرگونه موانعی مانند عوارض باید 

برای تحقق هدف صادراتی تسهیلات فراهم کرد.
نایب رئیس کمیســیون صنایع و معــادن اتاق ایران تاکید 
کرد: وضع عوارض ســنگین بر صادرات آثار جبران ناپذیری 
بر صنعت فولاد کشــور خواهد داشت و دستیابی به اهداف 
طــرح جامع فولاد را بــا چالش های جــدی روبرو خواهد 

ساخت.
وی اضافه کرد : امروز چهار فاکتور و راهکار برای سرمایه در 
گردش و ســرمایه گذاری پیش رو داریم ، نخست ارز ناشی 
از صادرات، دوم فروش داخلی، سوم تسهیلات بانکی و بازار 

سرمایه و چهارم هم سرمایه گذاری خارجی است.
غرقی گفت: فروش داخلی با مشکل روبروست و مواد معدنی 
و اقلامی که مشمول عوارض شده اند، عمدتا تقاضای موثر 

ندارنــد و مازاد بر مصرف اند و قیمت گذاری ها دســتوری 
است، تســهیلات بانکی هم امکان برخورداری از تسهیلات 
ارزان قیمت وجود ندارد و میســر نیست و سرمایه گذاری 
خارجی هم در شــرایط کنونی منتفی اســت، بنابراین تنها 

راهکار پیشرو، ارز حاصل از صادرات است.
وی تاکید کرد: دولت باید مشوق صادرات باشد و تسهیلات 
برای تحقق  این مهم را فراهم سازد و دستور حذف عوارض 

صادراتی را صادر نماید.
ایران اکنون دهمین فولاد ســاز جهان محسوب می شود و 
در چارچوب سند چشــم انداز ۱۴۰۴ دستیابی به ظرفیت 
۵۵ میلیون تن فــولاد را هدف گذاری کرده که چنانچه به 
تولید ۵۰ میلیون تن دســتیابیم ، حداقل ۵۰ درصد تولید 

باید راهی بازارهای هدف شود.
امروز صادرکنندگان کشور معتقدند: مشوق های صادراتی،  
صرفا با پرداخت پول مورد درخواست نیست ، بلکه معافیت 
های مالیاتی و یا تسهیلات بانکی ارزنقیمت می تواند نقش 

موثری در این بخش داشته باشد.

دست اندرکاران بخش فولاد کشور براین باورند که می توان 
با حمایــت های دولت موجبات رقم زدن اقتصاد فولادی را 
فراهم کرد و در واقع ارز مورد نیاز کشــور را از این صنعت 

مادر ، محقق ساخت.

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن اتاق ایران در گفتگوی اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

برای تحقق اهداف تولید موانع پیش روی صادرات را بردارد
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         فرهنگی
 اجتماعی  

هفته نامه   
ندای   وطنسراسری   بررسی دلایل کاهش

 16 درصدی تولید زغال سنگ 
کشور در سال گذشته

ندای وطن: در دومین نشست تاثیرگذاران 
موانع جذب  ایــران  زغال ســنگ  صنعت 
ســرمایه گذاری در صنعت زغال ســنگ و 
چالش هــای منجر به کاهــش تولید 16 

درصدی در سال گذشته بررسی شد.
 امیر حسین نادری مدیرعامل تاصیکو در 
دومین نشســت تاثیرگذاران صنعت زغال 
سنگ ایران با حضور اعضای انجمن زغال 

سنگ ایران سخنرانی کرد.  
امیرحســین نــادری مدیرعامل هلدینگ 
صدرتامین ضمن برشــمردن دلایل موانع 
جذب سرمایه گذاری در صنعت زغال سنگ 
و چالش های منجر بــه کاهش تولید 16 
درصدی آن در سال گذشــته با اشاره به 
لزوم به روز شــدن مبناهای گذاشته شده 
در ســطوح دولتــی به توقــف پروژه های 
فولادی در مراحل بالای پیشــرفت اظهار 
داشت: در صورت بهره برداری این طرح ها 
هزاران شغل و میلیاردها دلار درآمد برای 

کشور ایجاد خواهد شد.
وی فرایند تبدیــل این صنعت به صنعتی 
جذاب و ثروت آفرین را نیازمند توســعه 
ســرمایه گذاری در زنجیره زغال ســنگ با 
اصلاح قیمت گذاری، رفع موانع صادراتی، 
اصــلاح سیاســت های دولتــی و ترغیب 

سرمایه گذاران دانست .
انجمن زغالســنگ  هاشــمی زاد رئیــس 
ایــران نیز در این نشســت ضمن اشــاره 
بــه ارتباط مســتقیم تولید بــا قیمت به 
افزایــش630 درصدی قیمت زغالســنگ 
حرارتــی صادراتی ایران در ســال 1401 
با ارزش 453 میلیون دلار اشــاره کرد که 
تحت تاثیر جنگ اوکراین و روســیه ایجاد 
شــده بود و بدنبال آن در سال بعد تحت 
تعیین شده همچون  تاثیر سیاســت های 
عوارض، حقوق دولتی، روش های متفاوت 
قیمت گــذاری و .... بــا کاهش فاحشــی 
همراه بوده است. شــرکت سرمایه گذاری 
صدرتامیــن تولیــد گازهای ســنتزی و 
ســایر فرآورده های زغال ســنگ، ورود به 
عرصه نیــروگاه تولید برق از زغال و ایجاد 
ارزش افزوده از محــل باطله های زغال را 
بطور جــدی دنبال می کند. بــا توجه به 
اینکه ســایر کشورها با استفاده از گازهای 
ســنتری در صنایع از جمله پتروشــیمی 
توانســته اند کاهش آلودگی های حاصل از 
مصارف سوخت فســیلی را ایجاد نمایند، 
لازم است در راستای ایجاد ارزش افزوده و 
کاهش هزینه های ناشــی از ناترازی انرژی 
بطور جدی برای بهره برداری از این ذخایر 

ارزشمند قدم برداشت.
ســابق  مدیرعامــل  کریتــی،  رمضــان 
زغال ســنگ پروده طبس نیــز در بخش 
دیگــری از این نشســت اعــلام کرد در 
راســتای تلاش برای افزایش میزان تولید 
زغال سنگ کشور سالانه قادر خواهیم بود 
به میزان 15 الی 20 درصد بطور شــناور 
به میزان تولید زغــال بیافزاییم و در این 
انتظار مــی رود شــرایط واردات  مســیر 
تجهیــزات و ماشــین آلات روز در صنعت 
زغال سنگ تســهیل شود که در اینصورت 
میزان افزایش تولید بیشتر از مقدار اعلام 
شــده خواهد بود. در ادامه جلسه صمدی 
دبیر انجمن زغال سنگ ایران توضیحاتی از 

تیپ های زغال های حرارتی ارائه داد.  
در ایــن نشســت در راســتای حصــول 
راهکارهــای عملی جهــت افزایش تولید 
زغال ســنگ  داخلی و تامین نیاز مصرف 
کنندگان عمده، مذاکراتی صورت پذیرفت.

ذخیره ارزشــمند 6 میلیــارد تنی زغال 
حرارتی بــه ارزش 1200 میلیارد دلار در 
ایران وجود دارد که در صورت استخراج و 
بهره برداری طی کمتر از 30  سال آینده، 
ارزش افــزوده قابل توجهی برای کشــور 
خواهد داشــت، در غیر این صورت ارزش 

خود را از دست خواهد داد.

عضو کمیسیون صنایع مجلس در گفتگوی 
اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

واردات محصولات فولادی که 
کمبود نداریم ، خلاف است

نــدای وطن: عضــو کمیســیون صنایع 
مجلس شــورای اســلامی گفت: امروز با 
توجه به شــرایط محدودیت ارزی کشــور 
، واردات آن دســته از محصولات فولادی 
که در داخل کشــور ظرفیت خالی تولید ، 
خلاف است و باید شــرایط را برای تولید 
حداکثری این صنایع ایجاد کرد. مصطفی 
طاهــری در گفــت و گــوی اختصاصی با 
خبرنگار دنیای معدن تصریح کرد: واردات 
فقط برای آن بخش از محصولات فولادی 
که در کشــور کمبود وجود دارد، علیرغم 
محدودیت ارزی قابل پذیرش است و لازم 
است پس از واردات نظارت های لازم انجام 
شود تا اطمینان حاصل شود این واردات به 

چرخه سوداگری در بازار وارد نشود.
عضو کمیسیون صنایع مجلس یاداور شد: 
امــروز میزان تولید فولاد کشــور دو برابر 
نیاز کشــور است ، در بخش شمش بالغ بر 
۳۵ میلیون تن و دربخش نورد شــاید ۶۰ 

میلیون تن داریم.

سیمان سفید ازنا دومین
 صنعت سیمان لرستان 

محسوب می شود

ندای وطن: مدیرکل صمت لرستان گفت: 
سیمان ســفید ازنا دومین صنعت سیمان 
استان محسوب می شــود. بهمن جعفری 
در گفت وگویی، اظهار کرد: یکی از صنایع 
اســتان که مطالبه مردمی و تابلو صنعت 
نیز محسوب می شــود مجموعه  اســتان 
پارســیلون بود و در دولت سیزدهم یکی 
از مصوبات ســفر هیئت دولت استان بود 

که این مجموعه به چرخه تولید بازگردد.
وی خاطرنشــان کرد: یک سری مسائل و 
مــوارد حقوقی از نظر مالی و حسابرســی 
داشــتند و مــوارد مالــی نزدیــک به دو 
ســال طول کشید تا توســط حساب ویژه 

کارشناسان رسمی ارزش گذاری شوند.
مدیرکل صمت لرســتان اضافه کرد: این 
مجموعــه مربوط به شــرکت آتی دماوند 
بــوده و همه مجموعه اســتان چه قضایی 
و چــه دولت کمک کردند تا موارد قضایی 
و مالــی این شــرکت حل وفصل شــود.

جعفری بیان کرد: در این راســتا چندین 
ســرمایه گذار جدید اعلام آمادگی کرده و 
در حال ارزیابی ســرمایه گذاران هســتیم 
چــون یک مرحله واگــذاری انجام گرفته 
اســت و در مرحله دوم مزایــده برگزار و 
ســرمایه گذاران جدید مشارکت کرده که 
امیدوارم این مجموعه هم به چرخه تولید 
بازگــردد. وی ادامه داد: یخچال ســازی 
لرســتان یکی از واحدهای صنعتی مرکز 
استان به شمار می رود و از امکانات خوبی 
برخوردار اســت ولی یــک محصول تولید 
می کنــد و نمی تواند ســهم قابل توجهی 
از بــازار را به دســت آورد.مدیرکل صمت 
لرســتان تصریح کرد: این مســتلزم این 
اســت که زنجیره محصول خود را تکمیل 
و در همین دولت نیز ســرمایه در گردش 
به این کارخانه تزریق شــد تا طرح توسعه 
جدید را با همکاری ســرمایه گذار در این 
مجموعه اجرایی کنیم.جعفری یادآور شد: 
طرح سیمان سفید دومین صنعت سیمان 
اســتان محســوب می شــود، به طوری که 
اولیــن صنعت در غرب کشــور و دومین 
صنعت ســیمان ســفید  از لحاظ ظرفیت 
است.. این مســئول گفت: ۲۲۰ هزار تن 
انواع سیمان ســفید در این مجموعه تولید 
می شــود و بالغ بر ۲۵۰ نفــر نیز به صورت 
مســتقیم در این مجموعه مشغول به کار 
هستند. وی ادامه داد: مواد مورد نیاز این 
کارخانــه در جوار کارخانه بوده و کمترین 
آلودگی زیست محیطی را به همراه دارد و 
از ارزش افزوده بســیار بالایی نیز برخوردار 
بوده و ســرمایه گذاری این مجموعه بالغ بر 

یک و نیم همت است.

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد در 
گفتگوی اختصاصی با ندای وطن مطرح کرد:

با کمبود انرژی صنعت فولاد 
نمی تواند در ۱۴۰۴ به تولید 

۵۵ میلیون تن برسد
ندای وطن: رئیــس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد کشــور گفت: با توجــه به کمبود و 
محدودیت هــای اســتفاده از انرژی برق و 
گاز صنعت فولاد نمی تواند در افق ۱۴۰۴ 
به تولید ۵۵ میلیون تن در ســال دســت 
پیدا کند. بهــرام ســبحانی در گفتگوی 
اختصاصی با ندای وطــن افزود: با تلاش 
دست اندرکاران و برنامه ریزان ظرفیت های 
زیادی در صنعت فولاد کشــور بر اســاس 
افق ۲۰ ساله و چشــم انداز ۱۴۰۴ ایجاد 
شــده تا بتوانیم در ســال ۱۴۰۴ به تولید 
۵۵ میلیون تن دســت پیدا کنیم و با این 
برنامه ریزی تولید صنعت فولاد کشور باید 
در سال یاد شده باید سالانه به ۵۵ میلیون 
تن محصولات فولادی افزایش یابد.رئیس 
انجمن تولیدکنندگان فولاد کشــور تاکید 
کرد: ولی در این راستا دستگاه های اجرایی 
تامیــن کننده انرژی  نتوانســتند خود را 

آماده کنند.

پیشبرد طرح های توسعه ای 
مس اولین اولویت کاری

ندای وطن: مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران بر اســتفاده حداکثری از توان 
ســاخت داخل در اجــرای پروژه ها تاکید 
کرد و گفت: هیچ اولویتی بالاتر از پیشبرد 
طرح های توسعه ای نیست. حسین مدرس 
خیابانــی در جریان بازدیــد از بخش های 
مختلف ســتاد شــرکت مهندسی صنایع 
و معــادن کانی مس گفــت: در مجموعه 
کانی مس با ایجاد هسته های دانش بنیان 
بســیار  کار  کارشناســی،  کانون هــای  و 
ارزشمندی انجام گرفته است که باید این 
الگوی موفق را به دیگر بخش های شرکت 

ملی صنایع مس ایران معرفی کرد.
مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران 
افزود: خوشــخبتانه شــرکت کانی مس با 
ایجاد بدنه کارشناســی نخبه و متخصص، 
از ظرفیت بسیار ارزشمندی در حوزه فنی 
مهندســی برخوردار اســت که باید بیش 
از پیش از این تــوان تخصصی در اجرای 

پروژه های توسعه ای استفاده شود. 

ندای وطن: محمد ۳ ســال در معدن آبنیل کار 
کرد و پارســال، هیچ وقت حقوق بیشــتر از ۱۰ 
میلیون تومان نگرفت و حتی ماه هایی ۸ میلیون 
تومان مزد گرفت با اینکه بــه اندازه یک کارگر 
اســتخدامی کار می کرد، روزی دو شیفت؛ یک 
نوبت از ۸ و نیم صبح تا ۲ بعد از ظهر، یک نوبت 
از ۳ بعد از ظهر تا ۷ یا ۸ غروب یا تا هر ســاعتی 

که ۵ واگن موظفش پر می شد.
»ایــن بیچاره ها هر مــاه ۳۰ روز زیــر کوه کار 
می کــردن ولــی ۸ میلیــون و ۹ میلیون تومن 
حقوق می گرفتــن و از برج ۱۲ پارســال بیکار 
شــدن، چون بخش پیمانکاری تعطیل شــد. ما 
هم تا اعتراض می کنیم میگن شرکت ورشکست 
شده. هر کارگاه استخراج حدود ۶ تا کارگر داره 
و هر کارگاه باید روزانه ۳۰ تا واگن زغال تحویل 
بده، چون حقوقمون به تعــداد واگن زغالی که 

تحویل میدیم حساب میشه.«
فردی گفت: »… پیش از ظهر پنجشــنبه ۱۰ 
خرداد ۱۴۰۳، بخشــی از دیــواره زغال کارگاه 
استخراج معدن زغال ســنگ آبنیل کرمان فرو 
ریخت. معــدن آبنیل، نزدیک روســتای بی بی 
حیات اســت و ۶۵ کیلومتر با شهر کرمان فاصله 
دارد. ســاعاتی بعد از حادثه، مدیرعامل جمعیت 
هلال احمر اســتان کرمان خبر داد که یک تیم 
امداد ونجات از شهرســتان زرند به معدن اعزام 
شده است. در این حادثه، یک کارگر کشته شد 
و دو کارگرمصدوم به بیمارســتان کرمان منتقل 

شدند« …
هنوز روی مزار علی، ســنگ نگذاشــته اند. فقط 
یک پارچه ســیاه روی خاک مزارش انداخته اند. 
عبــدالله، برادر بزرگ تــر علــی، می گوید برای 
»چهلم« ســنگ می گذارنــد. می خواهند روی 
سنگ بنویســند: »علی فروغی؛ پدری مهربان و 

همسری فداکار، زاده ۱۳۶۲.«
پنجشنبه، مراسم »هفتم« برای علی گرفته بودند 
در روستای زادگاهش؛ »دشتخاک«؛ روستایی با 
۳ هــزار نفر جمعیــت، در ۳۵ کیلومتری زرند. 
عبدالله می گوید همه مردان دشــتخاک، کارگر 
معــدن زغالنــد. عبــدالله هم در معــدن زغال 
»هَشــونی« کار می کند. عبدالله می گوید علی، 
هشتمین نفر از مردان دشتخاک است که معدن 
زغــال جانــش را گرفته. قبل از علــی، یک نفر 
داخل معدن با برق خشــک شد و بقیه زیر زغال 
و آوار کوه له شدند. عبدالله که پای غسل و کفن 
پیچی برادرش ایستاده بود، آسیب های بدن علی 
را یکی یکی برایم شــمرد: »سرش شکسته بود. 
گردنش شکسته بود، دست و کتف و قفسه سینه 

وپاش شکسته بود. فکش خرد شده بود.«
عبدالله می گوید معدن زغال همین اســت، زنده 
وارد معدن می شــوی ولی شــاید جنازه ات را از 
معــدن بیــرون بیاورند. عبــدالله می گوید هیچ 
کدام از مردان دشــتخاک به این فکر نمی کنند 
که احتمال مــرگ در معدن زغال، خیلی خیلی 
بیشــتر از احتمال زنــده بیرون آمدن اســت، 
چون برای این مردان، ســیر کردن شــکم زن و 
بچه های شان خیلی خیلی مهم تر از فکر کردن به 
احتمال ها و شایدهاســت. عبدالله، خیلی بهتر از 
کارگران معدن زغال »آبنیل« می توانست بفهمد 
دفن شدن زیر آوار زغال یعنی چه، چون همین 

زجر را تجربه کرده بود.
»ســال ۸۹ رفتم زیر زغال. زیر پای زغال خالی 
شــده بود. کوه ریزش کرد. زیر ۲ تن زغال دفن 
شدم. همه جا ســیاه بود. زغال اگه سفت نباشه 
آدم نمی میره. نمی تونســتم حرکــت کنم. ولی 
می تونستم نفس بکشم. نیم ساعت طول کشید 

تا نجاتم دادن.«
حجم زغالی که قبل از ظهر ۱۰ خرداد از ســینه 
کوه کنده شــد و بر ســر علی و موسی ریخت، 
۲۰ تــن بود. ملک، روز بعــد از حادثه به کارگاه 
استخراج برگشــت و خرده های آوار زغال را در 

۲۶ واگن ۷۰۰ کیلویی جمع کرد.
»صبح پنجشــنبه، من و علی و موسی و احمد، 
دو ســاعت توی کارگاه استخراج کار کردیم و با 
هم حرف می زدیم. مــن از کارگاه بیرون اومدم. 
رســیده بودم به ۱۰ متر بالاتر از علی و موســی 
و احمد. صدای عجیبــی اومد. توده زغال پایین 
ریخت. توده زغال با ۱۵ ســانت فاصله از صورت 
من پایین ریخت. همه جا تاریک شــد. به پایین 
پام نگاه کــردم. نور چراغای علی و موســی رو 
ندیدم. این چراغا تا ۵۰۰ متر دورتر رو روشــن 
می کنه. فهمیدم دوســتام زیر زغال گیر افتادن. 
دویدم به سمت کارگاه. زغال، احمد رو چند متر 
دورتر پرت کرده بود. یــک متر زغال روی علی 
ریخته بود. فقط سرش بیرون مونده بود. از دهن 
و دماغش خون می اومد. موسی زیر زغال مونده 
بود ولی اثری ازش پیدا نبود. صدای ناله موسی 
رو شــنیدم. تکه های زغال رو کنــار انداختم و 
موسی رو بیرون کشیدم. پا و کتف موسی آسیب 
دیده بود. زغالی که روی علی ریخته بود سنگین 
بود. زور دســتام به زغال نمی رســید. فریاد زدم 
و کمک خواســتم. با پتک چنــد ضربه به زغال 
زدم ولی زغال سفت بود. پیکور زدم که زغال رو 
بشکنم. احمد و موسی هم با اینکه زخمی شده 

بودن، برای کمک اومدن.
مجتبی هم اومد. مــن پیکور می زدم و زغال رو 

خرد می کــردم و اونا خرده هــای زغال رو کنار 
می ریختن. ۲۰ دقیقه طول کشــید تا علی رو از 
زیر زغال بیرون آوردیم. ضربه به ســرش خورده 
بود. از ظاهرش چیزی معلوم نبود. وقتی زغال رو 
از روی تنش کنار ریختیم، معلوم شد دنده هاش 
شکســته. یکی از پاهاش بدجور شکســته بود. 
نبضش رو گرفتم، نبض نداشــت. دستش سرد 
بود. دست گرفتم جلوی دهنش، تنفس نداشت. 
بدنش سنگین تر شده بود. دیگه تموم شده بود. 
همه گریه می کردیم. احمد توی ســرش می زد. 
مجتبی شوکه شده بود. ما مثل ۵ تا برادر بودیم. 
صبحانه و ناهار و شامی که از خونه می آوردیم، با 
هم می خوردیم. ما برادرمون رو از دست دادیم.«

ملک تــا یک هفته بعد، رفــت معدن و رفت به 
همان کارگاه و زغال بار زد و با هیچ کس حرف 
نــزد. توان بــاور کردن را از دســت داده بود. از 
آخرین لحظــه ای که علی را زنــده دیده بود تا 
مرگ علی فقط ۲۰ ثانیه طول کشیده بود. ملک 
در طول ۱۷ ســال معدنکاری، ۸ نفر از دوستان 
معدنکارش را از دست داد، اما هیچ وقت این طور 
عزادار نشــد. حتی آن دفعــه ای که رفیقش ۱۰ 
دقیقه بعد از آخرین جدل شان بر سر برد و باخت 
تیم فوتبال، رفت برای بــاز کردن گرفتگی لوله 
مخزن زغال و زیر زغال سرریز شده زنده به گور 
شــد و فقط یکی از پاهایش از آوار زغال بیرون 
ماند، ملک تــا این حد قوای درک زمان و مکان 

را از دست نداد.
»همه مردای خانواده مــن معدنکارن و همگی 
آسیب و زخم معدن داریم. پدر خانومم، ریه شو 
از دست داده. برادر خانومم چشمش رو از دست 
داده و الان بیــرون تونل کار می کنه. باجناقم به 
دلیل نشت گاز انفجار دینامیت توی معدن، سه 
بار سکته قلبی کرده و حالا توی کارگزینی معدن 
کار می کنه. چند ســال قبل، وقتی توی معدن، 
زغال از سطح شــیب دار بالا می بردم، سنگ به 
کمــرم خورد و چند روز بیهوش بودم. مشــکل 
تنفسی دارم و از شــدت درد پا، موقع راه رفتن 
لنگ می زنم. ما چــاره ای جز معدنکاری نداریم، 

چون توی این منطقه هیچ شغلی نیست.«
احمد  

معدن آبنیل، برانکارد نداشت. معدنکاران، جنازه 
علی را روی ورق آهنی ضخیمی خواباندند و ورق 
ضخیم آهنی، روی شــانه های کارگران معدن به 
بیرون تونل رسید. صورت همه کارگران، از دوده 
و گرد زغال، ســیاه بود، اما اشــک ها روی این 
ســیاهی راه خودش را باز کــرده بود. احمد که 
تا بیرون تونل هم گریه می کرد، دوید به ســمت 
مخزن بارگیری زغــال و از دیوار ۱۰ متری بالا 
رفت و می خواســت خــودش را از بلندی پرت 
کند که معدنکارها، از لبه دیوار کنارش کشیدند 
و احمــد را بــا آمبولانس ۱۱۵ به بیمارســتان 
فرســتادند. در همیــن فاصله، جنــازه علی هم 
به پاسگاه روســتای کاظم آباد رسیده بود تا به 

پزشکی قانونی کرمان منتقل شود.
 علــی، صمیمی ترین رفیق احمــد بود. احمد تا 
یک هفته بعد از کشــته شــدن علی نتوانســت 
به معدن برود. روز تشــییع جنــازه علی، همراه 
بقیه کارگران معدن به »دشــتخاک« رفت ولی 
نتوانست از ماشــین پیاده شود. پنجشنبه، چند 
ســاعت قبل از مراسم هفتم علی، رفت معدن و 
به اســتادکار گفت دیگر نمی تواند در کارگاهی 
که تا هفتــه قبل با علــی در آن کار می کردند 
بماند و باید کارگاهش را عوض کنند. »ما ۳۰۰ 
متر زیر زمین بودیم. ۵ نفــر بودیم. روزای قبل 
آتشباری می کردیم تا دیواره زغال، ترک بخوره 
و پیکور بزنیم. اون روز اصلا آتشــباری نکردیم. 
فقط پیکور زدیــم. نزدیک ظهر بود. واگن خالی 
نداشتیم. بونکر پر بود. بچه ها، بالا پیکور می زدن. 
علی و موســی کنار ســتون بودن. من چند متر 

پایین تر بودم. 
یک لحظه دیدم از بالا زغال میاد. انقدر ســریع 
اتفاق افتاد که مهلت نداد به بچه ها بگم مواظب 
باشین. زغال خورد توی ســینه من و چند متر 
دورتر پرت شــدم. علی و موســی زیر زغال گیر 

افتادن. 
موسی رو از زیر زغال بیرون آوردیم. زغال روی 
کل بــدن علی ریخته بود و فقط ســرش بیرون 

مونده بود.
ملــک با پیکــور زغال رو خرد کــرد. علی رو از 
زیر زغال بیرون کشــیدیم. سرش شکسته بود و 

زخم شــده بود و پر از خون بود ولی جای زخم 
معلوم نبود، چون سر و صورتش سیاه بود. زغال 
بدنش رو له کرده بود. پشت سرش خورده بود به 
ســنگ. قفسه سینه اش خرد شده بود. سرش رو 
بــالا گرفتم. از دهنش خون می اومد. دو تا نفس 
زد، فکر کردم به هوش میاد. بدنش ســرد شده 

بود. دست کشیدم روی چشماش.«
احمد از تماشای صحنه جان دادن صمیمی ترین 
دوستش دوبار بیهوش شد. احمد با حادثه غریبه 
نبود. ۱۹ ســال در معدن زغــال کار کرده بود و 
مثل همــه کارگران معدن زغــال، بارها تجربه 
حادثه داشــت. دو بار از معدن زغال »هُجدک« 
جنــازه بیرون آورد؛ یک بار ســال ۸۹ و یک بار 

سال ۹۹.
ســال ۸۹، جنازه کارگران خفه شده از گاز متان 
را از معدن بیرون کشــید، اما سال ۹۹ جنازه ای 
بیرون نیامد. ســال ۹۹ احمد فقط سه تا چکمه 
پیدا کرد از زیر آوار کوه. هنوز هوا کمی که سرد 
می شــود، اطراف میله پلاتین داخل ســاق پای 
شکسته اش، درد می گیرد؛ این میله پلاتین و آن 
شکستگی جوش خورده، یادگاری است از حادثه 

معدن هشونی.
»این اولین بار بود که رفیقم جلوی چشمم جون 
می داد. یک جا با هــم کار می کردیم، یک جا با 
هم ناهــار می خوردیم. برای من از مشــکلاتش 
می گفت، قرض داشت. ماشینش رو فروخته بود 
بــرای بدهی هاش. هر روز با هم برمی گشــتیم 
زرند. همیشــه کنار هم بودیم. مــن برادر دارم، 

ولی علی از برادرم عزیزتر بود.«
آن چند دقیقــه لعنتی پیش از ظهر ۱۰ خرداد، 
تا ابــد از جلوی چشــم احمد پاک نمی شــود. 
می گوید در تمام این ۱۹ ســال معدنکاری و در 
تمام عمر ۴۲ ســاله اش، بدتر از آن چند دقیقه 
بــه یاد ندارد. عبدالله، برادر علی، می گفت روزها 
که پشــت روزها بروند، حال آدم بهتر می شود. 
می گفت خاصیت خاک همین اســت که به آدم 
مجال تحمل می دهد و حالا که علی را به خاک 
ســپرده اند، فرصت تنفس پیــدا کرده اند. احمد 
فرصت تنفس نمی خواســت. احمد فقط رفیقش 

را می خواست.
مجتبی  

پیــش از ظهر ۱۰ خرداد، مجتبی ۳ متر بالاتر از 
علی و موسی، به لایه زغال پیکور می زد. مجتبی، 
اســتاد کار علی بود. توده حجیــم زغالی که از 
سینه کوه کنده شــد، در مسیر سقوط کمتر از 

یک متر با صورت مجتبی فاصله داشت.
»۴ متر زغالِ یک تکه ســقوط کرد و ۴ تا ستون 
توی ســینه زغال رو شکســت و همکارمون رو 
کشــت.« مجتبــی می گفت صبــح ۱۰ خرداد، 
مســوول ایمنی معدن به روال هر روزه از کارگاه 
بازدیــد کرده بــود و تاییدیه ایمنــی داده بود. 
بازرس اداره کار هم بعد از حادثه به کارگاه آمده 
بود و در اســتحکامات و چوب بندی های دیواره 
کارگاه ایرادی ندیده بود. مجتبی ۲۰ سال سابقه 
معدنکاری در »پابدانا« و »هشــونی« و »آبنیل« 
داشــت و می گفت معدن زغال، یعنی همین که 
با همه مراعات هایی که داری و حواســت هست 
که هیچ کارگری، کبریت و ســاعت کامپیوتری 
و رادیو و گوشــی موبایل بــه داخل تونل نبرد و 
هیچ جرقه و شــعله ای در کار نباشــد و داخل 
تونل ها دایم گازسنج می زنی، اما هیچ نمی دانی 
کوه برایت چه نقشه ای کشیده و هیچ نمی دانی 
وقتــی به لایه زغال پیکــور می زنی، آیا در حال 
ترک انداختن به گســل هســتی یــا یک حفره 
گازی را ســوراخ می کنی. علی، پنجمین همکار 
مجتبــی بود که معدن زغــال، جانش را گرفت.  
»یک کارگر معدن زغال پیدا نمی کنی که حادثه 

ندیده باشه. 
پارسال، ستون اســتحکامات افتاد روی پای من 
و مینیسک پام پاره شد. قبلا هم دستم شکسته 
بود. ســه ماه قبل ۲ تن زغال ســقوط کرد و به 
کمــرم خــورد و مهــره کمر و لگنم شکســت. 
کارگر معدن زغال، اگه شــانس بیاره و به ســن 
بازنشستگی برسه، دیگه چیزی ازش باقی نمونده 
بس که هر روز، از ۸ صبح تا ۸ شــب گرد زغال 
و گرد ســنگ خورده و با بیل، ۳ تن زغال توی 
واگــن ریخته و با پیکور ۹ کیلویی و ۱۰ کیلویی 
و ۱۳ کیلویی، دیواره زغال رو ســوراخ کرده. من 
وقتی ســه روز کار نمی کنم، توی این ســه روز، 
خلط سیاه رنگ از گلوم بیرون میاد چون ماسکی 

که موقع کار توی کارگاه به صورتمون می زنیم، 
جلــوی ذرات کمتر از یک میکرون رو نمی گیره 
و این ذرات وارد بدنمون میشــه. وقتی آتشباری 
و انفجار می کنیم که لایه سفت زغال جدا بشه، 
صدای انفجار انقدر وحشــتناکه کــه انگار کنار 
گوشِت بمب منفجر شده. گاز دینامیتی که برای 
آتشباری می زنیم، سرطان خون میاره. مهره های 
کمــر کارگر معدن زغال، داغونه چون از ۸ صبح 
تا ۸ شــب باید با بیل، زغال کنده شده از دیواره 

کوه رو توی واگن بریزه.
از سنگینی این بیل پر از زغال، اعصاب دستمون 
ضعیف شده و همه ما لرزش دست داریم. تا حالا 
۱۳ نفر اومدن که توی معدن کار کنن. ورزشکار 
بودن ولی هیچ کدومشــون بیشتر از دو ساعت 
نتونســتن کار کنن بس که کار سنگینه. فضای 
معدن وحشتناکه. تو میری زیر کوه به امید ۲۰ 
تا تکه چوب. ۲۰ تکه چــوب، قراره یک کوه رو 

نگه داره که روی سرت نریزه.«
ظهر ۱۰ خرداد و بعــد از اینکه جنازه علی را از 
تونل بیرون آوردند، کل معدن تعطیل شــد. روز 
بعد، کارگران از گوشه و کنار کارگاه ها و لابه لای 
خاموشی غرش پیکورها، صدای شکستن بغضی 
را می شــنیدند. بغــض خیلی های شــان از این 
می شکســت که یادشــان می افتاد در سرتاسر 
معدنی که ماهانه حدود ۷ هزار تن زغال تحویل 
می دهد و هر تن زغالش حداقل ۶ میلیون تومان 
فروش می رود، حتی یک کپســول اکسیژن نبود 
و معدنی کــه زغال مرغوبش به کانادا و ترکیه و 
چین صادر می شود، حتی یک برانکارد نداشت و 
کارگران مجبور شــدند جسد رفیق شان را روی 
ورق آهنــی مخصوص حمل زغــال بخوابانند و 
هفت، هشــت، ده نفری، صفحه ســنگین را به 
کول خسته شــان بگیرند و ۳۰۰ متر سربالایی و 
شــیب تیز را بروند تا دروازه معدن و جنازه را به 
ماموران »۱۱۵« تحویل بدهند، چون این معدن 

حتی گروه امداد و نجات نداشت.
کارگــر معدن آبنیل برایم تعریــف کرد: »مامور 
اورژانس با تعجب ازمون پرسید چطور این معدن 
گروه امداد و نجات نداره ولی ۸۰ نفر کارگر داره؟ 
هر معدنی که بالای ۱۰ نفر کارگر داشــته باشه 
باید گروه امداد و نجات هم داشــته باشه. راست 
می گفت. من معدن هشــونی و پابدانا کار کردم. 
برای گروه امداد و نجات این معادن، ساختمون 
جداگانه ای بیرون از معدن ساخته بودن و گروه 

امداد و نجات، شیفت شبانه روزی داشت.«
رضا  

کارگرهــای »اجاره ای« معدن آبنیل از کشــته 
شــدن علی با خبر شــده اند و می گویند اغلب 
قربانیــان حوادث معدن زغال ســنگ، کارگران 
آبنیل  معــدن  اجاره ای  کارگران  اســتخراجند. 
حدود ۷۰ نفرند که پارســال تا آخرین ســاعات 
آخرین روز اســفند در تونل هــای تاریک معدن 
پیکــور زدند و زغال کندنــد و زغال بار زدند به 
امید عیــدی و حقوق عقب افتاده دی و بهمن و 
اسفند ولی روز آخر و موقع خداحافظی، پیمانکار 
معدن گفت پول نیست و ۷۰ کارگر که دو سال 
و ۴ ســال و ۳ سال بدون قرارداد در کارگاه های 
استخراج معدن کار می کردند، شب عید با جیب 
خالی به خانه برگشــتند. رضــا، یکی از همین 
کارگران اجاره ای است که سوم فروردین از بیکار 

شدنش با خبر شد.
»من دو سال توی این معدن کار کردم. قراردادی 
بودم ولی توی این دو ســال یک برگ قرارداد به 
من ندادن. از ۷ و نیم صبح، دو شیفت و تا ۸ و ۹ 
و ۱۰ و ۱۱ شب کار می کردم تا وزن زغالم به ۳ 
تن برسه، چون به ما قول داده بودن اگه هر نفر 
هر روز ۵ واگن ۷۰۰ کیلویی تحویل بده، ۱۲ یا 
۱۳ میلیون تومن حقوق میدن ولی من پارسال 
فقط دو ماه حقوق ۱۴ میلیونی گرفتم و مزد ۲۵ 
نفــر از کارگرای اجــاره ای، ۷ میلیون تومن و ۵ 
میلیون تومن بود. ما با کارگرای استخدامی، یک 
جا کار می کردیم. اونا حقوق مشخص می گرفتن، 
بُن شیر داشــتن، پول غذا می گرفتن، سرویس 
رفت و برگشــت داشــتن، اضافه کاری و پاداش 

داشتن.
ما هیچی نداشتیم. چند روز قبل، حقوق دی رو 
برای من واریز کــردن؛ ۱۰ میلیون تومن. بیمه 
مون ســه ماهه که قطع شده. پیمانکار، همیشه 
یک مــاه از حقوق مــا رو گرو نگه می داشــت. 
پیمانکار هر ماه هر رقمی دوســت داشت واریز 
می کرد و می گفت شــرکت به من کم پول داده. 
به شــرکت می گفتیم چرا حقوقمون این رقمه و 
شــرکت می گفت ورشکست شدیم در حالی که 
حجم استخراج زغال این معدن توی کرمان تک 
بود و تریلی ها سه شب جلوی معدن می خوابیدن 
تــا زغال بار بزنن. چند بار کــه اعتراض کردیم، 

شرکت گفت اخراجتون می کنم.
ما هم ســاکت شــدیم و دیگه اعتراض نکردیم. 
اعتــراض می کردن و  کارگــرای اســتخدامی، 
اعتصــاب می کردن ولــی اخراج نمی شــدن و 
حقوقشــون رو می گرفتن. وقتی حیرون شدیم 
از بی پولی، رفتیــم اداره کار و گفتیم پول توی 
خونه مون نیســت و رقم حقوقمون ثابت نیست 
در حالی که هر روز ۵ تا واگن ۷۰۰ کیلویی زغال 

تحویل می دیم.

ماجرای دردناک جان  باختن کارگر معدن زغال سنگ  


